
خریدار  رئیــس کل گمرک گفــت: ۴۴ درصد 
صادرات کالاهای غیــر نفتی از مواد پتروشــیمی 
است و ارزش کالاهای صادراتی پتروشیمی به علت 

کاهش قیمت جهانی ۱۸ درصد کاهش یافته است.
رضوانی فــر رئیس کل گمــرک دربــاره تأخیر در 
ترخیص خودرو گفت: عواملی که باعث ایستایی کالا 
در گمرک می شود سه دسته است، اول قبل از اظهار 
کالا بوده و بخشــی از رســوب برای عدم اظهار کالا 
است و بخشی دیگر به علت اظهار و روند آن و بخشی 
دیگر فرآیند ترخیص است همچنین بخشی از زمان 
به علت مالــک نبودن و اصل مالکیت بــوده که باید 
محموله شامل اسناد مالکیت باشد، بخشی دیگر به 
علت استعلام از سازمان ها است که باید ۲۲ استعلام 
از سازمان های مختلف گرفته شود.وی تصریح کرد: 
متوسط زمان استعلام ۷ روز اســت که اما برخی از 
دستگاه ها ۱۰ روز زمان می برد، بخش دیگر گرفتن 
کد ساتا و ارز بوده که این مشکل در کالاهای اساسی 
وجود ندارد.رئیس کل گمرک خاطر نشــان کرد: تا 
کنون ۱۶۲۱ دســتگاه خودرو به گمرک اظهار شده 
که تا کنون ۶۹۳ دستگاه خودرو ترخیص شده است 
لازم به توضیح اســت که در بخش خودرو ۴۰ هزار 
میلیــارد تومان حقــوق ورودی پیش بینی شــده 
اســت بنابراین اشــتیاق ما برای ترخیص خودرو از 
مردم بیشتر اســت.وی ادامه داد: تا روز ۲۰ مرداد، 

۵۹ هزار میلیارد تومان کل حقــوق ورودی کالای 
گمرک بوده اســت.به گفته رضوانی فر سال گذشته 
۱۲۲ میلیــون تن کالا صــادر و ۳۸ میلیون تن وارد 
کردیم همچنین کالاهای اساســی موجودی کمتر 
از ۵ میلیون تن اســت و این به معنای رســوب کالا 
نبوده و بسیار عادی است. اساساً بسیاری از بنادر دنیا 
محل نگهداری کالا هستند و خیلی از بنادر منطقه 
کالا را در بنادر دپو می کنند. ایــن به معنای ذخیره 
اســتراتژیک بوده و به معنای رسوب نیست.رئیس 
کل گمرک اظهار کــرد: کالای اساســی نه منتظر 
حقوق عوارض بوده نه قیمت ارز و پروســه ترخیص 
بسیار سریع انجام می شــود.رضوانی فر خاطر نشان 
کرد: حدود ۲۳ میلیارد دلار صــادرات محصولات 
پتروشیمی صورت گرفته است که عدد بزرگی است 
هم اکنون هنــد، چین امارات متحــده و عراق، ۷۵ 

درصد تجارت کشور را شامل می شوند.

افزایش همکاری گمرکی با کشورهای مختلف
در ایام اخیر ۲ بــار میزبان رئیس گمرک اوراســیا 
بودیم و توافقاتی در این زمینه داشــتیم، در همین 
حوزه ها باید امکان رقابت آزاد برای بخش خصوصی 
باشــد و به دنبــال تســهیل رویه گمرکــی برای 
شرکت های بخش خصوصی هستیم. درباره روسیه 
دیپلماسی مشترک با کشــورهای منافع مشترک 
است، انشالله میزبان کشــورهای عضو اکو در تهران 
هستیم و مدیر گمرک های کشور به صورت هفتگی 

با همتایان خود دیدار دارند.

آمار واردات برنج
برنجی که ســال گذشــته یک میلیون و ۷۰۰ هزار 
تن برنج وارد شــد به میزان ۱.۲ میلیارد دلار است 
و چهار ماه امســال ۳۱ درصد کاهــش واردات برنج 
داشــتیم. بر اســاس قانون از ۳۱ تیر تا انتهای آبان 

امکان ترخیص برنج به علت حمایت از کشــاورزان 
وجود ندارد. اکنون ۶۵ هزار تن برنج در گمرک مانده 
اســت مگر این که قانون جدیــدی بیاید و ترخیص 

برنج را تسهیل کند.

لایحه گمرکی در دولت به کجا رسید؟
رضوانی فر به لایحــه گمرک در هیــأت دولت نیز 
اشــاره کرده و افزود: برخی اعتقاد دارند کالایی که 
ثبت سفارش نشــده اســت نباید بارگیری شود و 
برخی می گویند بر اســاس وضعیت فعلی تحریمی 
نباید از قبل ثبت سفارش شــود زیرا دست تاجران 
بســته می شــود و این لایحه در دولــت در بحث و 
بررسی قرار دارد.این مقام مســئول به طرح تحول 
گمرک دیجیتال نیز اشاره کرده و تشریح کرد: طرح 
تحول گمرک دیجیتــال را داریم که ســامانه های 
جدیدی را طراحی کردیم و بخشی از آن آشکارساز 
اســت و تکلیف گمرک این اســت که گمرک های 
مــرزی باید مجهز به آشکارســاز شــوند. در خرید 
آشکارساز از ۵ شرکت داخلی دانش بنیان استفاده 
می کنیم و موافقت نامــه ای را در این باره با معاونت 

علمی و فناوری رئیس جمهور انجام داده ایم.

چند درصد از صادرات کشور مواد
 پتروشیمی است؟

رضوانی فــر در پایــان گفت: ۴۴ درصــد صادرات 
کالاهای غیر نفتی از مواد پتروشیمی است و ارزش 
کالاهــای صادراتی پتروشــیمی بــه علت کاهش 
قیمت جهانــی ۱۸ درصد کاهش یافته اســت، تراز 
تجاری کشور با نفت مثبت اســت. در آمار صادرات 
باید آمار صادرات برق هم لحاظ شــود و با تمام این 
امور تراز تجاری کشور مثبت است. گمرک سومین 
منبع درآمدی دولت بعد از نفت و مالیات است و یک 

منبع درآمدی پایدار برای دولت است.

حمایتدولتبافقرزداییغذاییازاقشارکمدرآمد

ثبات قیمت ۱۱ کالای اساسی تا پایان سال
وزیرراهوشهرسازیاعلامکرد

خ سود تسهیلات  کاهش نر
بانکی از ۲۳ به ۱۸ درصد
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دربیستمینجلسهرصدوارزیابیشرایطاقتصادیکشورمطرحشد
کید رئیسی بر نظارت و کنترل بازار   تأ

برای استیفای حقوق ملت در عرصه معیشت

نسبتانتقاداتازدولتبامنافعملیچیست؟
ایستاده بر اصول در سکوت

مدیرعاملسازمانفروشاموالتملیکیاعلامکرد
وهای متوقف شده در گمرک تا پایان  خودر

وند شهریور به مزایده می ر

صفحه 3

صفحه 2

صفحه 3

صفحه 2
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اقتصاد ایران؛ شش ماه بعد
امیر موسی کاظمی  اقتصاد ایران در سال های اخیر، روز های پرفراز و نشیبی 

را تجربه کرده است.
 به طور خاص از ســال ۲۰۱۸ به بعد یعنی همان سالی که دونالد ترامپ رئیس 
جمهور ســابق آمریکا کشــورش را به صورت یکجانبه از توافــق برجام خارج 
کرد و سیلی از تحریم و فشــار های اقتصادی را علیه ایران در قالب کارزار فشار 
حداکثری روانه کرد، بسیاری از شــاخص های اقتصادی در ایران تحت تاثیر 
قرار گرفتند و عمــلا واقعیت های تازه ای در فضای کلی اقتصاد کشــور خود را 
به نمایش گذاشتند. به عنوان مثال، اقتصاد ایران در چندین نوبت جهش های 

ارزی قالب توجهی را تجربه کرد. 

یادداشت

»آگهی مناقصه عمومی يك مرحله اي «

امور پیمانهای شرکت شهرکهای صنعتی استان اصفهان

شناسه آگهی:1546388

شرکت شهرکهای صنعتی استان اصفهان درنظردارد اجراي پروژ ه زیر را به پيمانكاران 
واجد شرایط ازطریق سامانه تداركات الكترونيكي دولت)ستاد( واگذار نماید.كليه مراحل 
برگزاري مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد قيمت مناقصه گران و بازگشایي 
پاكت ها از طریق درگاه سامانه تداركات دولت به آدرس www.setadiran.ir انجام 
خواهد شد لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي، مراحل ثبت نام در 
سایت مذكور و دریافت گواهي امضاي الكترونيكي را جهت شركت در مناقصه محقق 

سازند.تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ 1402/05/22مي باشد.
آخرين مهلت زماني دريافت اسناد مناقصه از سايت : ساعت 19 روز شنبه 

تاریخ 1402/05/28
آخرين مهلت زماني ارائه پيشنهاد : ساعت 13:00 روز پنج شنبه تاریخ 1402/06/09

زمان بازگشايي پاكت هاي ارزيابي كيفي : ساعت 8:00 صبح روز شنبه تاریخ 
1402/06/11

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزارجهت دريافت اطلاعات بيشتر درخصوص 
اسناد مناقصه و ارائه پاكت الف : آدرس اصفهان، خيابان 22 بهمن،مجموعه اداري 

امير كبير،شركت شهركهاي صنعتي استان اصفهان و تلفن 03132647300
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه: مركز 

تماس 021-1456
هزینه درج آگهی روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد.

)شماره  جمبزه   صنعتي  ناحيه  توسعه  فاز  سازي  محوطه   : مناقصه  موضوع 
2002001281000036در سامانه ستاد(

مبلغ برآورد اوليه : 62.911.592.379 ریال و براساس فهرست 1402  )اعتبار طرح 
جاري(

مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار : 3.145.580.000 ریال 
رشته و پايه تشخيص صلاحيت پيمانكاران: رتبه 5 یا بالاتر در رشته راه و ترابري

مدت اجرا: 5 ماه 
موضوع مناقصه : محوطه سازي سایت كارگاهي ناحيه صنعتي چادگان  )شماره 

2002001281000037در سامانه ستاد(
مبلغ برآورد اوليه : 21.702.786.244 ریال و براساس فهارس بهاي 1402  )اعتبار 

طرح جاري(
مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار : 1.085.140.000ریال 

رشته و پايه تشخيص صلاحيت پيمانكاران: رتبه 5 یا بالاتر در رشته راه و ترابري
مدت اجرا: 3 ماه 

)شماره  گلپایگان  صنعتي  شهرك  توسعه  فاز  سازي  محوطه   : مناقصه  موضوع 
2002001281000038در سامانه ستاد(

مبلغ برآورد اوليه : 75.607.106.115ریال  و براساس فهارس بهاي 1402  )اعتبار 
طرح جاري(

مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار : 3.780.356.000ریال  
رشته و پايه تشخيص صلاحيت پيمانكاران: رتبه 5 یا بالاتر در رشته راه و ترابري

مدت اجرا: 6 ماه 
موضوع مناقصه : تكميل شبكه 20كيلولت شهركهاي صنعتي مورچه خورت و پوده 

)شماره 2002001281000039در سامانه ستاد(
مبلغ برآورد اوليه : 22.697.362.861ریال  و براساس فهارس بهاي 1402  )اعتبار 

طرح جاري(
مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار : 1.134.870.000ریال

رشته و پايه تشخيص صلاحيت پيمانكاران: رتبه 5 یا بالاتر در رشته نيرو
مدت اجرا: 3 ماه 

تاريخ انتشار نوبت اول:1402/05/22 
تاريخ انتشار نوبت دوم:1402/05/23

)نوبت دوم(شرکت شهرک های  صنعتی  استان اصفهان

آگهی مزايده عمومی
نوبت دوم

دارد  نظر  در  شاهرود  شهرداری  پسماند  مديريت  سازمان 
نسبت به فروش حدود 150 تن انواع لاستيک مستعمل اقدام نماید، 
لذا متقاضيان می توانند جهت کسب اطلاعات بيشتر از موضوع آگهی 
همه روز به جز ایام تعطيل در وقت اداری با تلفن 023-32238909 
سازمان مدیریت پسماند شهرداری شاهرود تماس حاصل نمایند. 
الکترونيکی دولت به آدرس  ضمنا متن آگهی در سایت تدارکات 

 www.setadiran.ir جهت مشاهده متقاضيان قابل رویت و بهره 
برداری می باشد. لازم بذکر است مهلت دانلود و بهره برداری اسناد مزایده 

از سامانه فوق الذکر تا روز چهارشنبه مورخ 1402/05/25 می باشد. 
تاريخ انتشار نوبت اول:1402/05/16 
تاريخ انتشار نوبت دوم:1402/05/23

سید سجاد حسینی – سرپرست سازمان مديريت پسماند

» آگهی مزايده عمومی «
)مرحله دوم نوبت اول (

روابط عمومی شهرداری جعفريه 

شهرداری جعفريه در نظر دارد  یک دستگاه لودرکاترپيلار کمنز با مشخصات ذیل  را از طریق مزایده عمومی طبق مصوبه 
شماره6/191 /ش مورخ 1401/07/12 شورای اسلامی شهر جعفریه  ) به صورت حراج حضوری(  ببه فروش برساند.

لودر به شماره انتظامی 111 گ 11 ایران 11 مدل 2008 با قيمت کارشناسی 24.000.000.000 ریال
شرايط شركت در مزايده :

-ارائه سپرده  شرکت در مزایده به مبلغ 1.200.000.000 ریال معادل یکصد و بيست ميليون تومان ميليون تومان  به 
صورت نقدي در وجه شهرداري جعفریه ) به همراه داشتن فيش واریزی با قيد کد ملی شخص شرکت کننده در مزایده در 

فيش الزامی می باشد (.
-  در صورتي كه نفرات اول تا سوم شركت كننده از انجام معامله خودداري نمایند سپرده شركت در مزایده آنان به ترتيب 

به نفع شهرداري ضبط خواهد شد .
- قيمت پایه برمبناي نظریه  كارشناس رسمي دادگستري و  بدون احتساب ماليات بر ارزش افزوده می باشد. 

- شهرداري در رد یا قبول هر یك از پيشنهادات مختار مي باشد. 
- رعایت قانون منع مداخله کارکنان دولت جهت شرکت کنندگان الزامی می باشد.

- سایر اطلاعات  و جزئيات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج مي باشد .
– شرایط فروش به صورت نقد می باشد .

– با توجه به مرحله دوم برگزاری مزایده، فروش لودر با مشخصات فوق با یک پيشنهاد قيمت نيز صورت می پذیرد.
تاريخ انتشار نوبت اول:1402/05/23 تاريخ انتشار نوبت دوم:1402/05/31

 

شناسه آگهی:1545782 

وشیمی است؟ چند درصد از صادرات کشور مواد پتر



ح اصلاح قانون بیمه های اجتماعی کارگران ساختمانی رفع شد ایرادات شورای نگهبان به طر

نسبتانتقاداتازدولتبامنافعملیچیست؟

ایستاده بر اصول در سکوت

سیاست
روزنامهاقتصادیصبحایران

صفحه 2
شماره1386 23مرداد1402 www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدوشنبه

دربیستمینجلسهرصدوارزیابیشرایطاقتصادیکشورمطرحشد
کید رئیسی بر نظارت و کنترل بازار   تأ

برای استیفای حقوق ملت در عرصه معیشت
رئیس جمهور در بیســتمین جلسه رصد و ارزیابی شــرایط اقتصادی 
کشور که صبح امروز برگزار شــد، نظارت و کنترل بازار به ویژه در زمینه 
معیشــت عمومی را از اولویت های اساســی دولت خواند و با اشاره به 
ضرورت توجه و مراقبت های لازم برای تقویت روند تولید در راســتای 

شعار سال، بر عزم دولت در استیفای حقوق ملت تأکید کرد.
 در این جلسه که به ریاست آیت الله »سید ابراهیم رئیسی« برگزار شد، 
وزرای اقتصاد، نفت، نیرو، جهادکشــاورزی و رئیس کل بانک مرکزی 
گزارش هایی از شاخص های مهم اقتصادی در تولید و مصرف، صادرات 
و واردات و همچنیــن فرآیند آزادســازی منابع بلوکه شــده ایران در 

کشورهای خارجی ارائه کردند.
روند تأمین کالاهای اساســی، روند کاهش ۲.۲ درصدی قیمت مسکن 
در تیر ماه، روند کاهش قیمت گوشــت قرمز، گوشت مرغ و تخم مرغ در 
هفته گذشــته و کاهش بیش از ۲ درصدی نرخ ارز، طلا و سکه از جمله 

مهمترین محورهای گزارش های ارائه شده بود.

رئیس جمهور نظارت و کنترل بازار، به ویژه در زمینه معیشــت عمومی 
را از اولویت های اساســی دولت خواند و با اشــاره به ضــرورت توجه و 
مراقبت های لازم برای تقویت روند تولید در راستای شعار سال، بر عزم 

دولت در استیفای حقوق ملت تأکید کرد.

رئیسفراکسیونحجوزیارتمجلس:
مشکل کمبود اتوبوس های اربعین حل شد

 رئیس فراکسیون حج و زیارت مجلس شــورای اسلامی از رفع مشکل 
کمبود ناوگان مســافری جاده ای زائران اربعین بــا اجاره تعداد زیادی 

اتوبوس های مدرن از ترکیه برای جابه جایی زائران خبر داد.
 با توجه به ممنوعیت واردات خودروهای تجاری اعم از باری و مسافری 
)کامیــون و اتوبوس( در دولت گذشــته از یک ســو و نیــز ترک فعل 
مسئولان دولت گذشــته در اجرای قانون دائمی برنامه پنجم در بخش 
واردات کامیون و اتوبوس و نوســازی ناوگان که سبب شــده تا تعداد 
ناوگان فعال مسافری )اتوبوس بین شــهری( در سال جاری به حد اقل 
دهه گذشته برســد، لذا وزارت راه و شهرسازی و ستاد مرکزی اربعین با 
مشکل کمبود ناوگان مسافری جاده ای روبه رو بود که رفع آن به وزارت 
راه و شهرســازی از محل واردات اتوبوس و یا اجاره آن برای ایام اربعین 
واگذار شده اســت؛ از آنجایی که واردات در مدت کوتاهی امکان پذیر 
نبود، لذا وزارت راه و شهرســازی به فکر رفع این مشکل از محل اجاره 
اتوبوس افتاده است.در همین زمینه حجت الاســلام احد آزادی خواه 
رئیس فراکسیون حج و زیارت مجلس در گفت وگو با خبرنگار پارلمانی 
ایرنا با تقدیر از اقدامات دولت سیزدهم برای رفع مشکل کمبود ناوگان 
مسافری جاده ای برای جابه جایی زائران اربعین اظهار کرد: وزارت راه و 
شهرسازی به عنوان یکی از اعضای فعال ستاد مرکزی اربعین اقداماتی 
را هم انجام داده و هم قرار است در ایام پیک ترابری زائران اربعین انجام 

دهد که واقعا قابل تقدیر است.
وی ادامه داد: بازمهندســی نرخ فروش بلیت های پــرواز اربعین و نیز 
حذف پروازهای چارتری برای ایجاد عدالــت اجتماعی که همه مردم 
بتوانند با یک منطــق برابر از نــاوگان هوایی بهره مند شــوند، از اهم 
اقدامات فاخری اســت که وزارت راه در حــوزه پروازهای اربعین انجام 

داده است.
عضو ناظر مجلس در ستاد مرکزی اربعین با اشاره به تنظیم گری ناوگان 
اتوبوس رانی جــاده ای برای زائران اربعین از ســوی وزارت راه گفت: از 
کشورهای دیگر اجاره اتوبوس انجام شده است؛ حجم وسیعی اتوبوس 
های مدرن از ترکیه اجاره شــده و قرار اســت از مصلای تهران اقدام به 
مســافرگیری کرده و به مرز مهران ببرند و ســپس از مهران به مصلای 
امام خمینی )ره( برگردند. همچنین در خصوص آماده ســازی مسیر 

مخصوصا از کرمانشاه تا مرز خسروی اقدامات خوبی انجام شده است.
وی تأکید کرد: خدماتی که دولت سیزدهم به زائران اربعین می دهد با 

آنچه دولت قبل ارائه می داد، تفاوت زیادی دارد.

توسطسربازانگمنامامامزمان)عج(انجامشد
 بازداشت اعضای شبکه  گسترده اخلالگر

و  بازار دار
وزارت اطلاعــات در اطلاعیــه ای اعلام کرد: شــبکه ی گســترده ی 
خانواده ی بهاییِ اخلالگر در موضوع دارو کشــف و اعضای آن بازداشت 
شــدند.وزارت اطلاعات در اطلاعیه ای اعلام کرد؛ شبکه ی گسترده ی 
خانواده ی بهاییِ اخلالگر در موضوع دارو کشــف و اعضای آن بازداشت 
شدند.به دنبال وصول گزارش هایی پیرامون بروز اختلالات مرموزی در 
عرضه ی برخی داروهای حیاتیِ بیماران و تشدید ناموجه این اختلالات 
در مقاطع خاص )همچون دوره ی فراگیری ویروس کرونا در کشــور(، 
این وزارت خانه بررسی و ریشه یابی مســئله را در دستور کار خود قرار 

داد.
گرچــه در مراحل اولیّــه ی تحقیقــات، حضور و تأثیرگــذاری منفی 
باندهای قاچاق و احتکار دارو کشــف و مورد پی گیــری قرار گرفت، اما 
به موازات گســترش و عمق یافتن جســتارهای اطلاعاتی - امنیتی، 
علاوه بر باندهای خلاف کار و انگیزه های ســودجویانه، ســرنخ هایی از 
ارتباطات خارجی و قرائنی از دخالت برخی فرق ضالهّ نیز در این عرصه 
کشــف گردید. تنها در یک نمونه، یکی از خانواده های بهایی در شــهر 
تهران با تملک آشــکار و پنهانِ ۲۰ داروخانه و ۳ شرکت لوازم آرایشی و 
بهداشــتی و انبارهای متعددِ غیرمجاز به ارتکاب انواع تخلفات و جرایم 
از قبیل قاچاق و احتکار دارو، تقلب در داروهای مســافرتی، پولشویی با 
شیوه های بســیار پیچیده و چند لایه و فرار مالیاتی پرداخته بود. تبانی 
با معدودی از پزشــکانِ متخلف، برای تجویز داروهای مورد نظرِ باند یا 
داروی بیش از حد نیاز بیماران یا الزام بیمار به تهیه دارو از داروخانه های 
خاص، از انواع دیگر تخلفاتی بود که کشف شد و در مصادیقِ یافت شده، 

ماهیانه ارقام نجومی به پزشکانِ متخلف می پرداختند.
در ادامه ی تحقیقــات، علاوه بر مــوارد مزبور، تعــداد ۲۰ انبار مخفی 
متعلق به این خانواده حاوی داروهای قاچاق و احتکار شده و سایر اقلام 

بهداشتی و آرایشی نیز شناسایی گردید.
در ضربه ی وارده به باند فاسد مورد اشاره، تعداد ۹ نفر از عوامل اصلی با 
حکم مرجع محترم قضائی بازداشــت و ۴۰ باب داروخانه و انبار توقیف 
شد. یقیناً این اقدام گامی در مسیر سالم ســازی فرآیند تأمین و توزیع 
داروی کشــور و حمایت از وجهه ی جامعه ی شــریف و فداکار پزشکی 
کشور است که همیشه و من جمله در مقطع همه گیری ویروس کرونا، 
مراتب وفاداری و جان فشانی خود را نســبت به ملّت عزیز ایران اثبات 

کرده و از بذل جان خود نیز دریغ نورزیده اند.

تریبون

خریدار  نماینــدگان مجلس شــورای 
اسلامی، ایرادات شــورای نگهبان به طرح 
اصلاح قانون بیمه هــای اجتماعی کارگران 

ساختمانی را رفع کردند.
 در ادامــه جلســه علنی مجلس شــورای 
اســلامی، بررســی گزارش کمیســیون 
اجتماعی در مــورد رفع ایرادات شــورای 
نگهبان به طــرح اصلاح مــاده )۵( قانون 
بیمه های اجتماعی کارگران ساختمانی در 

دستور کار صحن علنی مجلس قرار گرفت.
بر این اساس در راســتای رفع ایراد بندهای 
۱ تا ۴ شــورای نگهبان، عنوان طرح و ماده 

واحده به شرح ذیل اصلاح شد:
طرح اصلاح بند )الف( قانــون اصلاح ماده 
)۵( قانــون بیمه های اجتماعــی کارگران 
ساختمانی ماده  واحده- متن زیر جایگزین 
بندهــای )الــف( و )ج( مــاده )۵( قانون 
بیمه های اجتماعی کارگران ســاختمانی 
اصلاحــی مصــوب ۱۴۰۱/۱۱/۵ و تبصره 

های آن می شود:
الف- سازمان تأمین اجتماعی مکلف است 
با دریافت هفــت  درصــد )۷%( حق بیمه 
سهم بیمه شده از مأخذ کســر حق بیمه از 
کارگران دارای پروانه مهارت فنی شــاغل 
مستقیم و بیســت و دو نیم درصد )%۲۲.۵( 
درصد مجمــوع عــوارض صــدور پروانه 

ایجاد یا توســعه، احداث و یا افزایش تراکم 
ساختمانی، تخریب و نوسازی بنا و تعمیرات 
اساسی شــامل زیربنا، مازاد بر تراکم، پایه 
مالی، افزایش ارزش قانونی ناشــی از طرح 
های توسعه ای شــهری و تغییر کاربری به 
تجاری به عنوان ســهم مالک، این کارگران 

را بیمه نماید.
در صورت عــدم تامین منابــع لازم جهت 
گســترش پوشــش بیمه ای کارگــران با 
تصویب هیــات وزیران افزایــش مجموع 
عوارض تا ســی درصد )۳۰%( و به صورت 
ســالانه حداکثر در ســقف دو و نیم درصد 

)۲.۵%( بلامانع است.
تبصره ۱- برای ســاخت و ســاز در داخل 
محدوده روستاها با مجوز دهیاری ها، سهم 
مالک ۱۰ درصــد ) ۱۰ %( مجموع عوارض 

صدور پروانه خواهد بود.
تبصره ۲- برای ســاخت و ســاز در خارج از 
محدوده روستاها )محدوده عمل بخشداری 
هــا( و در داخل مجتمع ها و شــهرک های 
کشــاورزی، مناطق آزاد تجاری - صنعتی، 
مناطق ویــژه اقتصادی، نواحی و شــهرک 
های صنفی و مناطق نمونه گردشــگری، با 
مجوز سازمان های متولی سهم مالک پانزده 
درصد )۱۵%( مجموع عوارض صدور پروانه 

خواهد بود.

تبصره ۳- ســاخت و ســازهای مســاجد، 
حسینیه ها و خانه های عالم و ابنیه مربوط به 
ارتقای سرانه های خدمات عمومی آموزشی 
درمانی و ورزشــی و فرهنگی که صددرصد 
)۱۰۰%(هزینه ســاخت آن توسط خیرین 
تامین و حق بهره بــرداری دائم آن مطابق 
آیین نامه اجرایی که ظرف مــدت ۶ ماه به 
تصویب هیــات وزیران خواهد رســید، در 
اختیار دســتگاه های متولی ارائه خدمات 
عمومی قرار می گیرد، از پرداخت حق بیمه 

موضوع این قانون معاف است.
تبصره ۴- افراد ناتوان مالی تحت پوشــش 
کمیته امداد امام خمینی )ره( و ســازمان 
بهزیستی کشور که شخصاً متقاضی پروانه 
ساختمانی و ســاخت و ســاز موضوع این 

قانون هســتند، برای یک بار ایجاد یا توسعه 
زیربنایی تا ســقف یکصد )۱۰۰( متر مربع 
از پرداخت حق بیمه ســهم کارفرما معاف 
می باشــند.تبصره ۵- در طرح های )پروژه 
های( ملی حمایتی ســاخت مسکن معرفی 
شــده توســط وزارت راه و شهرسازی برای 
تامین مســکن متقاضیان واجد شــرایط 
در تمامی مناطق شــهری کشور، مشمول 
پرداخت حــق بیمه پانــزده درصد )%۱۵( 

مجموع صدور پروانه می باشند.
تبصره ۶- در خصوص آن بخش از کارهای 
ســاختمانی کــه در اجرای بنــد )۲( ماده 
)۲( قانــون بیمه های اجتماعــی کارگران 
ساختمانی مصوب ۱۳۸۶/۸/۹ با اصلاحات 
و الحاقات بعدی صورت می گیرد، پرداختی 
سهم ســازمان تامین اجتماعی بابت صدور 
پروانه ســاختمانی در محاســبه حق بیمه 
ســهم کارفرمایــی کارگران ســاختمانی 
پیمانکار لحاظ می شود و ســازمان تامین 
اجتماعی مکلف اســت نســبت به منظور 
نمودن حق بیمه سهم کارفرمایی در لیست 
حقوق و مزد ماهیانه کارگران ســاختمانی 
شاغل تا ســقف مبلغ مذکور اقدام نموده و 
مفاصاحســاب مربوطه را مطابق مواد )۳۸( 
و )۴۱( قانــون تامیــن اجتماعــی مصوب 
۱۳۵۴/۴/۳ )بــا اصلاحــات و الحاقــات 

بعدی( صــادر نماید.تبصره ۷ - ســازمان 
تامین اجتماعی مکلف اســت با هماهنگی 
وزارتخانه های تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
کشور و راه و شهرســازی از محل منابع حق 
بیمه ســهم کارفرمایی، با ایجاد زیرساخت 
های مناســب و همچنین بهــره مندی از 
ســامانه رفاه ایرانیان و سایر ســامانه های 
مرتبط، نسبت به شناسایی دقیق کارگران 
شــاغل در امر ســاختمان در دوره اشتغال 
اقدام نماید.ج- ســازمان تامین اجتماعی 
مکلف است ضمن ایجاد حساب واحد برای 
کلیه عملیات مالی موضوع این قانون، وجوه 
حاصل از درآمدهای تحقق یافته و سرمایه 
گذاری انجام شــده و سود حاصل از سرمایه 
گذاری را صرفاً بــرای بیمه نمودن کارگران 
ساختمانی مصرف و گزارش عملکرد درآمد، 
هزینه و خســارت پرداختی به افراد تحت 
شــمول را به تفکیک هر ســه ماه یکبار به 
کمیسیون های اجتماعی و عمران مجلس 
ارائه نماید.ح- ســازمان تامیــن اجتماعی 
موظف است حداکثر ۳ ماه پس از لازم الاجرا 
شــدن قانون معادل و متناســب با افزایش 
درآمــد این قانــون کارگران ســاختمانی 
متقاضی را پس از بررســی مدارک و احراز 
اشــتغال به عنوان کارگر ساختمانی تحت 

پوشش بیمه ای قرار دهد.

نایب رئیس کمیســیون حقوقی مجلس با اشــاره به 
معضلات حوزه اسناد قولنامه ای در کشور، از پیگیری و 

اصرار مجلس بر ابطال این نوع معاملات خبر داد.
حجت الاسلام حســن نوروزی، درباره ضرورت قانونی 
شــدن ثبت اســناد رســمی، گفت: اگر بخواهیم قوه 
قضائیه اصل حکمرانی در زمینه ثبت اســناد در کشور 
را حفظ کند، باید به سند رســمی اعتبار دهد و اسناد 
عادی باید بعد از یک بازه زمانی مشــخص پس از لازم 
الاجرا شدن قانون الزام به ثبت رسمی معاملات اموال 

غیر منقول، باطل شود.
وی افزود: آنچه ما در مصوبه مجلس مطرح کرده بودیم 

و کمیته مجمع تشــخیص هم در نظر دارد، 
مســئله ابطال، عدم تأثیرگذاری و غیرقابل 
اعتبار شدن اســناد قولنامه ای پس از اجرای 

قانون است.
عضو هیئت رئیســه کمیســیون حقوقی و 
قضائی مجلس دربــاره اختلاف نظر مجلس 
و شــورای نگهبان بر ســر ماده یک مصوبه 

مجلس، تصریــح کرد: لفــظ باطل کــه در ماده یک 
قانون به آن اشاره شــده به معنای باطل شرعی است، 
اما عبارت غیرقابل اعتبار یعنــی صرفاً از نظر حقوقی و 
فنی است . تفاوت این اســت که اگر به جای لفظ باطل 

از عبارت فاقد اعتبار اســتفاده شود، ممکن 
است قضات تفســیر به رأی کنند و این طور 
گفته شــود که فاقد اعتبار کــه در قانون به 
آن اشاره شــده منظور قانون گذار در زمینه 

حقوقی است نه کیفری.
نوروزی با بیان اینکه ما مسئله لزوم استفاده 
از لفظ باطــل در ماده یــک مصوبه مجلس 
را مورد تاکید داریم و در جلســات مجمــع از آن دفاع 
می کنیم، گفت: اگر اختلاف نظــر موجود در ماده یک 
حل نشــود، همین ایراد، ۱۰ ماده دیگــر از طرح را نیز 

تحت تأثیر قرار می دهد.

نماینده مردم رباط کریم در مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به تبعات اصالت دادن به اسناد قولنامه ای، یادآور 
شــد: اعتبار دادن به اســناد قولنامه ای در این سال ها 
موجب شــده تا عده ای بتوانند بســیاری از جنگل ها و 
کوه ها را به فروش برسانند. یک نفر می تواند به راحتی با 
تدوین یک سند و معرفی دو شاهد به دادگاه یک سند 

رسمی را ابطال کند.
نــوروزی پیش بینی کرد کــه نهایتاً تا یــک ماه آینده 
مراحل بررســی طرح الزام به ثبت رســمی معاملات 
اموال غیرمنقول در مجمع به پایان برســد و در آینده 

نزدیک شاهد اجرایی شدن این طرح باشیم.

مجلس

وزی: اسناد قولنامه ای باید ابطال شود نور

خریدار   تبــادل زندانیان و آزادســازی 
پول هــای بلوکــه شــده، از مهمتریــن 
پرونده هــای وزارت امورخارجه جمهوری 
اسلامی ایران در ارتباط با آمریکا، بسته شد 
تا نشان دهد که می توان به دور از جنجال و 
ژست های رسانه ای، زبان دنیا را بلد بود و از 
آن در مســیر تأمین حداکثری منافع ملی 

بهره برد.
»breaking news« یــا خبــر فــوری، 
»کریســتین امان پور«، مجری با ســابقه 
شبکه خبری سی ان ان، شامگاه پنجشنبه 
۱۹ مرداد را به یکی از پرخبرترین، ســاعات 
ماه های اخیر تبدیل کــرد. تبادل زندانیان 
میان ایران و آمریکا و آزادسازی دارایی های 
ایران در کــره، گرچه پیش از این از ســوی 
نیویورک تایمــز، دیگر رســانه  آمریکایی 
هم مطرح شــده بود اما خیلــی زود به تیتر 
بســیاری از رســانه های خبری جهان هم 
تبدیل شــد تا همزمان با بسته شدن یکی از 
مهمترین پرونده های مفتــوح میان ایران 
و آمریــکا، پرونــده خبری گســترده ای با 

واکنش های بسیار گشوده شود.

نگاه انسان دوستانه به موضوع تبادل 
زندانیان

موضــوع تبــادل زندانیان میــان ایران و 
کشورهای غربی فارغ از تمام تحلیل های 
سیاســی، برای جمهوری اسلامی ایران، 
مفهومی انسان دوســتانه داشــته و عمده 
به اصطــلاح »راه آمدن « هــای تهران با 
پایتخت هــای غربی در این حــوزه، ناظر 
بر همین رویکرد انســان دوســتانه است. 
یــادآوری این مهــم در بحبوحــه تبادل 
زندانیان میــان ایران و آمریــکا ضروری 

است. 
براســاس اطلاعاتی که تاکنــون از منابع 
معتبر ایرانی و خارجی مخابره شــده است، 
سیامک نمازی، مراد طاهباز و عماد شرقی 
ســه زندانی از مجموع پنج زندانی هستند 
که در فرآیند مبادله زندانیــان میان ایران 
و آمریــکا از آنها نام برده شــده و دو زندانی 
دیگــر همچنان گمنام هســتند و به زودی 
گمانه زنی ها درباره نام و نشــان آنها هم در 

رسانه ها آغاز خواهد شد.
نمــازی تاجــر ایرانی-آمریکایــی به جرم 
ارتبــاط با دولــت متخاصم آمریکا، ســال 
۱۳۹۵ بازداشت شــد، طاهباز از محکومان 
پرونده موسوم به محیط زیست سال ۱۳۹۶ 
با جرمی مشــابه جرم نمــازی و در نهایت 
شرقی هم در سال ۱۳۹۹ به جرم جاسوسی 
دستگیر و هرکدام به ۱۰ سال زندان محکوم 
شــدند. این زندانیان تا زمــان اطمینان از 
انجام تعهدات آمریــکا، در ایران و در یکی از 

هتل ها اقامت خواهند داشت.

مروری بر دیپلماسی عزت
 دولت سیزدهم

در  ایــران  دارایی هــای  بلوکه ســازی 
کشــورهای مختلف جهان، رویه ای است 
که ایالات متحده آمریکا، از همان ابتدای 
پیــروزی انقلاب اســلامی آغــاز کرده و 
نزدیک به چهاردهه آن را ادامه داده است. 
تکرار رویه کاخ سفید و انسداد دارایی های 
یک ملت به بهانه های مختلف، غیرقانونی 
و ظالمانه، بارهــا با اعتــراض جمهوری 
اسلامی ایران روبرو شد اما تکرار آن سبب 
گره خــوردن پرونده هــای مختلف با این 
موضوع شد. ایالات متحده آمریکا بارها به 
بهانه آزادســازی این دارایی ها تلاش کرد 
از جمهوری اســلامی ایــران باج خواهی 

کند.
فرآیند آزادســازی منابع مالی ایران حتی 
با وجود برجام هم به درســتی پیش نرفت و 
بســیاری از اموال ایران به رغم تمام وعده ها 
و همراهی هــای دولت وقــت، همچنان در 
بخش هــای مختلف جهان مســدود ماند. 
سیاست یا باج یا انسداد، در دولت سیزدهم 
برتابیده نشــد و از همان نخستین روزهای 
آغاز مســئولیت، وزارت امــور خارجه تمام 
تلاش خود را به کار بســت تــا از تکرار آن 
پیشگیری کند. اهمیت کار دولت سیزدهم 
در آزادســازی دارایی های بلوکه شده ایران 
زمانی مشــخص می شــود که بدانیم، این 
آزادســازی در دولت قبل با هر ترفندی به 

نتیجه ای نرسید.
حتی وقتی که کشــتی کــره ای به دلایل 
محیط زیستی توقیف شد و خود سئول آن 
را به اموال بلوکه شــده ایران ربط داد، حتی 
وقتی که »چانگ سای کیون« نخست وزیر 

کره جنوبی به ایران آمد و وعده آزادســازی 
دارایی هــا را داد و معــاون اول وقت و دیگر 
مسئولان هم از او خواستند که این دارایی ها 
در اسرع وقت آزاد شــود. دارایی ها مسدود 
ماند تا دولت ســیزدهم با تمــام ابزارهای 
سیاســی و حقوقی، راهی متفــاوت و البته 
عزتمندانــه را بپیماید. راهی که ســرانجام 
این دارایی هــا را در اختیــار بانک مرکزی 

جمهوری اسلامی قرار داد.
در طــول دو ســال گذشــته وزارت امور 
خارجه و شــخص رئیس جمهــور میزبان 
میانجیگــران بســیاری در پرونــده آزاد 
ســازی دارایی های ایــران و زندانیان دو 
تابعیتی بود که عمــان و قطر از مهمترین 
این میانجیگران بودند. ســفرهای متعدد 
وزرای خارجه عمان و قطــر به ایران )که 
گاهی دو ســفر در ماه هم انجام می شــد( 
و نیز سفرهای »حسین امیرعبداللهیان« 
به مسقط و دوحه، نشــان واضح تلاش ها 
برای آزادســازی دارایی های ایران بدون 
باجی دهی به آمریکا بــود. تلاش هایی که 
معمولا در ســکوت کامل خبــری و بدون 
ایجاد هیاهو و پروگاندای رســانه ای پیش 
می رفت و به قدری مســکوت و محرمانه 
بود که خبر آزادســازی دارایی های ایران 
و تبــادل زندانیان، شــوک خبری بزرگی 

برای بسیاری بود.
این شوک زمانی قابل تأمل است که بدانیم 
بسیاری از تحلیلگران این عرصه با توجه به 
مجموع رویدادهای هفته های اخیر مانند 
افزایش نیروهای آمریکا در منطقه، امکان 
این تفاهم و تبــادل را چنــدان محتمل 
نمی دانستند. حال آزادسازی دارایی های 
ایران و بازگشــت تعدادی از ایرانیانی که 

به بهانه های واهــی در زندان های آمریکا 
محبوس بودند نشــان می دهد که دولت 
ســیزدهم با دیپلماسی هوشــمندانه، در 
سکوت بر سر اصول خود ایستاد و در مسیر 
حراســت از منافع ایران نه تنها زبان دنیا 
را بلد بود، بلکه پافشــاری بر این منافع را 
به بسیاری از ژست های رسانه ای ترجیح 

داد.

جو به ساز ایران رقصیده است!
مروری بر مجمــوع واکنش هــای صورت 
گرفته از ســوی مقامــات آمریکا، نشــان 
می دهد که درباره این آزادســازی و تبادل 
زندانیان، مواضع مختلفی در واشگتن وجود 
دارد. رقبای »جو بایــدن« معتقدند که او به 
ساز ایران رقصیده است و همین اهمیت این 
آزادسازی و تبادل را به خوبی نشان می دهد. 
تام کاتن، ســناتور جمهوری خواه آمریکا از 
این تبادل عصبانی اســت، مایــک پامپئو، 
وزیر خارجه سابق آمریکا مدعی شده، ایران 
نباید از گروگان نگه داشــتن آمریکایی ها 

منتفع شود،
جیم ریش، عضو ارشد کمیته روابط خارجی 
مجلس ســنای آمریکا هم با این ادعا که از 
سرازیر شــدن پول به ســوی ایران نگران 
اســت، به این آزادســازی واکنش نشــان 
داده اســت و کلاودیا تنــی، عضو مجلس 
نمایندگان آمریکا هم موضعی مشابه اتخاذ 

کرده است.
 این موضع گیری ها درحالیست که آنچه از 
بانک های کره جنوبی آزاد شده و به بانکی در 
قطر انتقال و در اختیــار بانک مرکزی ایران 
قرار داده شــده، دارایی خود ایرانیان است و 
پولی نیســت که به ادعای سناتورهای کاخ 

ســفید، آمریکا آن را به ایران داده باشد. در 
همین راســتا از تل آویو هنوز موضع گیری 
خاصــی گزارش نشــده امــا بســیاری از 
کشــورهای دیگر از این کاهــش تنش ها 

استقبال کرده اند.

راهی برای مذاکرات بیشتر؟
با گذشــت ۷۲ ســاعت از خبر آزادسازی 
پول هــای بلوکه ایــران در کــره جنوبی و 
تبادل زندانیــان، هنوز نمی تــوان درباره 
آینده ایــن توافق شــفاف ســخن گفت. 
گروهــی از تحلیلگــران این تفاهــم را که 
روی کاغذ نیامــده و نخواهد آمد، مقدمه ای 
برای تفاهمــات دیگر دانســتند و از این رو 
گمانه زنی برای آغاز دور تازه ای از مذاکرات 
آغاز شد. به نظر می رســد با توجه به اینکه 
بایدن باید خــود را برای انتخابات دشــوار 
۲۰۲۴ میلادی آماده کند، یکی از مهمترین 
دغدغه هــای او یافتن راه حلــی در پرونده 
ایران خواهد بود. ایرانی که برسر اصول خود 
ایستاده و به رغم خبرسازی ها درباره برنامه 
هسته ای خود این برنامه را با دقت و براساس 
منافع خود پیش می برد. »پلن بی« یا »پلن 
ســی« یا هر نام دیگری در پروسه مذاکرات 
ایران و آمریکا تیتر شــود، ایستادن ایران بر 
اصول خود، اصل داستان هرگونه مذاکره و 

توافقی خواهد بود.

رقابت سیاسی به بهای زیر سوال بردن 
عزت ایران؟

پیشــخور شــدن دلارها، عدم دسترســی 
ایــران به منابع خــود، نفــت در برابر غذا و 
تحلیل هــای مبتنی بر کینه سیاســی این 
روزها در رســانه های رقیــب دولت گرچه 
نشر و بازنشر می شود اما این قبیل تحلیل ها، 
بیش و پیش از آنکه در راســتای منافع ملی 
باشــد، در مســیر رقابت های سیاسی قابل 
تفسیر اســت. آنچه در پروســه آزادسازی 
منابع ایــران اهمیــت ویــژه دارد و حافظ 
منافع ملــی خواهد بود، عبور از کشــاندن 
پای رقابت های سیاســی به میــدان منافع 
ملی اســت. واقعیت آن است که دولت برای 
اداره کشــور از یک ســو باید انرژی خود را 
صرف پیشــبرد برنامه های خــود کند و از 
سوی دیگر ریل گذاری های اشتباه پیشین 
را جبران. از این رو برای رقبای سیاسی هم 
اگر در عمل و نه در سخن نگران منافع ملی 
هستند، باید بی هیچ شرط و پیش شرطی از 
هرگونه آزادســازی و حراست از منافع ملی 
اســتقبال کنند. اینگونه زیر ســوال بردن 
اقدامات دولت و بهانه جویی های سیاســی 
و تحلیل های فاقد پشتوانه متقن، نه دولت 
سیزدهم که عزت ایران را زیر سوال خواهد 

برد.
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اقتصاد ایران؛ شش ماه بعد
امیر موسی کاظمی  اقتصاد ایران در ســال های اخیر، روز های پرفراز 
و نشیبی را تجربه کرده اســت. به طور خاص از سال ۲۰۱۸ به بعد یعنی 
همان سالی که دونالد ترامپ رئیس جمهور سابق آمریکا کشورش را به 
صورت یکجانبه از توافق برجام خارج کرد و سیلی از تحریم و فشار های 
اقتصادی را علیــه ایران در قالب کارزار فشــار حداکثــری روانه کرد، 
بســیاری از شــاخص های اقتصادی در ایران تحت تاثیر قرار گرفتند و 
عملا واقعیت های تازه ای در فضای کلی اقتصاد کشور خود را به نمایش 
گذاشــتند. به عنوان مثال، اقتصاد ایــران در چندین نوبت جهش های 
ارزی قالب توجهی را تجربه کرد. مســاله ای که آثــار و تبعات منفی را 
در دیگر بازار ها و بــه طور کلی اقتصادِ دلاریزه شــده ایران از خود برجا 
گذاشــت و صعود قابل توجه قیمت کالا ها و خدمات را به همراه داشت. 
در عین حال، رشد پایه پولی و نقدینگی نیز از جمله مولفه هایی بوده اند 
که افزایش قابل ملاحظه ای را از خود نشــان داده انــد و برونداد نهایی 

آن ها در قالب تشدید تورم ظاهر شده است.
با این همــه، پس از امضــای توافق اخیر تنــش زدایی میــان ایران و 
عربســتان، امیدواری های زیادی نســبت به ایجاد آرامش و ثبات در 
فضای کلی اقتصادی کشــور ایجاد شــد. در واقع، ناظران و تحلیلگران 
تاکید داشتند که این اتفاق می تواند راه را برای ایجاد کانال های مالی و 
تجاری تازه برای ایران هموار کند و حدی از آرامش را در اقتصاد برقرار 
سازد. مساله ای که در کنار رویکرد خاص سیاست خارجی و دیپلماسی 
اقتصادی دولت ســیزدهم که عمده تمرکز آن به توسعه روابط ایران با 
همسایگان، مناطق آسیای مرکزی و قفقاز، و البته مناطقی نظیر آفریقا 
و آمریکای لاتین )در کنــار توجه به متحدان شــرقی همچون چین و 
روسیه( است، از فعال شــدن ظرفیت های تازه برای اقتصاد کشورمان 
خبر می دهد.با این همه، باید پذیرفت کــه چالش ها پیش روی اقتصاد 
ایران فراتر از صِرف ایجاد برخی گشــایش های اقتصادی هستند. هنوز 
مشکالات زیربنایی اقتصاد ایران نظیر برقراری رانت و فساد و امتیازات 
خاص و به ویژه فعالیت های نابســامان و ناتراز بانک های کشــورمان، 
وجود دارند و دولت سیزدهم نیز علی رغم مطرح کردن مسائل مختلف 
جهت مخاطب قرار دادن آن ها، هنوز نتوانسته دستاورد قابل توجهی را 

در این حوزه داشته باشد.
بســیاری از تحلیلگران اقتصادی بر این باورند که اقتصاد ایران با روند 
کنونی، چیزی در حدود ۴۰۰ هزار میلیارد تومان کســری بودجه دارد. 
کسری بودجه که به صورت ســنتی، در نتیجه تشدید آسیبِ تحریم ها 
و فشــار های اقتصادی و همچنین تداوم روند های نابسامان حکمرانی 
اقتصادی داخلی، ایجاد شــده و هر چه به پایان سال نزدیک می شویم، 

جلوه های عینی خود را آشکارتر می کند.
از این رو، بــا توجه به اینکــه هنوز دولت ســیزدهم نتوانســته ثمره 
دیپلماسی اقتصادی خود در ابعاد منطقه ای و فرامنطقه ای را به نحوی 
ملموس در فضای کلی اقتصاد ایران به نمایــش بگذارد، کاملا طبیعی 
است که امسال نیز همچون سال های گذشته، با بحران کسری بودجه و 
عوارض جانبی قابل توجه آن برای اقتصاد ایران رو به رو شویم. مساله ای 
که همانطور که پیشــتر نیز گفته شــد، به طور خاص نمود های عینی 
خود را در شش ماهه دوم ســال و مخصوصا در دو ماه پایانی سال نشان 
می دهد.دولت ســیزدهم از زمان روی کار آمــدن، اصلی ترین دغدغه 
خود را بر مخاطب قرار دادن مشــکلات و چالش های اقتصادی کشور 
قرار داده است. البته که در این زمینه اقدامات و دستورکار های مختلفی 
را نیز در برنامه قرار داده است. با این حال، هنوز هم پس از گذشت ماه ها 
از روی کار آمدن دولت ســیزدهم، در مورد رویکرد و گفتمان اقتصادی 
این دولت تصویر روشنی وجود ندارد. بعضا حتی دیده شده که اعضای 
تیم اقتصادی دولت ابراهیم رئیسی، موضع گیری های متناقضی را نیز 

مطرح می سازند.
در این میان، منتقدان رویکرد های اقتصادی دولت ســیزدهم به کرات 
از مســوولان تیم اقتصادی آن درخواســت کرده اند تا برنامه اقتصادی 
خود برای کشور را به صورت شــفاف توضیح دهند و به افکار عمومی و 
کارشناســان عرضه کنند. امری که تاکنون محقق نشده و در این فضا 
باید اذعان کرد که پیش زمینه هــای ایحاد بهبود در فضای کلی اقتصاد 
ایران، حتی در خودِ دولت نیز فراهم نیست و درست به همین دلیل باید 

انتظار تداوم یافتن آشفتگی ها در فضای کلی اقتصاد را داشت.

رئیساتاقایرانوچینمطرحکرد

سیاست تثبیت ارز، آغاز یک سیاست ضد تورمی
رئیس اتاق ایران و چین گفت: سیاســت های مربوط به تثبیت نرخ ارز، 

می تواند فشار تورمی در جامعه را مهار کند.
مجیدرضا حریری اظهار داشت: سیاســت های بانک مرکزی در حوزه 
کاهش نرخ رشد نقدینگی و تثبیت نرخ ارز، سیاست هایی است که اگر 
تمام جوانب آن رعایت شود، بی تردید می تواند فشار و انتظارات تورمی 

را در جامعه کاهش داده و در کاهش نرخ تورم تأثیرگذار باشد.

رئیس اتاق بازرگانی مشــترک ایــران و چین افزود: البتــه باید تمامی 
جوانب امر در اجرای آن رعایت شــود اما به نظر من بایــد اجازه داد این 
روند با ثبات تر شود تا پایان ســال بتوانیم نتایج ملموس آن را احساس 
کنیم.وی با بیان اینکه کالاهایی که با تحــولات ارز ارتباط بالایی دارند، 
تورم ماهانه منفی را در تیرماه تجربه کرده اند، گفت: سیاست تثبیت ارز، 
آغاز یک سیاست ضد تورمی اســت که البته این مساله نیاز به ابزارهای 
دیگر هم دارد. اگر بتوانیم ارز متقاضیان واقعی ارز را پاســخگو باشیم و 
سیاســت های تثبیت ارز در یک بازه زمانی ۶ ماهه به همین شکل حفظ 
و اجرا کنیم، مطمئناً می تواند منجر به کاهش تورم شــود، چون در واقع 

بخش زیادی از تورم کشور ناشی از افزایش قیمت ارز است.
حریری با اشاره به رشــد ۴۳ درصدی صادرات نفت و افزایش صادرات 
غیرنفتی به بیــش از ۵۰ میلیارد دلار در ســال ۱۴۰۱ اظهار داشــت: 
معتقدم در شــرایط کنونی، تورم می تواند حاصل دستکاری در قیمت 

ارز هم باشد و همین موضوع روی تورم اثر می گذارد.
وی افزود: ما طی ۵ دهه گذشته و از اوایل دهه ۵۰ یک تورم دو رقمی در 
بازه متوسط ۲۰ تا ۲۵ درصد داشــتیم که هرگاه مورد تحریم نفتی قرار 
می گرفتیم این تــورم به عددی بالای ۴۰ درصد می رســید. پس قطعاً 
مقدار حدود ۲۰ درصد از این تورم مربوط بــه تحریم و تکان های ارزی 
ناشی از تحریم اســت.رئیس اتاق ایران و چین گفت: یکی از مشکلات 
عمیق اقتصادی ما در حوزه سیاســت خارجی و داخلی این اســت که 
اقتصاد ما به شــدت سیاست زده اســت. مســلماً اختلاف و درگیری 
با کشــورهای خارجی منجر به فشــار در اقتصاد ما می شود و از سوی 
دیگر هر گاه جناح های داخلی نیز با یکدیگر مشــغول به تسویه حساب 
می شوند دوباره شــاهد افزایش این فشــارهای اقتصادی هستیم. در 
نتیجه امســال هم به دلیل انتخابات مجلس این هجمه ها ادامه دارد که 

معتقدم نتیجه آن ضربه زدن به اقتصاد است.

یادداشت

بازار

 رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: جهت گیری اصلی 
ســازمان برنامه و بودجه و مجموعه دولت این است که 
تمامی اوراق مالی را برای تکمیل طرح های تملکی که 
امکان اتمام آنها در ســال ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ وجود دارد، 

استفاده کند.
»داود منظــور« ، در ارزیابــی خود از راهــکار دقیق 
ســازمان برنامه و بودجه برای کنترل ســقف بودجه 
ســال آینده با توجه به برگزاری انتخابات اســفند ماه 
تصریح کــرد: دولت لایحه بودجه را بــا توجه به نیازها 
و پیش بینی پرداخت هایی که در ســال آینده الزامی 
اســت و همچنین با رعایت اجرای قوانیــن و تکالیفی 

که بر عهده دارد، تدوین می کند؛ البته اینها 
فارغ از مطالبات نمایندگان مجلس اســت و 
اگر نمایندگان مواردی را پیگیری می کنند، 
عمدتاً همین اجرای قانون اســت.وی با بیان 
اینکه فراینــد تدوین بودجــه ۱۴۰۳ آغاز و 
جلسات ســتاد بودجه در ســازمان برنامه و 
بودجه تشکیل شده است، خاطرنشان کرد: 

با توجه به اصلاح مــواد ۱۸۰ و ۱۸۲ آیین نامه داخلی 
مجلس، ســازوکار ارائه و تصویب بودجــه با تغییراتی 
مواجه شــده و بودجه در دو مرحله ارائه و در دو مرحله 
نیز به تصویب می رســد.رئیس سازمان برنامه و بودجه 

با اشــاره بــه زمان بندی تدویــن و تصویب 
لایحه بودجــه عنــوان کــرد: زمان بندی 
تدوین و تصویب بودجه براســاس مصوبات 
جدید مجلس تنظیم و به دســتگاه ها ابلاغ 
شده است؛ ستاد بودجه ســازمان در همین 
زمان بندی تــلاش خواهد کرد لایحه بودجه 
را آماده ســازی کند.منظور دربــاره راهکار 
ســازمان برنامه و بودجه برای کاهش سهم اوراق مالی 
از منابع درآمدی دولت در ســال آینده با هدف هدایت 
نقدینگی به ســمت تولید گفت: عرضه اوراق بخشی از 
روش تأمین مالی اســت و لزوماً به دنبال این نیستیم 

که میزان انتشار اوراق را به حداقل برسانیم بلکه اوراق 
کمک می کند تــا بتوانیم طرح های تملــک  را زودتر 
تکمیل کنیم.رئیس ســازمان برنامــه و بودجه با بیان 
اینکه منابع پیش بینی شــده در بودجه امســال برای 
انتشــار اوراق مالی حدود ۱۸۶ هزار میلیــارد تومان 
اســت، متذکر شــد: تا امروز هنوز اوراقی را منتشــر 
نکرده ایم ولی بنا داریــم اوراق مالــی را به طور کامل 
منتشــر کنیم.منظور تصریح کرد: جهت گیری اصلی 
ســازمان برنامه و بودجه این است که تمامی این اوراق 
را برای تکمیل طرح های تملکی که می توانند در سال 

۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ تمام شوند، استفاده کند.

 وزارت اقتصاد اعلام کرد: افزایش انتشار اوراق در سال 
۹۸، ۸۱ درصد و در ســال ۹۹، ۱۴۶ درصد نســبت به 
ســال قبل از آن بوده اســت. این در حالی است که در 
سال ۱۴۰۰ رشــد اوراق منفی و در ســال گذشته ۱۵ 

درصد بوده است.
 وزارت اقتصاد در پاسخ به گزارشی توضیح داد: استناد 
این گزارش ادعای اخیر رئیس اســبق سازمان برنامه 
و بودجه )محمدباقــر نوبخت( مبنی بر انتشــار بیش 
از ۳۱۱ هزار میلیــارد تومان اوراق در دوران دو ســاله 
استقرار دولت فعلی و مقایسه آن با دولت گذشته است.

هرچند مقایسه متغیرهای اسمی با یکدیگر 
در طول زمان های مختلف از اســاس اشتباه 
اســت، اما دولت ســیزدهم در سال گذشته 
حدود ۳۴ هزار میلیارد تومان به قیمت های 
سال پایه ۹۵ و در سال ۹۹، ۶۷ هزار میلیارد 
تومان با همان قیمت پایه اوراق منتشر کرد 
که تقریباً در مقایسه با دولت قبل نصف بود، 

زیرا در ســال ۹۸، ۸۱ درصد افزایش انتشار اوراق و در 
سال ۹۹، ۱۴۶ درصد رشد انتشار اوراق نسبت به سال 
قبل از آن داشــته ایم و این در حالی اســت که در سال 

۱۴۰۰ رشد اوراق منفی و در سال ۱۴۰۱، ۱۵ 
درصد بوده است.بنابراین اگر هدف مقایسه 
عملکرد دولت ها در زمینه انتشار اوراق باشد، 
برای رســیدن به نتیجه شــفاف تر و داشتن 
تصویری بهتر، باید به نسبت انتشار اوراق به 
تولید ناخالص داخلی توجه داشته باشیم که 
براین اساس، نســبت فروش اوراق به تولید 
ناخالص داخلی در سال ۹۷ معادل ۲.۱ درصد؛ در سال 
۹۸ معادل ۳ درصد بود و در ســال ۹۹ به سقف تاریخی 
خود یعنی ۵.۰۸ رســید. این در حالی است که از سال 

۱۴۰۰ به بعد، دولت سیزدهم این نسبت را کاهش داد 
به طوری که در سال ۱۴۰۰ این نسبت به ۲.۸ درصد و 
در سال ۱۴۰۱ به ۲.۱ کاهش یافت.البته ناگفته نماند 
که دولت سیزدهم در شرایطی کشور را تحویل گرفت 
که دولت قبل در ۵ مــاه ابتدای ســال ۱۴۰۰ بیش از 
۱۰۰ هزار میلیارد تومان اوراق منتشر کرده بود و بخش 
عمده اوراقی که دولت سیزدهم منتشر کرد؛ مربوط به 
بازپرداخت اصل و ســود اوراق منتشر شده دولت قبل 
بود و ســال ۱۴۰۱ نیز بیش از ۸۰ درصد اوراق منتشره 

صرف بازپرداخت اوراق منتشر شده در دولت قبل شد.

بودجه

اوراق

خریدار  دولت ســیزدهم با اجرای طرح 
کالابــرگ الکترونیک و اعــلام قیمت های 
ثابت ۱۱ قلم کالای اساســی تا پایان سال، 
به دنبال حمایت از معیشت و سلامت غذایی 

اقشار کم درآمد است.
پرداخت یارانه نقدی بــا رقم نفری ۴۵ هزار 
تومان به مردم از سال ۱۳۸۹ در دولت دهم 
کلید خورد، این رقم تا ســال ۱۳۹۸ تغییر 

نکرد. 
در سال ۱۳۹۸ بخشــی از درآمد حاصل از 
گران شــدن بنزین در قالب یارانه به مردم 
پرداخت شــد و بدین ترتیب یارانه اقشــار 
کم درآمد حــدوداً بــه ۱۰۰ هــزار تومان 
رسید. اما در دولت ســیزدهم طی دو سال 
یارانه این اقشــار پنج برابر شده است. سال 
گذشــته با جراحی اقتصادی و با حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانــی، یارانه اقشــار کم درآمد به 
۴۰۰ هزار تومــان افزایش یافت و امســال 
هم اعتبار یارانه این اقشــار با شرایط اعتبار 
خرید کالابرگ با ۳۰ درصد افزایش به ۵۲۰ 

هزار تومان رسید.
ســبد ۱۱ قلــم کالایــی طــرح کالابرگ 
الکترونیک شــامل شــیر کم چرب بطری، 
پنیر، تخم مرغ، گوشــت مرغ، روغن مایع، 
ماکارونی، برنج ایرانی، لبنیات، قند و شکر، 
حبوبات و گوشت منجمد گوساله است. در 
این طرح، امکان خریــد از هر برندی فراهم 

شده است.
مرحله جدید طرح کالابــرگ الکترونیکی 
از روز ســه شــنبه )۱۷ مرداد( آغاز شــد 
و دهک هــای اول تا ســوم تحت پوشــش 
بهزیســتی و کمیته امداد امام خمینی)ره( 
با ۹ میلیون جمعیــت خانوار که یارانه ۴۰۰ 
هزار تومانی دریافت مــی کنند. در صورتی 
که ۵۰ درصد از اعتبار یارانه را که ۲۰۰ هزار 
تومان می شــود را از ۱۱ قلم کالای اساسی 
خرید کنند، مبلغ یارانه از ۴۰۰ هزار تومان 

با ۳۰ درصــد افزایش به ۵۲۰ هــزار تومان 
می رسد.

اعتبار یارانه بــر روی کد ملی سرپرســت 
خانوار شــارژ می شــود و اعضای خانواده با 
استفاده از همه کارت های بانکی که متعلق 
به سرپرست خانوار اســت، می توانند خرید 
از طرح کالابــرگ را انجــام بدهند. ضمن 
اینکه خرید در طــرح کالابرگ الکترونیکی 
همانند خریدهــای عادی هیــچ هزینه و 

کارمزدی ندارد.
شــرط اجرای این طرح و حمایت از اقشــار 
کم درآمد در دهک های پایین جامعه ثبات 
قیمت ها تا پایان ســال است. قیمت ۱۱ قلم 
کالای اساسی بر اســاس قیمت های سال 
۱۴۰۱ اســت، در صورتی که تا پایان سال 
افزایــش احتمالی در قیمــت کالاها انجام 
شود، قیمت این ۱۱ قلم کالا در سبد خرید 

خانوارها ثابت خواهند مانــد و تحت تاثیر 
تورم قرار نمی گیرد. دولت ســیزدهم با جدا 
کردن تورم از ســفره مردم به دنبال تامین 
کالری مورد نیاز خانوارهای ضعیف جامعه 

است.

جدا کردن تورم از سفره مردم
دولــت ســیزدهم در طــرح کالابــرگ 
الکترونیک، فاصله تورمی را پوشــش داده 
و مابه التفاوت قیمــت روز کالاها را با قیمت 
مبنا )از محــل یارانه فعلــی و یارانه جدید( 

جبران می کند.
به عنوان مثال، خانــواده چهار نفری که هر 
کدام مبلــغ ۴۰۰ هزار یارانــه دریافت می 
کنند، کل یارانه این خانــوار یک میلیون و 
۶۰۰ هزار تومان است. در صورتی که ۸۰۰ 
هزار تومان از این مبلغ یارانــه را از ۱۱ قلم 

اعلامی در کالابرگ خریــداری کنند ۴۸۰ 
هزار تومان اعتبار اضافــه دریافت می کنند 
که در مجموع مبلغ کل یارانه از یک میلیون 
و ۶۰۰ هزار تومان بــه ۲ میلیون و ۸۰ هزار 

تومان می رسد.
این خانوار چهار نفره در مــاه می توانند ۱۲ 
بطری شیر، چهار بســته پنیر ۴۰۰ گرمی، 
چهار دبه ماست کم چرپ، چهار کیلو تخم 
مرغ چهار بســته روغن مایــع ۸۱۰ گرمی 
چهار بســته ماکارونی ۷۰۰ گرمی، هشت 
کیلو برنــج، ۲ کیلو قند و شــکر، ۴.۸ کیلو 
حبوبات و ۲ کیلو گوشــت منجمد گوساله 

و هشت کیلو مرغ خرید کنند.
در این طرح داشــتن گوشی هوشمند برای 
خانوارهــا نیاز نیســت بلکه سرپرســتان 
خانواده برای اســتعلام از مانده اعتبار یارانه 
و یا دریافت کد برای خرید کالاهای اساسی 

می توانند کد دستوری # ۱۴۶۳*۵۰۰* را 
شماره گیری کنند.

۱۲۰ هزار تومان افزایش اعتبار یارانه به هر 
فرد قابل برداشت نیســت، بلکه خانواده ها 
فقط می تواننــد این مبلــغ را صرف خرید 

کالاهای اساسی کنند.
هر خانواده می تواند بــا کل مبلغ یارانه یک 
سبد غذایی سالم با تامین کالری، پروتئین، 
ریزمغذی و ویتامین  های مورد نیاز را تامین 
کننــد. هدف دولت ســیزدهم بــا افزایش 
اعتبار در طرح کالابرگ الکترونیک، تامین 
کالری مورد نیاز خانواده ها با هدف سلامت 

تغذیه و فقرزدایی غذایی است.
اکنون ۹۳ هزار مغازه به ســامانه کالابرگ 
الکترونیــک متصــل اســت و خانواده ها 
می تواننــد با مراجعه به برنامه شــبکه ملی 
اعتبار »شما« فروشــگاه های نزدیک محل 
سکونت را شناسایی کنند و نسبت به خرید 
۱۱ قلم کالای اساســی به این مراکز خرید 

مراجعه کنند.
دولت در اجرای طرح کالابرگ الکترونیک 
نــه تنها به فکر معیشــت مردم و ســلامت 
غذایی اســت، بلکه یــک بعُد دیگــر این 
طرح حمایــت از تولیدکنندگان اســت. با 
خریــد خانوارها از ســبد غذایــی اعلامی، 
تولیدکنندگان با تقاضا در بازار مواجه شده 
و با تعادل در عرضه و تقاضا شــاهد آرامش 
در بازار و ثبات در اشــتغال و رونق اقتصادی 

خواهیم بود.
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی تاکید 
کرده است که استفاده از این اعتبار و خرید 
از طرح کالابرگ الکترونیــک به طور کامل 
اختیاری اســت. درصورت استفاده نکردن 
از مزایای خرید اعتباری، افراد همانند قبل 
می توانید به صورت نقــدی در تاریخ واریز 
یارانه نقدی، آن مبلغ یارانــه را بدون هیچ 

سیاست تشویقی و افزایشی برداشت کنند.

ح های عمرانی منتشر می کند رئیس سازمان برنامه و بودجه:دولت ۱۸۶ همت اوراق مالی برای تکمیل طر

رشد انتشار اوراق در سال گذشته ۱۵ درصد و سال قبل از آن منفی بوده است

مدیرعاملسازمانفروشاموالتملیکیاعلامکرد

وند وهای متوقف شده در گمرک تا پایان شهریور به مزایده می ر خودر
خریدار  مدیرعامل سازمان جمع آوری و 
فروش اموال تملیکی اعلام کرد: بر اســاس 
قانون، بایــد تکلیف خودروهای ســواری 
متوقف شــده در گمرک تا پایان امســال 
روشــن شــود که تلاش  می کنیم تا پایان 
شــهریور امســال خودروهایی که مشکل 

استاندارد ندارند، مزایده و عرضه شوند.
ســید عبدالمجید اجتهــادی توضیحاتی 
درباره آخرین خبرها و برنامه های ســازمان 
جمع آوری و فــروش امــوال تملیکی ارائه 

کرد.
وی دربــاره تعییــن تکلیــف خودروهای 
سواری و ماشین آلات راهســازی اینگونه 
توضیح داد کــه کار خوبی که در ســازمان 
انجام گرفت در حوزه خودروهای ســواری 
و ماشــین الات راهسازی اســت که شاید 
متوســط هشــت ســال در بنادر و انبارها 
رسوب کرده بود و مشــکل ثبت سفارش و 

فروش داشتند.
مدیرعامل ســازمان جمــع آوری و فروش 
اموال تملیکی با ابراز امیدواری نســبت به 
تعیین تکلیف همه این خودورهای سواری 
و ماشین آلات راهســازی تا پایان شهریور 
ماه، افزود: در این زمینه تعاملی که بین قوه 

مجریه و قضاییه در این زمینه شکل گرفت، 
عامل اصلی تسریع در تعیین تکلیف کالاها 
و زدودن برخی مشکلات در راه این موضوع 
بوده است. رئیس جمهور در سفر دوم هیات 
دولت به بوشــهر هم به این موضوع اشــاره 

داشت.
اجتهادی گفت: در حال حاضــر در مزایده 
شــماره ۲۷۰ که برگزار شــده است تعداد 
زیادی از خودروهای سواری و ماشین آلات 
راهســازی مذکور عرضه شده است. در این 
مزایده بیش از ۲۲۰۰ میلیــارد تومان کالا 
بارگذاری کردیم که عمده این ها خودروها، 

سواری و ماشین آلات راهسازی هستند.
وی با بیان اینکه نمی توان همه خودروهای 
ســواری را به صورت یکجا و در یک مزایده 
عرضه کرد، ادامه داد: برخی از این خودروها 
نیاز به مجوز دســتگاه های مختلف از قبیل 
سازمان ملی اســتاندارد، محیط زیست و ... 
دارند. همچنین برخــی از آن ها در مرحله 

شماره گذاری هستند.
مدیرعامل ســازمان جمــع آوری و فروش 
اموال تملیکــی گفت: همــه خودروهای 
ســواری به ۳۰۰۰ دســتگاه نمی رسد. در 
این زمینه تصمیم قانون گذار این اســت که 

باید هر چه ســریع تر تعیین تکلیف شود و 
به هر حــال نمی توان آن هــا را بازصاردات 
یا به مبدأ اعاده کرد، چــرا که این خودروها 
مدت ها باقی مانــده اســت و در طول این 
ســال ها مدل های جدیدتــری از آن ها در 
بازار آمده و بعد از گذشت پنج تا شش سال، 
حتی کشورهای همســایه نیز خواهان این 

خودروها نیستند.
اجتهادی اضافه کرد: از ســوی دیگر ارزی 
که بابت واردات این خودروها صرف شــده، 
از کشور خارج شــده است؛ بنابراین بهترین 
تصمیمی کــه در این زمینه اتخاذ شــده، 
تعیین تکلیف آن هاســت. تعداد زیادی از 

این خودروها در مزایده ۲۷۰ عرضه شــده 
که  امروز )۲۳ مرداد ماه( رمزگشایی خواهد 

شد. 
وی بــا بیــان اینکه پــس از رمزگشــایی 
متقاضیان تا ســه روز فرصــت دارند، وجه 
مورد نظر خــود را واریز کننــد، اعلام کرد: 
باقیمانده خودروهای مذکور در مزایده های 
آتی عرضه خواهد شــد. بر اســاس قانون 
تا پایان امســال این خودروها عرضه شوند 
اما همه تــلاش خودمــان را می کنیم که با 
توجه بــه هماهنگی های صــورت گرفته، 
خودروهایی که مشکل استاندارد ندارند تا 

شهریور ماه در مزایده ها عرضه شوند.
مدیرعامل ســازمان جمــع آوری و فروش 
اموال تملیکی ادامه داد: البته ممکن اســت 
که ایــن خودروها با وجود قــرار گرفتن در 
چندین مزایده، به فروش نرســند، چرا که 
در این ایام مســائلی از جمله مذاکرات، آزاد 
شــدن واردات خودرو و غیره مطرح شده و 
ممکن است مشتریان با امید کاهش قیمت، 
اقبال چندانی بــرای خودروهای در اختیار 

سازمان قرار دارد، نداشته باشند.
اجتهادی همچنین دربــاره تعیین تکلیف 
خودروهای موســوم به پرونده ممنوعیت 

ثبت ســفارش خودروها اظهار کــرد: این 
خودروها چندین ســال بلاتکلیــف مانده 
بود و اتفاقــی که رخ داد و بــا تعاملی که رخ 
داد و مجموعــه دولت و رئیــس جمهور در 
ســفری که رئیس دولت سیزدهم به استان 
بوشهر داشت، خواســتار این بود که هر چه 
ســریع تر تعیین تکلیف شود، چرا که عمده 
خودروهــای مورد نظر )هزار دســتگاه( در 

همین استان بود.
وی با بیان اینکه متوســط ماندگاری این 
خودروها پنج تا شــش ســال بود، افزود: 
رئیس قوه قضاییه در اوایل مرداد ۱۴۰۱ 
بازدیدی از این خودروها داشــت و نهایتا 
دســتوری در این زمینه صادر شــد که 
منجر به تعییــن تکلیف ایــن خودروها 

شد. 
حاصل فروش ایــن خودروها به خزانه واریز 
شــد و حدود ۵۰۰۰ میلیارد تومان درآمد 
حاصل از فروش آن ها در مزایده های شفاف 
و با نظارت کامل رســانه ها بود که مجموعا 
خودروهــای مربوط به ایــن پرونده ۱۰۶۲ 
دستگاه بود که از این تعداد ۱۰۴۰ دستگاه 
در اختیار ســازمان جمــع آوری و فروش 

اموال تملیکی قرار گرفت.
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وزیربهداشت:
درمان سه دهک اول جامعه رایگان شد

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشــکی از رایگان شدن کلیه خدمات 
بستری و ســرپایی ســه دهک اول جامعه در مراکز و بیمارستان های 

دولتی خبر داد.
بهرام عین اللهی گفت: در دولت مردمی، پیش از این ۵ دهک نخست 
جامعه تحت پوشش بیمه رایگان قرار گرفته بودند و از این پس علاوه 
بر بیمه رایگان، با تصویب دولت همه خدمات بســتری و سرپایی این 
سه دهک در مراکز درمانی و بیمارســتان های دولتی رایگان خواهد 

بود.
وزیر بهداشــت درمان و آموزش پزشــکی افزود: ۱۰۰ درصد حق بیمه 

افراد واقع در ۳ دهک اول درآمدی، از سوی دولت پرداخت می شود.
عین اللهی، تعیین افراد مشــمول دهک های درآمدی یک تا ســه را با 

وزارت رفاه و پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان دانست.
وی همچنین به همه دانشــگاه های علوم پزشکی سراسر کشور دستور 
داد ســامانه های الکترونیک بیمارستانی و ســرپایی را هر چه سریعتر 
برای اجرای دســتورالعمل وزارت بهداشــت در این خصوص آماده و 

هماهنگ کنند.

رییسصندوقنوآوریمطرحکرد
 حمایت مالی از تکمیل خط تولید 

محصولات فناوری
رییس صندوق نوآوری گفت: شــرکت هایی که خط تولیدشان تکمیل 
نشده و با کمک ما می تواند این خط تولید تکمیل و منجر به رشد تولید 

آن ها شود، مشمول حمایت ها در بسته رشد تولید می شوند.
محمد صادق خیاطیان، با اعلام اینکه به زودی فراخوان بســته رشد 
تولید دانش بنیان ها اعلام می شــود، گفت: این بســته متناســب با 
شعار سال تدوین شــده و به تصویب هیأت عامل صندوق نیز رسیده 

است.
رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی ریاســت جمهوری با اشاره به توافق 
با ۴ بانک عامل در ارتباط با بسته رشــد تولید گفت: مقرر شده است که 
با معرفی ما و ضمانتی که ما در اختیار بانک ها قرار می دهیم، حدود ۱۰ 
همت را از منابع بانکی در اختیار شــرکت های دانش بنیان قرار دهیم و 
انتظار داریم این ۱۰ همت منجر به افزایش فروش شــرکت های دانش 

بنیان در حدود ۱۰۰ همت بشود.
خیاطیان بیان کرد: به طور مثال یک بانک دولتی اعلام آمادگی کرده در 
راستای سیاست های صندوق نوآوری در زمینه رشد تولید دانش  بنیان، 
به میزان ۵ هزار میلیارد تومان از شرکت های دانش بنیان حمایت کند. 
این بانک تاکید کــرده اگر دانش بنیان ها نیازمند منابع بیشــتری هم 

باشند، تأمین خواهد شد.
وی در ادامه خاطرنشــان کرد: یــک بانک خصوصی نیز در راســتای 
اجرای برنامه رشد تولید شــرکت های دانش بنیان باهدف تحقق شعار 
»مهارم تورم، رشــد تولید«، تفاهم نامه مشترکی را با صندوق نوآوری و 
شکوفایی منعقد کرد که بر اساس آن، ۱۰ هزار میلیارد ریال تسهیلات 

به شرکت های دانش بنیان تخصیص خواهد داد.

خیاطیان افزود: در این بســته هدفگذاری کرده ایم کــه از حدود هزار 
شرکتی که حداقل ۲ برابر رشــد فروش داشته باشند، حمایت کنیم که 
این امر هم به صورت فراخوان اعلام می شــود و هم همکارانم به صورت 
فعالانه جستجو می کنند که چه شرکت هایی مشمول بسته رشد تولید 

خواهند شد.
وی در ادامــه تصریح کــرد: همچنین شــرکت هایی کــه توانمندی 
صادراتی می توانند داشــته باشــند و قابلیت صادراتی دارند، مشمول 
بسته خواهند شــد. از ســوی دیگر شــرکت هایی که خط تولیدشان 
تکمیل نشده و اگر ما کمک کنیم این خط تولید تکمیل و منجر به رشد 
تولید آنها می شود، واجد شــرایط حمایت های صندوق براساس بسته 

رشد تولید قرار دارند.

سرداررادانخواستارشد
وزهای آخر  زائران دریافت گذرنامه اربعین را به ر

موکول نکنند
 فرمانده کل انتظامی گفت: زائران اربعین حســینی دریافت گذرنامه 
برای این ســفر را به روزهای آخر که با ازدحام مواجه می شویم موکول 

نکنند.
 ســردار احمدرضا رادان در سفر به خوزســتان و بازدید از مرز شلمچه 
با اشــاره به اقدامات انجام شده به منظور تســهیل تردد زائران اربعین 
حسینی از مرزها اظهار کرد: فرآیند کنترل گذرنامه ها تسریع گردیده 

که این اقدام به کاهش زمان معطلی زائران منجر شده است.
وی افزود افزایش گیت های ورود و خــروج زائران از طرف ایران و عراق، 
تردد زائران را آسان تر خواهد کرد که از همکاری دولت، وزارت کشور و 

پلیس عراق تشکر می کنیم.
فرمانده کل نیروی انتظامی کشور گفت: توافقاتی که بتواند آسان بودن، 
ارزان بودن و ایمن بودن سفر را برای زائران فراهم کند تا به امروز توسط 
کشــور عراق متعهدانه انجام شده و امید است ســفر امسال نسبت به 

گذشته بهتر باشد.
ســردار رادان، گذرنامه زیارتــی را ارزان عنوان کرد و افــزود: از مردم 

خواهش می کنیم تهیه گذرنامه خود را به روزهای آخر نکشانند.
وی افزود: با طرف عراقی به توافق رسیدیم گذرنامه های ۲ سال گذشته 

با راهکاری که در نظر گرفته شده معتبر باشد.
ســردار رادان گفت: اگر احســاس کردیم که نیاز به افزایش محل برای 
صدور گذرنامه باشد، کلانتری ها در شــهرهای بزرگ هم می توانند در 

صدور گذرنامه ورود کنند.
وی اظهار کرد: مرزبانان، همکاران ما در حوزه انتظامی، وزارت کشــور 

همه اقدامات برای تسهیل در تردد زائران را انجام داده اند.
فرمانده نیروی انتظامی کشــور گفت: امســال با تجربه افزایش شدید 
دمای هوا مواجه هســتیم که مــردم باید در ســفر خود ایــن مهم را 

پیش بینی کنند.
وی بیان کرد: گذرنامه هایی که از ســال ۱۴۰۰ تمام شــده با دولت 
عراق به توافق رسیدیم در ســفر اربعین به مدت ۶ ماه اعتبار داشته 
باشــد و حجم زیادی از زائزان ما نیازی به تمدید گذرنامه نخواهند 

داشت.
سردار رادان گفت: نیروهای مســتقر ما در مرزها در سال های گذشته 
زیر چــادر به زائــران اربعینی خدمات رســانی می کردند و آســایش 
کمتری داشــتند که با اقدامات جهادی تقریباً امسال برای آن ها سقف 
پبش بینی شده تا استراحت آن ها بهتر باشد، همکاران ما در مرزبانی از 

مزایای استقرار در مرز بهره مند هستند.

دیوار

خریدار  معــاون حقوقــی و امور مجلس 
وزیر آموزش و پــرورش با اشــاره به اینکه 
اجلاس امســال مدیران و روسای آموزش و 
پرورش کشور ۱۰ موضوع در حوزه آموزش 
و پرورش را بررســی می کند، گفت: تقویت 
مدارس دولتی از جمله موضوعاتی است که 
در اجلاس امســال بحث خواهد شد چراکه 
به دنبال ارائه برنامه مدون و بسته جامع در 
این حوزه هســتیم تا دغدغه افت تحصیلی 
دانش آمــوان در قالب این برنامه بررســی 

شود.
 احمد لاشــکی در نشســت خبری سی و 
هفتمین اجلاس مدیران و روسای آموزش 
و پــرورش کشــور، اظهــار کــرد: یکی از 
کارگروه های ده گانه امسال کارگروه تقویت 

مدارس دولتی است.
وی ادامــه داد: باید بــرای تقویت مدارس 
دولتی راهــکاری پیــدا کنیــم، اینکه آیا 
مدارس سمپاد، شاهد، هیات امنایی و نمونه 
دولتی در این قالب می آینــد یا خیر؟. اینها 
بررسی می شود. از حدود ۱۶ میلیون دانش 
آموز، ۴ میلیــون دانش آمــوز در مدارس 
خاص و غیــر دولتی و حــدود ۱۲ میلیون 
دانش آموز در مدارس دولتی هستند، از این 
رو مدارس دولتــی برایمان مهم و دغدغه ما 

است.
  

بررسی افت تحصیلی دانش آموزان 
رئیس ســتاد مرکزی اجــلاس مدیران و 
روســای آموزش و پرورش کشــور، تاکید 
کرد: بدنبال ارائه برنامه مدون و بسته جامع 
در حوزه تقویت مدارس دولتی هســتیم تا 
دغدغه افــت تحصیلی دانش آمــوز در این 

قالب بررسی شود.
به گفته معاون حقوقــی و امور مجلس وزیر 
آموزش و پرورش ســی و هفتمین اجلاس 
مدیران و روســای آموزش و پرورش کشور، 
امسال طی ســه روز از چهارشنبه ۲۵ مرداد 
تا جمعــه ۲۷ مرداد به صــورت حضوری و 
برخط برگزار می شود. همچنین لاشکی این 
را هم گفت که در اجلاس امسال، برای اولین 
بار مشاور امور زنان و خانواده استان ها تماما 

درجلسات حضور دارند.
 رئیس ســتاد مرکزی اجــلاس مدیران و 
روســای آموزش و پرورش کشــور با بیان 

اینکه شعار اجلاس امســال »معلم تمدن 
ساز، مدرســه اثربخش و ایران قوی« است، 
توضیح داد: یکــی از ایراداتی کــه در نظام 
تعلیم و تربیت کشــور ما وجــود دارد عدم 
ثبــات مدیریت اســت. در آخریــن دیدار 
معمان با مقام معظم رهبری در اردیبهشت 
۱۴۰۲ رهبــری تذکــر و گله ای داشــتند 
در خصوص اینکه از ســال ۹۲ تا کنون چه 
تعداد مدیر تغییر کرد و چه تعداد سرپرست 
گذاشته شده اســت. این امر ساختار کار ما 
برای برگزاری اجلاس را هم تحت الشــعاع 
قرار می دهد. اکنون قریب به دو ماه اســت 
که وزیر جدید آمده اســت و فرصت اینکه 
اجلاس چطور برگزار شــود در دســترس 
نبود. از این رو با مضیقه زمانی مواجه شدیم 
و نشــد به صورت کاملا حضــوری اجلاس 
برگزار شــود و به ناچار به سمت حضوری و 

مجازی رفتیم.
وی افزود: اجلاس امسال ســه روزه برگزار 
می شود و روسای آموزش و پرورش استانها 
در مرکز اســتان به صورت حضــوری گرد 
هم خواهند بود. مدیریــت مجموعه هم در 
تهران و در اردوگاه شهید باهنر پیش بینی 
شده است. روسای ســه اداره کل آموزش و 
پرورش شــهر تهران، شهرستانهای استان 

تهران و استان البرز نیز به صورت ستادی در 
اردوگاه باهنر حضور دارند و ۲۹ اداره کل در 

مراکز استانها خواهند بود.
معاون حقوقی و امــور مجلس وزیر آموزش 
و پرورش درباره مدعوین اجلاس امســال 
نیز گفت: به جز حدود بالغ بر ۷۳۰ روســای 
آمــوزش و پرورش کشــور، تمامی مدیران 
کل آمــوزش و پرورش اســتان ها، مدیران 
کل نوســازی و توسعه تجهیز اســتان ها، 
روسای دانشــگاه فرهنگیان سراسر کشور 
در استان ها، کانون پرورش فکری استان ها، 
ادارات عشــایری در ۱۲ اســتان و ادارات 
مدارس استثنایی سراسر کشور در اجلاس 
شروت می کنند و برای اولین بار مشاور امور 
زنان و خانواده اســتان ها تماما در اجلاس 

امسال حضور خواهند داشت.
لاشــکی با بیان اینکه در اجلاس امســال 
سعی کردیم کمتر از مدیران بیرونی دعوت 
کنیم، خاطر نشان کرد: سال گذشته حدود 
۶ وزیر و جمعــی از معاونیــن وزراء و ... در 
اجلاس حضور داشتند. امســال به منظور 
هماهنگــی برای شــروع ســال تحصیلی، 
بیشــترمدعوین درون دســتگاه مد نظر ما 
بود. همچنین اگر برنامه تغییر کند، معاون 
اول رئیس جمهــوری نیز در اجلاس حضور 

خواهنــد داشــت. برنامــه درس اخلاق از 
اســاتید به نام حوزه و سخنرانی های مرتبط 

با موضوع هم خواهیم داشت.
به گفته وی، اهداف اجلاس امسال در چند 
محور رصد می شود که اولین موضوع تبیین 
برنامه های آموزش و پرورش در پاسخگویی 
بــه منویــات رهبــری از وزارت آموزش و 

پرورش است.
رئیس ســتاد مرکزی اجــلاس مدیران و 
روسای آموزش و پرورش کشور، یادآور شد: 
پس از اینکه صحرایی از مجلس رای اعتماد 
گرفت، رئیس جمهوری ۱۲ ماموریت مهم 
به وزیر دادند که باید اجرایی شــود. یکی از 
موضوعات این اجلاس این اســت که به آن 
ماموریت هــای ۱۲ گانه برســیم. نکته بعد 
ایجاد هماهنگی و وحدت رویــه در برنامه 
ریزی مرتبط با اجرای سند تحول بنیادین 
و آغاز ســال تحصیلی جدید است. یکی از 
کارگروه های اجلاس تدوین نقشه راه سند 
تحول اســت که مســئولیت آن به قرارگاه 
سند تحول سپرده شــده و دبیرخانه آن در 

استان گلستان قرار دارد.
معاون حقوقی و امــور مجلس وزیر آموزش 
و پرورش با بیان اینکه امســال ۱۰ استان، 
دبیرخانــه ۱۰ موضوع اجلاس شــده اند، 

عنــوان کرد: تقویــت، تعامــل و همکاری 
متقابل با دســتگاه ها و نهادهای حاکمیتی 
برای حل مســائل آموزش و پرورش از دیگر 
برنامه های ما برای این اجلاس اســت. مواد 
۸۶ تا ۱۰۲ لایحه ای کــه دولت برای برنامه 
هفتم توسعه فرســتاد مربوط به آموزش و 
پرورش می شود. با مجلس نشست داشتیم 
تا این مواد تقویت شود. یکی از مواد آن این 
اســت که آموزش و پرورش به مثابه امری 
ملی اســت یعنی همه دســتگاه ها باید به 
کمک آمــوزش و پرورش آینــد و او را تنها 
نگذارند.لاشکی همچنین موضوعات مورد 
بررسی در این اجلاس سه روزه را بیان کرد 
و گفت: تبیین جایگاه آموزش و پرورش در 
برنامه هفتم توســعه یکــی از موضوعات ما 
اســت. یکی دو هفته طول می کشد برنامه 
هفتم به صحن علنــی رود و در این فرصت 
می تــوان آن را پخته تر کــرد. موضوعات 
بعدی بررسی روش های تامین مالی پایدار 
برای تحقق اهداف تعلیم و تربیت، صیانت از 
مقام و جایگاه معلم و نهاد تعلیم و تربیت در 
جامعه و فضای رســانه ای و مجازی، تقسیم 
کار ملی برای پیاده سازی سند تحول است. 
تدوین نقشــه راه ســند تحول در اجلاس 
انجام می شــود و مســئولیت آن با قرارگاه 

سند تحول است.
وی گفــت: موضــوع ارتقاء جایــگاه معلم 
بــا محوریت در اســتان فارس، آغاز ســال 
تحصیلی جدید با محوریت استان اصفهان، 
تقویت مدارس دولتی با محوریت خراسان 
شمالی، ساماندهی نیروی انسانی و مدیریت 
کمبود نیروی انســانی بــا محوریت مرکز 
نیروی انسانی وزارتخانه در شهرستان های 
استان تهران، مدیریت آسیب های سیاسی و 
اجتماعی و صیانت از کودک در برابر هجمه 
جنگ شــناختی بــا محوریــت دبیرخانه 
کرمانشاه، برنامه فراگیر پرورشی و فرهنگی 
و مدرســه با محوریت اســتان قم، نقش ها 
و ماموریت های جدیــد مدارس با محوریت 
دبیرخانه اســتان البرز، تقویــت نظارت بر 
مدارس و مراکــز غیر دولتی بــا محوریت 
دبیرخانه شــهر تهران و پوشش تحصیلی 
و تضمین فرصت های یادگیــری عادلانه با 
محوریت دبیرخانه اســتان کرمان در این 

اجلاس، بررسی می شود.

علی قدمی  معاون اجرایی و نظارت اداره 
کل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان 
تهــران، از توجه ویژه به صنعتی ســازی در 
راستای سرعت بخشی به تکمیل پروژه های 

آموزشی در مناطق حاشیه ای خبر داد.
یکــی از موضوعــات مهم در امر نوســازی 
مدارس ســرعت ســاخت مدارس اســت؛ 
سازمان نوســازی مدارس مدتی است برای 
افزایش ســرعت اجرای پروژه های عمرانی 
خود بیش از گذشته بر اســتفاده از مصالح 
خاص و قطعات پیش ســاخته تاکید کرده 

است.
حمیدرضا خان محمدی رئیس ســازمان 
نوســازی، توســعه و تجهیز مدارس کشور 
آبان سال گذشته در گفتگو با خبرنگار مهر 
بر اســتفاده هر چه بیشــتر از قطعات پیش 
ســاخته تاکید کرده و گفته بــود: می توان 
سرعت ساخت و ساز در مدارس را با ساخت 
صنعتــی و مــدولار کردن قطعــات پیش 
ســاخته انجام داد تا بتوان سرعت ساخت را 

بالا ببریم.
در همیــن راســتا از علی چگنــی معاون 

اجرایی و نظارت اداره کل نوســازی، توسعه 
و تجهیز مدارس استان تهران، در خصوص 
روش هــای نویــن صنعت ســاختمان در 

ساخت فضاهای آموزشی پرسیدیم.
وی با بیان اینکه یکی از روش های بســیار 
مهم و سریع ساخت فضاها در دنیای امروز، 
»صنعتی ســازی« اســت؛ گفت: سازمان 
نوســازی مدارس همواره در اســتفاده از 
تکنولوژی و علم نوین ســاختمانی پیشرو 
بوده و تلاش داریم تا بــا روش های مختلف 
در توســعه و بهبــود وضعیــت فضاهــای 
آموزشــی اســتان تهران گام های مؤثری 
برداریم.چگنی با اشــاره بــه اینکه اکنون 
از ۳ روش مختلف در روش صنعتی ســازی 
احداث فضاهای آموزشی استفاده می شود، 
خاطرنشــان کرد: روش نخست که با عنوان 
ال اس اف )LSF( از آن یاد می شــود مخفف 
Lightweight Steel Frame اســت که 
تمامی چارچوب ها با اســتفاده از فریم های 
ســبک طراحی و ساخته شــده و در محل 

پروژه به یکدیگر متصل می شوند.
وی اضافه کرد: دیگر روشــی که اکنون نیز 

در برخی پروژه های آموزشی استان تهران 
از آن اســتفاده می شــود، )ICF( است که 
Insulating Concrete Form�مخفــف 

work اســت و در واقع قالب های ســاخته 
شده پلی استایرن در کارگاه را برای نصب به 
محل پروژه منتقل و به صورت پازل در کنار 
یکدیگر چیدمان می کنند. سپس با استفاده 
از بتن مســلح فضاهای مابیــن قالب ها پر 
می شــود. تولید ایــن قالب ها نیــز مطابق 
نقشه ها و اســتانداردهای ساخت فضاهای 

آموزشی صورت می پذیرد.

معاون اجرایی و نظارت اداره کل نوســازی، 
توســعه و تجهیز مدارس اســتان تهران با 
اشاره به ســومین روش متداول کنونی در 
صنعتی ســازی فضاهای آموزشی، عنوان 
 Large Panel کرد: روش دیگری با عنوان
نیز وجود دارد که دیوارها و سقف های بتنی 
را در کارگاه ســاخته و جهت نصب به محل 
پروژه منتقل می کنند. در پروژه نیز با حذف 
ســتون ها و اســتفاده از میلگردهای افقی، 
دیوارها از سقف به یکدیگر دوخته می شوند 
و یک فضای بتونی از دیوارها و ســقف های 

بتن مسلح تشکیل می دهند.

امکان ساخت یک مدرسه 6 کلاسه 
طی سه ماه فراهم می شود

چگنی گفت: در واقع، به جهت سبک سازی 
ســازه های ســاختمانی از روش های مورد 
اشاره استفاده می شــود اما بیشترین تأثیر 
آن، ســرعت در ســاخت اســت که امکان 
احداث یک مدرســه با حداکثــر ۶ کلاس 

درس را در حدود ۳ ماه فراهم می آورد.
معاون اجرایی و نظارت اداره کل نوســازی، 

توســعه و تجهیز مــدارس اســتان تهران 
تصریح کــرد: اکنون درصــد قابل توجهی 
از پروژه های آموزشــی در دســت احداث 
اســتان تهران از روش های مرسوم و علمی 
با اســکلت های بتنــی انجــام می پذیرد و 
احیاناً اگــر در مناطق حاشــیه ای به دلیل 
مهاجرت بیش از حد جمعیت، تأمین فضای 
آموزشــی در مدت زمان کوتاه امکان پذیر 
نباشــد، از روش هــای صنعتی ســازی که 
اشاره شــد اســتفاده می کنیم.وی با تاکید 
بر اینکه ســرعت، دقت و استاندارد ساخت 
فضاهای آموزشی در وهله اول اهمیت قرار 
دارد؛ گفت: این موضوع در دســتور کار قرار 
داشته و از طرفی هم تأمین فضای آموزشی 
برای تحصیل دانش آمــوزان در اقصی نقاط 
استان و با توجه به متفاوت بودن سرانه های 
فضاهای آموزشــی به ازای هر دانش آموز، 

مورد تأکید همکارانم قرار دارد.
چگنــی از فعالان حــوزه صنعتی ســازی 
دعوت کرد تا در صورت داشتن ایده و تدابیر 
نوآورانه در این خصوص برای اجرایی سازی 

موارد اشاره شده، همکاری نمایند.

آگهی مفقودی
برگ سبز وســند کمپانی ســواری پژوPARS۰مدل ۱۳۹۳رنگ 
شاســی موتــور۱۲۴K۰۵۶۵۵۹۰و  شــماره  بــه  ســفید 
NAAN۰۱CA۰EH۱۹۶۶۸۸ و شهربانی ایران ۵۴_۱۹۹م۲۳به 

نام محمد حیدری مفقود واز درجه اعتبار ساقط می باشد.
يزد

آگهی مفقودی
برگ سبز کامینونت ون نیسان تیپ ۲۴۰۰مدل ۱۳۸۶رنگ ابی روغنی 
به شــماره موتور ۴۱۸۲۵۲وشاســی K۱۳۰۶۱۲و شــهربانی ایران 
۵۴_۱۴۹ج ۷۸به نام سازمان استان مقدس خضرت امام زاده جعفر به 
نمایندگی سید علی رضا خورشید مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.

يزد

آگهی فراخوان  مناقصه يک مرحله ای عمومی به  شماره آگهی 1402-8
شناسه آگهی1547374نوبت دوم

اداره كل نوسازي مدارس استان ايلام در نظر داردپروژه های موجود در جدول شماره  2 را مطابق جدول زمانبندی شماره 1 از طریق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت برگزار نماید. کليه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد 
مناقصه تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران وبازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. ولازم است مناقصه گران در درصورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت 
نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضاء الکترونيکی را جهت شرکت د رمناقصه محقق سازند. اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت الف)تضمبن شرکت درمناقصه( 
از طریق آدرس ایلام بلوار شهيد بهشتی روبروی انبار غله اداره کل نوسازی مدارس استان ایلام  شماره تماس  08432223222  انجام می پذیرد. پيمانکاران محترم می بایست تنها پاکت ضمانتنامه را به صورت فيزیکی ارائه دهند.هزینه 

آگهی این روزنامه و روزنامه های قبلی به عهده برنده مناقصه می باشد.

روابط عمومی اداره کل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان ايلام 

سازمان نوسازی ، توسعه وتجهیز مدارس کشور

جدول 1. زمانبندی مناقصه

دريافت اسناد
کمسيون مناقصه تسليم پيشنهاد تا آخر وقت اداریعودت اسناد در صورت انصراف

تا تاريخ از تاريخ 

دوشنبه 6 شهريور 1402يکشنبه 5 شهريور 1402يکشنبه 5 شهريور 1402چهارشنبه 25 مرداد 1402يکشنبه 22 مرداد 1402
جدول 2- مشخصات پروژه ها   

مدت پيمان )ماه(رشته و رتبه پيمانکارمبلغ تضمين )ريال(مبلغ برآورد )ريال(محل اجرا عنوان پروژهرديف

ديوار کشی و محوطه سازی1
 مدرسه شهيد کريم کرمی ماژين

دره شهر / 
ماژين

مطابق گواهی صلاحيت پيمانکاری صادره35/206/731/6011/760/336/581
 از سازمان مديريت و برنامه ريزی

3

مطابق گواهی صلاحيت پيمانکاری صادره110/363/882/2205/518/194/112ايلام / مرکزیتکميل مدرسه شش کلاسه سبز ايلام 2
 از سازمان مديريت و برنامه ريزی

6

هواشناسی

رئیس ســازمان هواشناســی کشــور ضمن هشــدار درباره پدیده های 
سرمایشی و گرمایشی شــدید به دلیل تغییرات اقلیمی و گرمایش زمین 

گفت: خرد بین المللی برای مقابله با این موضوع لازم است.
 سحر تاجبخش، رئیس سازمان هواشناسی کشور در نشست خبری اظهار 
داشت: تغییرات اقلیم امروزه یک مسأله امنیتی محسوب می شود و تبعات 
زیادی روی حوزه های اجتماعــی و …دارد. همچنین گرمایش جهان در 
افزایش پدیده های جوی بســیار قابل محسوس بوده است و مثلًا یک موج 
ســرما در پاییز و زمســتان به وقوع می پیوندد و در تابستان فعالیت شدید 

موسمی رخ می دهد.
وی ضمن هشدار درباره پدیده های سرمایشــی و گرمایشی شدید افزود: 
مسئولین نسبت به این مســئله باید برنامه داشته باشند و خرد بین المللی 
برای مقابله با این موضوع لازم اســت. همچنین برای منابع آب باید برنامه 
داشته باشــیم و انرژی های تجدید پذیر را هر چه بیشتر مد نظر قرار دارد و 
وزارتخانه های مرتبط برای سرمایه های زیستی و تغییرات اقلیمی باید هر 
چه بیشتر برنامه داشته باشند.رئیس سازمان هواشناسی کشور به موضوع 
فرونشست ها، ناشــی از مصرف بی رویه آب زیرزمینی اشاره کرد و گفت: 
اطلاع رســانی درباره تغییرات اقلیمی و تأثیر روی حوزه های اقتصادی و 
اجتماعی توســط اهالی رسانه بســیار حائز اهمیت است.وی بیان داشت: 
تغییر کاربری اراضی سبب شده مســیر آب تغییر و خسارات سیل بیشتر 
شود. همچنین خشکی تالاب ها سبب خیزش گرد و خاک شده و سال های 
اخیر روزهای گرد و خاکی افزایش یافته از طرفی زیر ســاخت ها فرسوده و 

ما را با چالش همراه کرده است.

هشدار درباره پدیده های سرمایشی و گرمایشی 
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چهسریالهاییدرحالکارند؟
وف در شهرک غزالی وسک های معر وضعیت عر

مدیر شــهرک غزالی دربــاره وضعیت رســیدگی به عروســک های 
خاطره سازی که در موزه عروسکی این شــهرک نگهداری می شوند به 

ارائه توضیحاتی پرداخت.
مهدی میرچی مدیر شهرک سینمایی غزالی درباره پروژه های در حال 
تصویربرداری در این مجموعه بیان کــرد: یکی از مهمترین پروژه های 
این روزها سریال »ســلمان فارسی« اســت که افتتاحیه فصل ایران با 

حضور پیمان جبلی رئیس صداوسیما انجام شد.
وی اضافه کرد: ســریال »رحیل« از دیگر مجموعه هایی است که مدتی 
است در شهرک در حال تصویربرداری اســت. همچنین »مهیار عیار« 
مدتی خارج از شهرک در حال تصویربرداری بود و از هفته آینده دوباره 

به شهرک بازمی گردد.
میرچی با اشــاره به طراحی و آماده سازی یک ســریال تاریخی عنوان 
کرد: »تلما« از جدیدترین آثار نمایشــی به تازگی شــروع به کار کرده 
است و در حال آماده ســازی دکور هستند سعید سعدی تهیه کنندگی 

این سریال را بر عهده دارد و فضایی تاریخی دارد.
مدیر شــهرک غزالی اظهار کرد: »تنها گریه کن« از دیگر سریال هایی 
است که قرار است برای شبکه سه ساخته شود و در اینجا تصویربرداری 
خواهد شــد. همچنین »طوبی« ســریالی اســت که به تهیه کنندگی 
سیدحامد حســینی در حال آماده سازی لوکیشن هاســت و این هم 
اثری تاریخی در دوران صفوی است. از آثار شــبکه خانگی نیز »بامداد 
خمار« این روزهــا در حال تصویربرداری اســت.میرچی درباره بخش 
موزه عروسکی شــهرک و برخی انتقاداتی که نسبت به نحوه نگهداری 
آنها مطرح شده اســت بیان کرد: همه شــرایط برای حفظ و نگهداری 
عروسک های سیما لحاظ می شود. ۱۰۸ عروسک ســیما در این موزه 

قرار دارند که همه عروسک های اصلی برنامه ها و سریال ها هستند.
وی درباره ترمیم این عروســک ها و شــرایط نگهــداری توضیح داد: 
عروسک ها دو سال پیش بازسازی شــدند و هر ماه نظارت می شوند که 
اگر نیاز به ترمیم باشد آن هم لحاظ می شود. البته عروسک ها به صورت 
روزانه تمیز می شوند و سیستم گرمایی و سرمایی دائمی برای این موزه 

تدارک دیده شده است.
میرچی با اشــاره به عروســک های این موزه بیان کرد: از عروسک های 
قدیمی مثــل چاق و لاغر یا عروســک های شــهر موش هــا گرفته تا 
گنجشکک اشی مشــی و حتی عروسک های جدید مثل جناب خان در 
این شهرک هستند. قرار اســت به زودی فضایی ایجاد شود و مجموعه 

عروسک های متعلق به کارهای مرکز صبا هم در اینجا نگهداری شود.

فیلم کوتاه ایرانی در جشنواره »تارانتو« ایتالیا
فیلم کوتاه »ســامپو« بــه کارگردانی مرضیه ریاحــی، تهیه کنندگی 
حســین کاکاوند و نویســندگی مرجان ریاحی به بیستمین جشنواره 

جهانی فیلم »تارانتو« ایتالیا راه یافت.
جشــنواره جهانی فیلم »تارانتو« با هدف ترویج و کمک به انتشار فیلم 
در سراسر جهان، به ویژه حمایت از منطقه مدیترانه و کشورهای تحت 
تاثیر آن و تمرکز بر فیلم هایــی با مضامین و موضوعــات بدیع برگزار 

می شود.

عوامل »ســامپو« عبارتند از:کارگردان: مرضیــه ریاحی، تهیه کننده: 
حســین کاکاوند، بازیگران: لیندا کیانی، مریــم بوبانی، هیلدا کردبچه 
و حنان عزیزی، نویســنده: مرجان ریاحی، مدیر فیلمبرداری: مسعود 
امینی تیرانی، مدیر صدابرداری: سامان شهامت، تدوین: هانی سلمانی، 
طــراح صحنه: فائزه محمــدی، طراح لبــاس: لیلا طاهری، دســتیار 
کارگردان و برنامه ریز: ســعید آهنج، مدیر تولیــد: هومن محمودی، 
گریم: هانیه الوند، منشی صحنه: شیدا شــعبانی، عکاس صحنه: مهسا 
عباسی، اصلاح نور و رنگ: ســامان مجدوفایی، جلوه های ویژه: علیرضا 
قادری اقدم، طراحی و صداگذاری: ســامان شــهامت، صدابردار: جابر 
انصاریان، فیلمبردار پشــت صحنه: مصطفی امامی، عکاس پوســتر: 
فتاح ذی نوری، طراح پوســتر: علیرضا ربیع مقدم، طراح لوگو: علیرضا 
قادری اقدم، گروه فیلمبرداری: مهدی حسینی، احسان نادری، حسین 
باباخانی، علی فتحی، مســئول هماهنگی: عباس سمائی،  امیرحسین 
بغدادی، جانشین تهیه کننده: محمود ســمائی، جانشین مدیر تولید: 
حمید مرادخانی، مدیر تدارکات: فرهاد غلام زاده، دســتیاران صحنه: 
امیرحسین محمدیاری، آیدا چرخیان، آرمیتا فرج الهی، دستیار صدا: 
حسین داغلانی، دســتیار دوم کارگردان: مبینا بنکار، ترجمه انگلیسی 
برای زیرنویس: بونا الخــاص، تجهیزات فنی: رضا حماســی – اپیک، 
تدارکات: مجتبــی خوش افکار، تهیه غذا: رســتوران بهــار – ابراهیم 
خانجانی، خدمات: امید جمشــیدی، حمل و نقل: علیرضا نیســتانی 
نایینی، ابوالفضــل نظرک، آرش احمــد نژاد، بهرام خســروی، صمد 

اسدالهی سیس، ابراهیم پارسا نژاد، محصول کاکو فیلم.
بیستمین جشنواره جهانی فیلم »تارانتو« ایتالیا ۲۱ تا ۲۷ آگوست )۳۰ 

مرداد تا ۵ شهریور( برگزار می شود.

وایتی از سفر ۸ ماهه یک ناو دریایی به دور دنیا ر
 مستند» فتح آب« روایتی است از ســفر ۸ ماهه ناو گروه ۸۶ به دور دنیا 
که با مرور واکنش های رسانه ای غرب به این سفر به گفتگوهای متفاوت 
در عرشه ناوبندر مکران با ملوانان و افسران و کارکنانی که دور دنیا را در 

۸ ماه طی کرده اند؛ می پردازد.
به گزارش روابط عمومی شبکه دو سیما، این مستند زوایای ناگفته ای 
از رازهای مکران و ســفرش همراه ناوشــکن دنا را بــرای بینندگان به 

تصویر خواهد کشید.
مســتند »فتح آب« به نویسندگی ارژنگ عباســی ، کارگردانی و تهیه 
کنندگی قاســم عوض بیگی روایتی از چند ماه انتظــار خانواده های 
افسران و کارکنانی که لحظات آخر سفر طولانی شان را بیان می کنند و 
از خاطرات و خطراتی گفته اند که باورنکردنی و جذاب است. سفری که 

مرور واکنش رسانه های جهان نشان از خاص بودن آن می دهد.
ســازندگان این مســتند تلاش کرده اند با حضور گروه خود به عنوان 
یکی از معدود گروه های حاضر بر روی عرشــه ناوبنــدر مکران، قبل از 
پهلوگیری ناوگروه در ســواحل ایران و قبل از پایان ســفر؛ با افسران و 
کارکنان ناوگروه هم مسیر شده و روزهای پرانتظار پایانی سفر ناوگروه 

و مسافرانش را ثبت و ضبط کنند.
مستند »فتح آب« امروز دوشــنبه ۲۳ مردادماه ساعت ۱۸ از شبکه دو 
ســیما و تکرار آن دوشنبه ساعت ۲۳ و سه شــنبه ۲۴ مردادماه ساعت 
۱۰:۱۳ پخش خواهد شــد.ناوگروه ۸۶ نیروی دریایی ارتش جمهوری 
اســلامی ایران در قالب کد ۳۶۰ متشکل از ناوشــکن تمام ایرانی دنا و 
ناوبندر مکران، با شــعار »صلح و دوستی« نهم مهرماه ۱۴۰۱ سفر خود 
را به دور دنیا از بندر عباس آغاز و در اردیبهشــت مــاه ۱۴۰۲ با انجام 

موفق مأموریت به ایران اسلامی بازگشت.

قاب

خریدار  جواد یحیوی که اخیــرا با بازی 
در دو نمایــش »ط..« و »ســایه روشــن« 
روی صحنه بوده است، از نگرانی خود برای 
وضعیت فرهنــگ و هنر در جهــان مدرن 

گفت.
او که دو ســال پیــش به هنــگام بازی اش 
در نمایــش »برلینگتون« بابــت وضعیت 
تئاتــر در دوران کرونــا و در جهــان مدرن 
دلمشغولی داشــت، با وجود برطرف شدن 
خطرات کرونایــی، همچنان ایــن نگرانی 
را دارد.یحیــوی هــم از حضــورش در دو 
نمایش »ط... «  و »ســایه روشــن« و هم از 
نگرانی هایش دربــاره آینده تئاتر ســخن 

گفت.
 او که معتقد است اساســا در زندگی مدرن 
همواره باید نگران فرهنگ و هنر بود، دلایل 
ایــن نگرانی را ایــن گونه توضیــح داد: در 
زندگی مدرن مدام بــا چالش های جدیدی 
در حوزه های گوناگون از ســلامت گرفته تا 
حوزه های سیاســی، اجتماعی، اقتصادی، 
مهاجرت های بزرگ و ... مواجه می شــویم 
و آنچنان درگیر پیامدهــای زندگی مدرن 
هســتیم که در این فضا هنر کهن و باستانی 

تئاتر شرایط خاصی پیدا می کند. 
این هنر تا جایی که موفق شــده خود را به 
روایت هــای مدرن تــر و امروزی تر نزدیک 
کند و به شــناخت زبان گفتگــو در روزگار 
خود توجه کنــد، توانســته همچنان خود 
را زنــده نگه دارد ولــی حتما جایــگاه و پز 
ســزاواری را که پیش از این داشته، از دست 
می دهد و هر روز دچار پس رفت می شود که 
البته مقصودم در شــکل برگزاری یا تعداد 
اجراهای نمایشی نیســت بلکه در کیفیت و 

روح این هنر است.
او اضافه کرد: در جهان مدرن، شــمع تئاتر 
به دلیل ماهیت این هنر، هر روز کم فروغ تر 
می شــود. هرچند عادت کرده ایم در جهان 
مدرن هــر چیزی را به اســتخدام بگیریم و 
برای بهره برداری از آن، به شــکل جدیدی 
از ارایه برســیم، ولی گاه این شکل استفاده 
،کلمه یا تجربــه ای را خالی از معنا می کند و 
سبب می شود تنها به پوسته ای از آن دست 

پیدا کنیم.
این بازیگر با اشاره به رشد کمی آثار نمایشی 
در چند ســال گذشــته ادامه داد: درست 
است که هر شــب چندین اثر نمایشی روی 
صحنه می رود و چراغ تئاتر روشــن اســت 
ولی خارج از صحنه هــای نمایش اتفاقات 
دیگری در حال وقوع اســت. به همین دلیل 
امروز نسبت به ســال های قبل برای احوال 
تئاتر و فرهنــگ و هنر به مراتــب نگران تر 
هستم زیرا همه تجربیات مدنی و اجتماعی 
که از ســر می گذرانیــم، به ما شــناخت و 

آگاهی می دهند و مــا را فعال تر، با تجربه تر 
و داناتر می کنند اما اگر امکان درستی برای 
بهره بــرداری از آنها ایجاد نشــود تا بتوانیم 
در حوزه فرهنگ هنــر هم حرف بالغانه تری 
با یکدیگر بزنیم، این رســانه کم کم کارکرد 

خود را از دست می دهد.
یحیوی اضافه کرد: در ایــن وضعیت موفق 
نمی شــویم همراه ذهن جامعــه خود جلو 
برویم . متاسفانه در شرایط فعلی، با پول های 
عجیب و چرکی که باعث برگزاری کارهای 
بــزرگ در فضاهــای فرهنگــی و اجرایی 
می شود، فکر می کنیم در تئاتر سرزمین مان 
چه کارهای عظیمی اتفاق می افتد ولی اینها 
هیچ کدام ، روح هنر را شــکل نمی دهد. در 
حالیکه روح هنر بایــد در تعاملی بالغ و پویا 
و به روز با آدم ها باشــد و ماموریتش ایجاد 
فضای گفتگو اســت تــا بتوانیــم آخرین 
دریافت های مــان را از زندگــی ببینیــم. 
بنابراین باید در فضای به روز فرهنگ و هنر 
درباره اینها حرف بزنیم امــا در حال حاضر 
این اتفاق نمی افتد. به ایــن معنا که جامعه 
ما رفتاری نشــان می دهد ولــی در فضای 
فرهنگ و هنرمان هیچ گفتگویی درباره آن 

تجربه رخ نمی دهد.
او با ابراز تاسف از بخش دیگری از مشکلات 
تئاتــر افــزود: ســالن های تئاترمــان که 
مال ســال ها پیش اســت، زبان و ادبیات و 
متون مان هم که اکثرا کارهای کلاســیک 
اســت و در خلــق فضاهایی جدیــد برای 
گفتگو و ارایــه آن بــه زبانی تــازه، کُند و 
کاهل هســتیم و هزاران دلیل و مانع داریم 
که سبب می شــود تئاتر به زودی از دست 
برود. به طوری که هر روز در یک سراشیبی، 

رو به قهقرا هستیم و اگر نفهمیم درباره چه 
چیزی حرف می زنیم و ضرورت های حیاتی 
آن را درک نکنیــم، جامعه با هیاهوی خود، 
گاهی توجه و تمرکز مــا را از مبانی حیاتی 
زندگی پــرت می کند و این اتفــاق در تئاتر 
مانند بسیاری از پدیده های فرهنگی دیگر 

رخ می دهد.
او در عین حال تاکید کــرد: اینها مباحثی 
مفصل اســت و باید درباره آن بــا مصداق 
صحبت کرد که دچار کلی گویی نشــویم و 

اجازه بدهید به همین مقدار اکتفا کنم.
یحیوی در ادامه این گفتگــو درباره تجربه 
حضــور همزمــان خــود در دو نمایــش 
گوناگون با دو فضای کامــلا متفاوت گفت: 
این تجربه همزمــان در بازیگری برایم تازه 
اســت اما معتقدم نباید این کار را انجام داد. 
اگر توقع تان از خودتان صد در صد باشــد و 
بخواهید تمام و کمال نقشــی را ادا کنید و 
بخواهید با همه وجودتــان در لحظه ایفای 
آن نقــش حضور داشــته باشــید، این کار 

غیرممکن است.
او که بازیگری تمام وقــت و درگیر بودن با 
یک نقش را کاری تمام وقت می داند، افزود: 
اینکه ناچار باشم به جای دو آدم فکر و رفتار 
کنم، به جز بخشی که خود واقعی من است، 
بسیار دشوار اســت و معتقدم آدم نمی تواند 
خودش را این اندازه تقسیم کند یا دست کم 
من بلد نیستم. شاید کسانی که تکنیکی تر 
هســتند، بتوانند چنین کننــد اما من که 
بازیگــری نوآموز هســتم، با اینکه شــاید 
معدلم بد نباشد، ولی در لحظاتی نمی توانم 
همه تمرکزم را بر یک نقش بگذارم و گاهی 
این بخــش کار، از کنترلم خارج می شــود. 

بنابراین بهتر اســت تــا می توانیــم اجازه 
ایــن همزمانی را ندهیم. در ایــن مقطع، به 
دلایلی این اتفاق رخ داد ولی خوشحالم که 

انگیزه هایش مالی نبوده است.
یحیوی که در »ســایه روشــن« در نقش 
یــک هنرمنــد و در »ط...« در نقش یکی از 
دوســتان طیب بازی کرده است، درباره هر 
یک از این تجربه ها گفــت: در »ط...« فقط 
خطی از متن و ایده ای درباره شکل ارایه کار 

را می دانستم . 
گروه اجرایی این نمایش دوســتان نزدیک 
من هســتند و بعد از اینکــه در جریان ایده 
قرار گرفتم، متن را خواندم. با دوســتی ایی 
که داشــتیم، این ظرفیت از سوی نویسنده 
وجود داشت اگر نکته ای درباره متن داشتم، 
بیان کنم ولی با خانم ســعیده آجربندیان، 
کارگردان »سایه روشن« ســابقه آشنایی 
نداشتم. اولین گام آشنایی ما خواندن متن 
بود که آن را جذاب دیدم. ســطح و جنسی 
از رئالیسم داشــت و موضوعش هم درباره 
واقعیت ها و دغدغه های واقعی امروز ماست 
و به جزییاتی ارزشــمند توجه کرده بود. در 
آغاز ساعت اجرای دو نمایش تداخل داشت 
و به همین دلیل از گروه »ســایه روشــن« 
عذرخواهی کردم تا اینکه بعد از ۲۰ روز که 
متاسفانه این زمان را از دست دادیم، ساعت 
اجرای »ط...« تغییر کــرد. بازیگر دیگری 
هم جایگزین نکــرده بودند و گویی دلم مان 

به این همکاری بود.
او که علاقه مند به همکاری بــا گروه جوان 
نمایش »ســایه روشــن« بوده، در این باره 
توضیح داد: هیچ کــدام از اعضای این گروه 
را نمی شــناختم. همکاری با چنین گروهی 

تجربه ای متفاوت است نسبت به وقتی که با 
دوستان خود کار می کنیم. در گروه دوستان 
ممکن است برخی قواعد را به هم ببخشیم 
ولی در یک گروه جوان، کشف و شناخت از 
یکدیگر تجربه جذابی اســت. از سوی دیگر 
نسبت به این گروه احساس تعهد می کردم 
چــون اول قــول داده بــودم. بنابراین این 
همکاری را پذیرفتم. هر دو کار تجربه خاص 
خود را دارد و جنس و شــکل ارایه در هر دو 

متفاوت است.
یحیوی اضافــه کرد: علی نمایش »ســایه 
روشــن« فیلمســازی جــوان اســت که 
نمونه های آن را در جامعه دور و برمان زیاد 
می بینیم. باید خود را دراجرایی مینیمال تر 
و فرمال تر تطبیق مــی دادم. توافق کردیم 
به رئالیسمی در اجرا دســت پیدا کنیم که 
ارایــه آن در فضای مینیمــال برایم لطف و 

جذابیتی داشت.
او کــه در نمایش »ط...« در نقش حســین 
رمضان یخی کــه یکی از دوســتان طیب 
بوده بازی کرده اســت، گفــت: این کارکتر 
شــاید هم نســل پدر من بوده؛ یــک آدم 
لمپن لفاظ بــد دهن که قهوه خانــه دارد و 
در کارهای مشــکوکی هم حضور داشته و 
چاقوکشــی هم کرده و در همه رفتارهایش 

هوچی گیری دیده می شود. 
این آدم در ارایه خودش نیازی به جنسی از 
شو آف یا همان هوچی گری دارد. حتی برای 
عزاداری هم قمه زنــی را انتخاب می کند و 
همه چیزش فریاد و همه احساساتش اغراق 

شده است.
 در مقابــل، علی »ســایه روشــن«، فراز و 
فرودش هم در کنش و هــم عاطفه و کلام و 
بیان و آوا حتی فراز و فرود صــدا، در دامنه 
محدودتری حرکــت می کند که البته خطر 
مونوتون شــدن هم دارد ولــی او در چهار 
صحنه و بیــن صحنه های دیگــر در آمد و 
رفت اســت. صحنه ها هم کوتاه تر هستند 
و این کنتراســت ها کمــک می کند که کار 

یکنواخت نشود.
یحیوی در پایان با بیان اینکــه قطعا در هر 
دو کار اشــکالاتی وجــود دارد، یــادآوری 
کرد: گاهی در جاهایی تفاهــم نداریم ولی 
در کار گروهی، کســی را به عنوان صاحب 
معنوی کار می شناســیم و خودمان را به او 
می سپاریم و می کوشــیم به نهایت تفاهم 
با او دســت یابیم. این گونه می توان به یک 
اثر شفاف رســید و اگر نتوانیم به طور کامل 
به آن دســت پیدا کنیم، نوعی دیپلماسی 
وجود دارد که سبب ارایه بهتر کار می شود. 
هر چه بیشتر به زبان مشترک دست یابیم، 
مخاطب به طور ناخودآگاه این کیفیت را از 

کار دریافت می کند.

»آســمان  و  »ده ســالگی«  پویانمایی هــای 
دوست داشــتنی« بــه بخش مســابقه فیلــم کوتاه 
نوزدهمیــن جشــنواره جهانی فیلم های انیمیشــن 

»وارنا« کشور بلغارستان راه یافتند.
 این دو اثر که از تولیدات جدید کانون است تاکنون در 
بخش مسابقه چندین جشنواره بین المللی فیلم حضور 
داشتند و پویانمایی ده ســالگی جایزه سوم یازدهمین 
جشنواره بین المللی انیمیشن گلد کوین کنستانتین 

صربستان را نیز دریافت کرده است.

انیمیشــن ۱۸ دقیقه ای ده سالگی با تکنیک 
استاپ موشــن از ســوی فاطمــه جعفری 
کارگردانی شــده اســت. این انیمیشن در 
روز ۱۵ شهریور ۱۴۰۲ )۶ سپتامبر ۲۰۲۳( 
ســاعت ۱۹ در یک مجموعه ۶۸ دقیقه و ۴۷ 

ثانیه ای به نمایش درمی آید.
آخرین ســاخته امیر مهران نیز با نام آسمان 

دوست داشتنی، انیمیشــنی ۱۴ دقیقه ای است که با 
تکنیک دو بعدی تولید شده است. این انیمیشن در ۱۵ 

شهریور ۱۴۰۲ )۶ ســپتامبر ۲۰۲۳( ساعت 
۱۹ در یک مجموعه ۷۱ دقیقه ای به نمایش 
در خواهد آمد.آزادی خلاقیت، پل ارتباطی 
بین نسل ها، غنی سازی فرهنگی، حضور در 
فعالیت های جهانی و گرایش  به انیمیشــن 
مدرن از اهــداف اصلی برگزاری جشــنواره 
جهانی فیلم های انیمیشن »وارنا« در کشور 
بلغارســتان است.امسال جشــنواره جهانی فیلم های 
انیمیشــن وارنا در بخش مســابقه  فیلم هــای کوتاه، 

دانشجویی، کودکان، فیلم های ســاخت بلغارستان، 
فیلم بلنــد و فیلم هــای ترســناک برگــزار خواهد 
شد.پیشتر نیز کانون پرورش فکری در دوره چهاردهم 
این جشــنواره با انیمیشــن کوتاه گرگم و گله می برم 
ساخته امیرهوشنگ معین در بخش مسابقه فیلم های 
کوتــاه حضور داشــت.نوزدهمین جشــنواره جهانی 
فیلم های انیمیشن وارنا در روزهای ۱۵ تا ۱۹ شهریور 
۱۴۰۲ )۶ تا ۱۰ سپتامبر ۲۰۲۳( در شهر ساحلی وارنا 

کشور بلغارستان برگزار می شود.

دومین کارگاه آموزشــی مکتب خانه ســنگلج توسط 
محمد چرمشیر برگزار می شود. 

به گزارش روابط عمومی تماشــاخانه سنگلج، کارگاه 

آموزشی محمد چرمشیر مدرس و درام نویس شناخته 
شده کشــور، در روزهای ۲۶ و ۲۷ مرداد ماه جاری و در 
قالب دوره های آموزشــی مکتب خانه سنگلج برگزار 

می شود.این کارگاه در ساعت ۹.۳۰ صبح روزهای یاد 
شده و به مدت سه ساعت برگزار می شود. در این دوره 
۱۷ هنرجو حضور خواهند داشت.دوره های آموزشی 

در سه شــاخه بازینامه نویســی، نقش پوشی و نقش 
آفرینی همچنین مشق ســازی و آواز در نمایش های 

ایرانی طراحی شده اند.

انیمیشن

ورش فکری کودکان به جشنواره بلغارستان راهیابی دو انیمیشن کانون پر

محمد چرمشیر به مکتب خانه سنگلج می آید 

خواننده ها در محرم و صفر چه می کنند؟
خریدار  خواننــدگان طی ۲ مــاه محرم 
و صفر کــه کنســرتی برگزار نمی شــود، 
یــک موقعیت مناســب پیــدا می کنند تا 
زمینه اموری چون تولیــد کارهای جدید، 
برنامه ریزی برای تورهای کنسرت داخلی و 
بین المللی، ترمیم بند موسیقی خود و دیگر 
کارهایی که در ایام ســال، فرصت پرداخت 
به آن نداشــته اند را در مســیر مطلوبی از 

پیشرفت قرار دهند.
 ۲۶ تیرماه، آخرین شبی بود که خوانندگان 
به روی صحنه رفتنــد. اما ۲ مــاه محرم و 
صفر، اگرچه مــاه تعطیلی کنســرت ها در 
کشور است اما این فرصت، دلیلی نمی شود 
که گمان کنیم خواننــدگان در این ۲ ماه، 

روزهای کم کاری را سپری می کنند.
همــواره روزهــای منتهی به مــاه محرم، 
روزهای پرمشــغله ای بــرای خوانندگان و 
نوازندگان اســت؛ شــرکت های موسیقی 
نهایت تلاش خود را بــه عمل می آورند تا در 
آن روزها، با رزرو سالن، حضور مقتدرانه ای 
در بازار کنسرت ها داشــته باشند و بنابراین 
اگر توجه کنیم، می بینیم کــه در روزهای 
منتهی به محــرم، ۲ تا ۳ کنســرت پاپ در 
پایتخت و چندین کنسرت در شهرستان ها 

برگزار می شود.
عرف بــر این اســت کــه خواننــدگان و 
نوازنــدگان، با شــروع ماه محــرم، پس از 
ایام عــزاداری چند روزی را به اســتراحت 
می گذراننــد و پــس از آن، برنامه ریــزی 
برای ســال جدید موســیقایی خود را آغاز 
می کنند؛ برنامه ای که شــامل ۱۰ ماه سال، 
از اتمام صفر تا شــروع ماه محرم سال آینده 

است.

تولید قطعات جدید
۲ ماه تعطیلی کنســرت، یکــی از بهترین 
زمان ها برای خوانندگان اســت تا کارهای 
جدیــد را به تولید برســانند. آن دســته از 
خوانندگانی که آهنگساز هســتند، از این 
فرصت، نهایت استفاده را به عمل می آورند 
تا ملودی هایی که در طول سال، به ذهنشان 
رسیده اما فرصت کار بر روی آن نداشته اند 
را به ســرانجام برســانند. با توجه به اینکه 
عمده خواننــدگان پاپ، کار آهنگســازی 
انجام نمی دهند، ایــن ۲ ماه بهترین فرصت 
برای آنهاســت تا زمینه تولید چند قطعه را 

انجام دهند.
روال بر این است که این خوانندگان، پیش 

از آغــاز محرم، با آهنگســاز خود هماهنگ 
می کنند تــا از همــان زمــان، کار بر روی 
ملودی های جدید را آغاز کننــد و با توقف 
کنسرت ها، کار ضبط و مسترینگ کار آغاز 

شود. 
درواقع ۲ مــاه محرم و صفر برای بســیاری 
از خوانندگان، زمان بهینــه ای برای تولید 
قطعات جدید اســت. قطعاتی که قرار است 
در برهه های مختلف سال، به تناوب منتشر 
شــود تا رونقی باشــد برای کنسرت های 

مختلف آن خواننده.

آماده سازی برای تور کنسرت های 
بین المللی

برخی خوانندگان، با اتمام ماه صفر، تمایل 
چندانی برای به روی صحنــه رفتن ندارند. 
آنها احتمــالا این گونه می اندیشــند که در 
ماه های منتهی بــه محــرم، چندین اجرا 
داشته اند و حالا زمان آن نیست که بخواهند 
در ایران بــه روی صحنه برونــد بنابراین، با 
برنامه ریــزی و دریافت مجوزهــای لازم، 
زمینه اجرا در کشورهای خارجی، در زمان 

پس از ماه صفر را فراهم می کنند.
درواقع این ۲ مــاه برای ایــن خوانندگان، 

صرف دریافت مجــوز و هماهنگــی برای 
اجرای برنامــه در خارج از کشــور و دیگر 

تمرین ها می شود.

ترمیم بند
برخی از خوانندگان نیز در این مدت، اقدام 
به ترمیم گروه خود می کننــد و آنها را برای 
ســال جدید آماده می کننــد. البته که این 
روال، یک امر مرســوم در میان خوانندگان 
اســت تا خیال آنها طی ۱۰ ماه دیگر ســال 

راحت باشد.
همچنین در این مدت، برخی خوانندگان، 
با شــرکت دیگری وارد گفت وگو شــده و 

تــلاش می کنند تــا برنامه هــای جانبی و 
کنسرت خود را در اختیار تفکری دیگر قرار 

دهند.
بنابراین برخلاف آن چه که تصور می شــود 
فرصت دوماهه محرم و صفر، زمان مغتنمی 
برای موسیقی کشور اســت تا طی ۱۰ ماه 
برنامه فشرده، زمینه استراحت، تجدیدقوا، 
برنامه ریــزی، تولیــد کار جدیــد و اجرای 
خارج از کشور آنها به ســرانجام برسد. یک 
توفیق اجباری محبوب که پوســت اندازی 
بســیارمغتنمی برای موســیقی کشــور 
محســوب شــده و راندمان حرفــه ای این 

صنعت در کشور را افزایش می دهد.



حسنروشن:

 بازگشت هاشمی نسب به استقلال عالی بود
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میدان

بازیکن سابق اســتقلال می گوید آبی ها مقابل صنعت 
نفت با برنامه بازی کردند و توانســتند بــه ۳ امتیاز با 

ارزش دست پیدا کنند.
ادموند اختر بازیکن سابق اســتقلال، درباره پیروزی 
پرگل آبی هــا مقابل نفت آبــادان اظهار کــرد: کمتر 
کســی فکر می کرد اســتقلال که عملکرد ضعیفی در 
نقل و انتقالات داشــت بتواند مقابل نفت به یک برد پر 
گل دســت پیدا کند. خیلی ها انتظار تساوی را داشتند 
و عده ای هم برای شکســت اســتقلال لحظه شماری 
می کردند. استقلال مقابل نفت بســیار با برنامه بازی 

کرد و توانست به ۳ امتیاز با ارزش دست پیدا کند.
عملکرد بی نقص استقلال در تمام خطوط

او درباره عملکرد اســتقلال در دیدار با فولاد ادامه داد: 

اســتقلال در همه خطوط عملکــرد خوبی 
داشت. حسینی بدون اشتباه بود، خط دفاع 
هماهنگ بود، خط هافبــک میانه زمین را از 
آن خود کرده بود و خــط حمله هم پر تلاش 
ظاهر شد تا اســتقلال بتواند از موقعیت های 

به دست آمده بهترین استفاده را ببرد.
اختر تاکید کرد: اســتقلال یــک تیم بزرگ 

است و در بدترین شرایط نیز می تواند شانس قهرمانی 
داشته باشــد. جواد نکونام و دستیارانش با دست خالی 
در آبــادان کار خیلی بزرگی را انجــام دادند. امیدوارم 
مســئولان اســتقلال بازیکنان مورد نیاز کادر فنی را 
جذب کنند تا آن ها بتوانند در ادامه بازی ها همچنان با 

صلابت در میادین ظاهر شوند.

او درباره عملکــرد ابوالفضل جلالی در دیدار 
هفته نخســت تصریح کرد: جلالی ســتاره 
استقلال مقابل صنعت نفت بود. او پایه گذار 
دو گل اســتقلال بود و دروازه اســتقلال را 
روی یک صحنه هم نجات داد.و این نشــان 
می دهد که فصل گذشــته بی دلیل نیمکت 

نشین بوده است.
بازیکن سابق استقلال درباره برگزاری بدون تماشاگر 
دیدار هفته دوم مقابل ملوان در ورزشــگاه آزادی بیان 
کرد: فوتبال بدون تماشــاگر جذابیتی نــدارد، چون 
تماشاگران با تشویق شان به بازیکنان انگیزه می دهند 
و تیم ملوان از بازی بدون تماشــاگر بهترین استفاده را 
خواهد برد.»بازی هفته دوم برابر ملــوان بندرانزلی را 

چطور ارزیابی می کنید؟« او در پاســخ به این ســوال 
ادامه داد: اســتقلال باید پیروزی برابر نفت را فراموش 
کرده و به فکر بازی ســخت برابر ملوان باشد. استقلال 
باید از بازی هــای خانگی نهایت اســتفاده را کرده و به 
پیروزی برســد. تیمی که می خواهد قهرمان شود باید 
ابتدا در بازی هایی که میزبان است ۳ امتیازها را کسب 
کند.او درباره اینکه ایا اســتقلال شانس قهرمانی دارد 
یا خیر افزود: استقلال شــانس قهرمانی دارد و در کنار 
پرسپولیس و سپاهان و تراکتور مربع قهرمانی خواهند 
بود. آبی ها اگر در نقل و انتقــالات بازیکنان مورد نیاز 
کادر فنی را جــذب می کردند و مانند ســایر تیمهای 
مدعی نقاط ضعف تیم خودشــان را پوشش می دانند 

می توانستیم بیشتر به این تیم امیدوار باشیم.

کارشــناس والیبال به لزوم کنترل والیبالیســت های 
نوجــوان و جــوان بــرای هدایــت آنها به تیــم ملی 
بزرگســالان اشــاره و بیان کرد: این بازیکنان در ایران 
رها می شــوند و معلوم نیســت کجا بازی می کنند اما 
بازیکنــان جوان کشــورهای دیگر همــه تحت نظر و 

کنترل هستند.
   تیم ملی والیبال نوجوانــان ایران در فینال رقابت های 
قهرمانی جهان به مصاف فرانســه رفت و با شکست سه 
بر صفر مقابل حریف خود به نایب قهرمانی بسنده کرد.

محمد ترکاشوند، کارشناس و مربی والیبال به عملکرد 
تیم ملی در این رقابت ها اشاره و بیان کرد: این تیم کار 
بزرگی انجام داد و کمتر از قهرمانی نیست. نوجوانان ما 

در دوره های قبلی تیم داشــتند و در لیگ ها 
بازی می کردند امــا این تیم از پایه شــکل 
گرفته اســت. آقای وکیلــی زحمات زیادی 
برای این تیم کشــیده که جا دارد خســته 

نباشید بگویم.
او با اشــاره به نایب قهرمانی ســال گذشته 
این تیم در قهرمانی آســیا، نایب قهرمانی در 

رقابت های جهانی را نشان دهنده پیشرفت تیم دانست 
و بیان کرد: این تیم خیلی رشــد و پیشــرفت داشته و 
اصولی کار کرده اســت. با توجه به شناختی که از آقای 
وکیلی دارم،  مربی ســخت گیر و سخت کوشــی است 
و ســعی می کند صبح و بعد از ظهر تمرینات فشــرده 

داشــته باشــد. به طور کلی این تیم از نظر 
تکنیکی و تاکتیکی رشد خیلی خوبی داشته 

است.
ترکاشوند به حضور عادل غلامی در کادر فنی 
تیم ملی نوجوانان و به کارگیری ملی پوشان 
ســابق در ترکیب کادر فنــی تیم های ملی 
اشــاره و بیان کرد: عادل غلامی ملی پوش ما 
بوده و تجربه بالایی دارد. از مربیــان بزرگ دنیا در تیم 
ملی یاد گرفته و ســعی می کند به نوجوانان هم انتقال 
بدهد. بنابراین می تواند به پیشــرفت بازیکنان کمک 
کند. این تجربیات در جریان تمرین و مسابقات کارساز 
است.او در این مورد افزود: خیلی از بازیکنان ملی پوش 

می توانند بــه تیم های ملی کمک کنند امامتاســفانه 
می بینیم که جایگاهــی در تیم های ملــی ندارند. در 

حالی که باید در تمام رده ها به کار گرفته شوند.
ترکاشوند به دلایل اینکه ایران در رده های پایه مدعی 
جهان اســت اما در رده بزرگســالان چنین شرایطی 
ندارد، اشــاره و بیان کرد: این بازیکنان رها می شوند و 
معلوم نیست کجا بازی می کنند اما تیم های کشورهای 
دیگر همه تحت نظر و کنترل هســتند، سعی می کنند 
در باشگاه ها باشند و مسابقات متعددی بدهند. علاوه 
بر این حرفه ای فکــر و تمرین می کنند اما متاســفانه 
گاهــی می بینیم برخــی از بازیکنان ما جنبه رشــد و 

پیشرفت را ندارند و در همان سطح درجا می زنند.

استقلال

والیبال

مهدیه دریابیگی  پیشکســوت استقلال 
معتقد است که در اختلاف خطیر و نکونام، 

حق را به نکونام است.
 اســتقلال با تمام مشــکلاتی که در فصل 
نقل و انتقالات داشــت و نتوانست بازیکنان 
مد نظر نکونام را جذب کنــد، در بازی اول 
خود مقابل نفت با نتیجه پر گل پیروز شــد 
تا دوباره هواداران به کسب قهرمانی با مربی 
جوان دیگری امیدوار شــوند. در این میان 
هم یکی از ستاره های زمین شخصی بود که 
فصل پیش توسط ســاپینتو نیمکت نشین 
شد و روزگار خوبی را سپری نکرد. ابوالفضل 
جلالی همان بازیکنی اســت که در آبادان 
ســتاره زمین بود و درخشش او باعث شد تا 
نکونام خیالش از بابت سمت چپ استقلال 
راحت شــود. حالا اســتقلالی که نتوانسته 
بود هیــچ ســتاره ای بگیرد و فصــل نقل و 
انتقالاتی پر تنشی را سپری کرد صدرنشین 
لیگ برتر اســت. اما با وجــود امتیازی که 
اســتقلال گرفت و نتیجه پرگلــی که این 
تیم را به صدر برد، همچنــان اختلاف بین 
نیمکت و مدیریت این باشــگاه وجود دارد 
و کارشناسان معتقد هســتند اگر نکونام و 
خطیر همینطور اختلاف داشته باشند، بعید 
اســت در کنار هم لیگ را به پایان برسانند. 
در خصــوص پیــروزی پر گل اســتقلال و 
همچنیــن اختلافاتــی که وجــود دارد با 
حسن روشن هم کلام شــدیم. پیشکسوتی 
که آینده روشــنی را برای نکونــام متصور 

می شود.

  در حالی که کمتر کسی فکر می کرد 
اســتقلال در بازی اول خود با گرمای 
شدید آبادان موفق شود اما این تیم با 
نتیجه پرگل برنده شد، نظر شما در این 

خصوص چیست؟
اما من فکــرش را می کردم که اســتقلال 

اینچنین موفق باشد.

 چرا؟
چون در فصــل جاری جوان های مســتعد 
و بدون ادعایی در اســتقلال هســتند که 
به خوبی وظایف خود را در زمین مســابقه 
پیاده می کنند و این نکته مثبت اســتقلال 
اســت. همانطور که دیدید این جوان ها در 
گرمای ۵۰ درجه آبادان بــه خوبی دویدند 
و با جنگندگی بازی را به نفع استقلال تمام 

کردند.

 پس معتقد هستید اینکه استقلال 

ستاره نگرفت و با جوان ها استارات زد 
به نفع این تیم تمام شد؟

بله قطعاً همانطور است.

 نکونام را چطور مربی ای دیدید؟
من نکونام را دوست دارم و او را جوان باهوش 
و مســتعدی می دانم که می تواند استقلال 
را موفق کند اما زود اســت به طور کلی نظر 
بدهیم. فقط یک بازی از استقلال دیده ایم. 
اما بــه شــخصه امیدوار هســتم کــه نکو 

اطرافیانش را درست انتخاب کند.

استقلال  به  هاشمی نسب  سرانجام 
بازگشت. حضور او را در این تیم چطور 

می بینید؟

بازگشت هاشمی نســب بهترین اتفاق بود و 
خیلی خوب شد که او به استقلال بازگشت. 
به نظر من ایــن اتفاق نه فقــط خوب، بلکه 

عالی است.

 خیلی ها بــر این باور هســتند که 
هاشمی نسب می تواند برای استقلال، 
حکم کریم باقری در پرســپولیس را 

داشته باشد؟
اما هاشمی نســب، هاشمی نســب اســت 
با خصوصیت فــردی خود و کریــم باقری 
هم بــا خصوصیات خاص خــودش در کنار 
پرســپولیس اســت. نمی توان این دو نفر 
را با هم قیــاس کرد. هرچند که بازگشــت 

هاشمی نسب بهترین اتفاق بود.

 حضور آقای خطیر را در اســتقلال 
چطور ارزیابی می کنید؟

من نه خطیــر را دیده ام و نه می شناســم، 
اما نظر شــخصی ام این اســت کــه خطیر 

مدیرعامل خوبی نیست.

 گفته می شــود که خطیر و نکونام با 
هم اختلاف دارنــد و این اختلاف چند 

وقتی است که علنی شده است!
خطیر باید به حرف نکونام گوش کند.

 بالاخره خطیر مدیرعامل اســت و 
نکونام مربی، مدیر نمی تواند به حرف 

کادرفنی گوش کند!
همانطور کــه گفتــم خطیــر مدیرعامل 
خوبی نیســت، حتماً در این چند وقت اخیر 
پیشنهاداتی در خصوص جذب بازیکن داده 
است که نکونام مصلحت ندانسته آن بازیکن 
را جــذب کند. بــه همین دلیل اســت که 
می گویم بهتر اســت خطیر به حرف نکونام 
گوش کند. نکو مربی زیرک و باهوشی است 
و کارش را بلد اســت، پس بهتر است که به 

حرف های او توجه شود.

 ابوالفضل جلالــی در آبادان خوش 
درخشید، در حالی که زمان ساپینتو 
نیمکت نشین بود! نظر شــما در این 

خصوص چیست؟
ســایپنتو مربی نبود، دلقک بود. همان بهتر 

که رفت.

 استقلال بازی با ملوان را در پیش دارد، 
نظر شما در خصوص این بازی چیست؟

اگر نکونام به ترکیب برنده خود دست نزند، 
در انزلی هم برنده خواهد شد.

کار بزرگ نکونام با دست های خالی

محمد ترکاشوند:والیبالیست ها را کنترل نمی کنیم و رها می شوند

ستارهمدانی:

ودگاه نوبر است امضای قرارداد سرمربی در فر
خریدار  کارشناس فوتبال با تاکید بر این 
که ضعف مدیریت در سالهای اخیر لطمات 
جبران ناپذیری بــه اســتقلال وارد کرده 
است گفت: این که قرارداد یک سرمربی در 

فرودگاه امضا شود اقدامی »نوبرانه« است.
ســتار همدانی با اشــاره به پیروزی پرگل 
اســتقلال برابر صنعت نفــت در هفته اول 
لیگ برتر گفت: اســتقلال با اینکه شرایط 
خوبی نداشــت اما جنگنده ظاهر شد و ۹۰ 
دقیقه مبارزه کرد. بازیکنــان با اینکه گرما 
آنها را خســته کرده بود اما دســت از تلاش 
برنداشــتند و توانســتند بــا دوندگی زیاد 
استفاده از نبوغ فردی و موقعیت شناسی به 

یک برد پرگل دست پیدا کنند.
وی ادامه داد: با تمام مشکلاتی که استقلال 
داشــت این برد برای آبی ها بســیار روحیه 
بخش بود و اعتقاد دارم کــه این بازیکنان با 
درک شــرایط و تعصبی که دارند می توانند 
شــگفتی زیادی در لیگ بیست و سوم خلق 

کنند.
همدانی در خصوص نفــت آبادان هم گفت: 
نفت در نیمه اول بــازی بهتری انجام داد اما 
با شروع نیمه دوم و گلی که مطهری به ثمر 

رساند شــیرازه نفت از هم پاشید و نتوانست 
به بازی برگردد اما فکر می کنم با گذشــت 
چند هفتــه ابتدایی لیگ نفت بــه راحتی 
امتیاز از دســت نخواهــد داد و حرف های 

زیادی برای گفتن خواهد داشت.
کارشــناس فوتبال در خصــوص امضا قرار 
نکونام در فرودگاه و اضافه شــدن هاشمی 
نســب به کادر فنی اســتقلال گفت: فقط 
در فوتبــال ما می توان شــاهد خلق چنین 
اتفاقاتی بود، کاری کــه در هیچ کجای دنیا 
صورت نمی گیرد. مگر باشــگاه وجود ندارد 
که قرار داد بایــد در فرودگاه امضا شــود، 
متأسفانه سالهاست که استقلال از مدیریت 
ضعیف ضربه خورده و قرار نیســت که این 
اتفاقات ادامه پیدا نکند امضــا قرارداد باید 
در باشــگاه با احترام کامل و رسمی برگزار 
شود تا شأن باشگاه و ســرمربی حفظ شود 
نه اینکه با چنین رفتاری مجموعه استقلال 

مورد تمسخر دوست و دشمن قرار بگیرد.
کارشــناس فوتبال اضافه شــدن هاشمی 
نســب را مثبت ارزیابی کرد و اظهار داشت: 
مهدی مورد قبول هواداران استقلال است. 
او نشــان داده کــه به پیراهــن آبی تعصب 

خاصــی دارد ضمن اینکــه می تواند نقش 
تعیین کننده ای در طول فصل برای آرامش 
استقلال داشته باشد. هاشمی نسب مردی 
آرام، صبــور اما متعصب اســت و حضورش 
می تواند برخی حواشــی را از استقلال دور 

کند.
وی در پاســخ به این پرســش کــه کدام 
بازیکن اســتقلال عملکرد بهتری نسبت به 
سایر بازیکنان داشــت گفت: در گرمای ۵۰ 
درجه آبادان همه با تمام تــوان و پر تلاش 
بازی کردند، در پایان بــازی توان راه رفتن 
نداشتند و این نشــان می دهد که بازیکنان 
استقلال ذره ای کم نگذاشته اند اما جلالی 
فوق العاده ظاهر شــد، دو پاس گل و انجام 
یک بازی بدون نقص و در اختیار تیم باعث 
شد همه از او به نیکی یاد کنند و اعتقاد دارم 
از لحاظ فنــی و موقعیت ســازی او وظایف 
خود را تمام و کمــال در دیــدار برابر نفت 

آبادان به خوبی انجام داد.
همدانــی در خصــوص دیــدار هفته دوم 
اســتقلال برابر ملــوان بنــدر انزلی خاطر 
نشان کرد: درست اســت که ملوان در هفته 
اول شکســت خورد اما این دلیل نمی شود 

اســتقلال خود را از پیــش برنــده بداند، 
استقلال بازی سنگینی برابر ملوان خواهد 
داشــت و باید با برنامه مقابل این تیم ظاهر 
شــود تا بتواند با آنالیز دقیــق و پیدا کردن 
نقاط ضعف حریف این دیــدار را با پیروزی 
به پایان رســانده تا از دیگر تیم های مدعی 

قهرمانی عقب نماند.
همدانــی در پایــان و در خصوص ســایر 

دیدارهای هفته اول لیــگ گفت: زیباترین 
بازی هفته اول دیدار تراکتور و سپاهان بود 
که کسی انتظار چنین نتیجه ای را نداشت 
البته و به طور حتم تراکتور این شکســت را 
جبران خواهد کرد اما ســپاهان هم نشــان 
داد نمی خواهد اشــتباهات فصل گذشته را 
تکرار و قهرمانی را از دســت بدهد، در سایر 

دیدارها هم تیم ها عملکرد خوبی داشتند.

کارخانهخبرداد
جدایی مربی لهستان از تیم ملی والیبال

سرپرست تیم ملی والیبال از جدایی مربی تمرین دهنده لهستانی تیم 
ملی والیبال ایران خبر داد و گفت:تیم باشگاهی پاول خواستار بازگشت 

این مربی شده بود و به همین خاطر به کشورش بازگشت.
مســابقات والیبال قهرمانی آســیا از ۲۸ مردادماه تا ۴ شــهریورماه به 
میزبانی ارومیه برگزار می شــود. تیم ملی والیبال کشــورمان چند روز 

جلوتر به این شهر رفته تا تمرینات خود را پیگیری کند.
در آستانه این مسابقات، بهروز عطایی با انتشار پستی در صفحه مجازی 
خود برای »پاول متئوس وویســکی« مربی تمرین دهنــده تیم ملی 
آرزوی موفقیت کرد که نشــان از جدایی او از تیم ملــی والیبال ایران 

می دهد.
مصطفی کارخانه سرپرســت تیم ملــی والیبال ایــران در گفت وگو با 
خبرنگار مهر ضمن تأیید خبر جدایی پاول گفت: او قرار بود در مسابقات 
قهرمانی آســیا تیم را همراهی کند اما به دلیل اینکه تیم باشگاهی او در 
لهستان خواستار بازگشت او شده اســت، از تیم ملی والیبال ایران جدا 

شد و به کشورش بازگشت.
وی همچنین در مــورد برگزاری بازی هــای تدارکاتی تیــم پیش از 
مسابقات قهرمانی آسیا گفت: پیش از برگزاری این مسابقات قرار است 

با تیم های پاکستان، ژاپن و قطر بازی تدارکاتی داشته باشیم.

شکایت فرشید اسماعیلی از فولاد
هافبک نساجی از تیم فصل قبل خود شکایت کرد.

 فرشید اســماعیلی، هافبک نســاجی با حضور در ســازمان از لیگ از 
باشگاه فولاد خوزستان شکایت کرد. او در گفت وگو با ایسنا با تایید این 
خبر اظهار کرد نزدیک به ۴۵ درصد از قراردادم با باشــگاه فولاد از این 
باشگاه طلب دارم و بیش از ۳ بار مدیربرنامه هایم با مسئولین این باشگاه 
تماس گرفتند که متاسفانه کسی پاسخگو نیست و حتی پیگیری های 

خودم هم پاسخی نداشت.
وی ادامه داد: حتی من منتظر شدم باشگاه فولاد قراردادهای بازیکنان 
جدیدش را در هیات فوتبال ثبت کند تا مشــکی برای آن ها پیش نیاید 
اما متاسفانه آن ها هیچ همکاری نه با من و نه با سایر بازیکنانی که از این 

تیم جدا شدند، انجام نداده است.

اسماعیلی در پایان بیان کرد: مســئولین فولاد حتی پول عمل جراحی 
فصل گذشــته من را پرداخت نکردند؛ در حالی که همه جا عنوان کرده 

بودند این کار را انجام دادند.

بازیکنان پرسپولیس در هفته اول هماهنگی 
لازم را نداشتند

هافبک پیشــین پرســپولیس می گوید: کســب ۳ امتیاز در هفته اول 
لیگ برتر فوتبال از نظر انگیزشــی و روحی و روانی شــروع خوبی برای 

پرسپولیس بود.
حمید درخشان ، در ارزیابی از عملکرد تیم پرسپولیس برابر آلومینیوم 
در هفته اول لیگ برتر فوتبال اظهار کرد: قضاوت در هفته اول زود است 
و باید ۲ هفته از رقابت های لیگ برتر ســپری شــود تا ارزیابی درستی 
درباره پرسپولیس ارائه دهیم. البته هر بازی پرسپولیس حکم فینال را 

برای او دارد تا از کورس قهرمانی عقب نیفتد.
وی در پاســخ به این پرســش که کــدام تیم ها حریفان قــدری برای 
پرسپولیس در مســیر قهرمانی او به حســاب می آیند، گفت: سپاهان، 
تراکتور، اســتقلال و گل گهر حریفان قدری برای پرسپولیس هستند 
و برای قهرمانــی در لیگ می جنگند. بنابراین پرســپولیس برای تکرار 

قهرمانی کار سختی را برابر این تیم ها پیش رو خواهد داشت.
هافبک پیشین پرســپولیس همچنین درباره نقاط ضعف پرسپولیس 
در هفته اول رقابت های لیگ برتر فوتبال برابــر آلومینیوم، اظهار کرد: 
پرسپولیس چون از زیر فشار کار بدنسازی وارد لیگ شده است در هفته 
اول بازیکنان هماهنگی لازم را نداشتند و دو تا سوم هفته طول می کشد 
تا بازیکنان به حالت عادی برگردند. ضمن این که معتقدم پرسپولیس 
نیاز به خرید بازیکن در خط حمله دارد تا بتواند تیم را به خوبی ساپورت 

کند.
درخشــان ادامه داد: همین که پرسپولیس توانســت ۳ امتیاز بازی را 
بگیرد از نظر انگیزشی و روحی و روانی شــروع خوبی برای این تیم بود. 
البته در هفته اول تمام تیم ها ضعف هایی داشــتند کــه در هفته دوم و 
سوم بهتر می توان راجع به تیم ها قضاوت کرد. بنابراین الان نمی توان به 

صورت شفاف ارزیابی درستی در خصوص پرسپولیس ارایه داد.
وی در پایان با بیان این که اشــتباهات پرســپولیس در خط هافبک و 
سانتر زیاد بود، خاطرنشان کرد: بازیکنان پرســپولیس از نظر عصب و 
عضله هنوز به هماهنگی لازم نرسیده اند و نیاز به زمان دارند تا بازیکنان 

به هماهنگی کامل برسند.

ومیت ورزشکار کشتی پهلوانی  محر
 به خاطر دوپینگ

با اعلام ستاد ملی مبارزه با دوپینگ، مرتضی میرزایی ورزشکار کشتی 
پهلوانی به مدت ۴ سال از فعالیت در کلیه حوزه های ورزش محروم شد.

به نقل از ســتاد ملی مبارزه با دوپینــگ، با اعلام آزمایشــگاه مرجع، 
آنالیز نمونه ادرار این ورزشــکار که در زمان مســابقات کشتی پهلوانی 
قهرمانی کشــور بهمن ماه ۱۴۰۱ اخذ شــده بود، موئد وجود دو ماده 
ممنوعه تاموکســیفن زیرگروه مدولاتورهای هورمونــی و متابولیک 
S۴ و نورآندروســترون متابولیت ناندرولون از زیر گروه استیروئیدهای 

آنابولیک کلاس S۱ است.
شورای صدور رای ایران نادو در جلســه ای پس از بررسی مستندات و 
توضیحات ورزشکار، ضمن محرز دانستن اصل تخلف ۲.۱ و ۲.۲ و کافی 
ندانستن ادله جهت بخشــودگی و یا کاهش دوره محرومیت، مرتضی 
میرزایی را به استناد ماده ۱-۱-۲-۱۰ از قوانین ملی مبارزه با دوپینگ 
ایران، به مدت ۴ ســال، از تاریخ  ۱۴۰۲/۴/۴ لغایت ۱۴۰۶/۴/۳ از کلیه 

فعالیت های ورزشی محروم نمود.



انشاءالله  کرمانشاه-حسنافخارزاده  
کولانــی، مدیــر کل منابــع طبیعــی و 
آبخیزداری اســتان کرمانشــاه و تعدادی 
از معاونیــن ایشــان در نشســت خبری 
بــه مناســبت روز خبرنــگار، و تجلیل از 
خبرنــگاران این حوزه ســخنان خود را با 
تسلیت ایام ســوگواری امام حسین )ع( و 
یاران با وفایش و تبریک ایــن روز به کلیه  
فعالان رســانه آغــاز کــرد و افزود:منابع 
طبیعی بســتر حیــات و توســعه پایدار 
اســت،عملکرد ناشایســت ما انســانها 
مطمعنا طبیعت را آزار میدهد و  هر قدمی 
خلاف طبیعت برداشته شــود دودش به 
چشم خود انسانها خواد رفت و باید بیشتر 
هــوای منابع طبیعی را داشــته باشــیم، 
چون همه ما در برابر طبیعت مســئولیت 
اجتماعی داریم و احترام به طبیعت احترام 

به سلامت جامعه اســت. مهندس کولانی 
افــزود؛ منابع طبیعــی در کل چهار فصل 
کارش شــبانه روزی است و تعطیلی ندارد 
به خصوص در کرمانشــاه، کارکنان منابع 
طبیعی بدون هیچ چشــم داشتی فعالیت 
می کنند .منابع طبیعی کارش ایثارگری 
اســت و باعث هرز آب و خاک می شــود.
مهندس کولانی؛ حفظ، احیاء، توســعه و 
بهره برداری را چهار رسالت برای مجموعه 
منابع طبیعی عنوان کرد و افزود:  حفاظت 
از منابع طبیعی تنها با مشارکت همه مردم 
امکان پذیر اســت. این مسئول در ادامه به 
کاهش چشمگیر مدت زمان اطفا ی حریق 
منابع طبیعی در استان اشاره کرد و افزود: 
به همت تشکل ها، سازمان های مردم نهاد، 
رســانه ها و اهالی منطقــه میانگین مدت 
زمان اطفای حریــق در عرصه های منابع 

طبیعی استان به حدود دو ساعت رسیده 
و در مــواردی هم به خاطــر صعب العبور 
بودن ممکن است کار اطفای حریق شش 
تا هفت ساعت طول بکشــد، این در حالی 
است که در ســالیان گذشــته کار اطفای 
حریق در منابع طبیعی استان ۷۲ ساعت 
طــول می کشــید. وی در خصوص صدور 
اســناد تک برگ برای اراضی ملی در قالب 
طرح کاداستر، نیز گفت: با اجرای این طرح 
امکان اســتعلام گیری در مورد وضعیت 
مالکیت اراضی ملــی در کوتاه ترین زمان 
ممکن  فراهم می شــود و  پاســخگویی به 
اســتعلامات مردمی، ادارات و نهادها، به 
استعلامات در اســتان حدود دو روز طول 
می کشــد، این در حالی اســت که تا قبل 
از اجرای طرح کاداســتر پاســخگویی به 
استعلامات در سطح منابع طبیعی حداقل 

۴۵ روزه انجام می  شــد. به گفته کولانی،  
اصل بنا و موضوع کاداستر این است که ما 
اســناد تک برگی اراضی ملی در جمهوری 
اســلامی که باعث اختلاف کشــاورزان 

میشود ما و مردم هر لحظه از گوشه و جهان  
بخواهند اســتعلامی بگیرد به راحتی می 
توانن دسترســی پیدا کنند و وارد سیستم 
های منابع طبیعی شوند و استعلام بگیرند 

ســنندج-فاطمه ملایی  مدیرعامل شــرکت 
شهرک های صنعتی استان کردستان گفت: در اجرای 
برنامه های حمایتی توسعه و توانمند سازی واحدهای 
صنعتی مستعد اســتان در راســتای تولید و اشتغال 
از دانش بنیان کــردن واحدهای صنعتی مســتقر در 

شهرک های صنعتی استان حمایت می کنیم.
حمیدرضا امانی به پتانسیل اســتان در حوزه تولید 
و شهرک صنعتی گریزی زد و رســالت ذاتی شرکت 
شهرک های صنعتی به عنوان یک شرکت و سازمان 
توســعه ای را،ایجاد زیرســاخت و حمایت از صنایع 

کوچک به عنوان اقدام حمایتی برشمرد.
وی به بررسی چالش ها، نقاط ضعف ونحوه عملکرد در 
زمینه تولید پرداخت و اظهار کرد:  شهرک سازی جزو 
اولویت های این شرکت، کمبود و  نبود زمین صنعتی از 
عمده ترین نیاز شرکت شهرک های صنعتی در استان 
است. امانی در ادامه،  توســعه شهرک های صنعتی، 
شهرک ســازی،  توانمندسازی شهرک های صنعتی 
فعلی با توجــه به ظرفیت های موجــود، عارضه یابی 
واحدهای صنعتی مشــکل دار، برگــزاری تورهای 
صنعتی، دانش بنیان شــدن واحدهــای تولیدی، 
آموزش، استارتاپ، خوشــه های صنعتی، فن بازار و 
ارتباط بیشتر صنعت و دانشــگاه را از  جمله اقدامات 

حمایتی در حوزه صنایــع کوچک نام برد. مدیرعامل 
شرکت شهرک های صنعتی استان کردستان با بیان 
اینکه  توانمند سازی شــهرک شهرک های صنعتی 
جزو برنامه های اولویت دار است، تصریح کرد: سرانه 
زمین صنعتی در کشور  بر اســاس جمعیت، ۱۸ متر 
مربع و در استان کردستان ۱۱ متر مربع است که این 
امر  در مقایسه با سایر استان ها به لحاظ توپوگرافی و 
کیفیت زمین،از عمده ترین چالش های شهرک های 
صنعتی استان محسوب می شود. امانی تعریف پروژه 
بهینه در شرکت شهرک های صنعتی را منوط به اعتبار  
و منابع برشمرد و تصریح کرد : در حال حاضر با کمترین 
منابع ممکن، ۲۶ پــروژه با اعتبــاری بالغ بر ۱۶۰ 
میلیارد تومان باتوجه به کمبود و نیاز شهرستان ها 

در استان تعریف شده است.

تفاهم نامــه  مومنــی   اصفهان-مریــم 
همکاری های مشــترک میــان فــولاد مبارکه و 
بانک تجارت به منظــور تســهیل در روند اجرای 
پروژه های توسعه ای ، با حضور محمدیاسر طیب نیا 
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه و هادی اخلاقی 

مدیرعامل بانک تجارت امضا شد. 
محمدیاســر طیب نیا، مدیرعامل شــرکت فولاد 
مبارکه پس از امضای ایــن تفاهم نامه در گفت وگو 
با خبرنگار ایراسین گفت: با امضای این تفاهم نامه، 
بسترهای بیشتری برای خدمت رسانی به صنعت و 

اقتصاد کشور ایجاد می شود.
وی با اشــاره به اینکه طی ســال گذشــته میزان 
ســرمایه گذاری های فــولاد مبارکــه بــا رشــد 
چشــمگیری به حــدود ۱۴ هزار میلیــارد تومان 
رســید، گفت: برای امســال نیز حــدود ۸۰ هزار 
میلیــارد تومان برنامه ریزی شــده اســت که این 
موضوع نشــان دهنده عــزم جدی فــولاد مبارکه 
برای توســعه زیرساخت های کشــور است. علاوه 
بر این، پروژه های دیگر همچــون احداث نیروگاه 
خورشیدی نیز پیشرفت قابل توجهی داشته و نصب 
پنل های آن در دســتور کار قرار گرفته که همه این 

پروژه ها نیازمند تزریق نقدینگی هستند.

هادی اخلاقی فیض آثــار، مدیرعامل بانک تجارت 
نیز تصریح کرد: جای خرســندی اســت که امروز 
خبرهای خوشــی از تکمیل و افتتاح قریب الوقوع 
برخــی طرح های توســعه فولاد مبارکــه ازجمله 
نیروگاه ســیکل ترکیبی این مجموعه می شنویم، 
طرحی که در مدتی کوتاه وارد فاز اجرا شده و آماده 

بهره برداری است.
وی اظهار امیدواری کرد بانک تجارت در همکاری 
با فولاد مبارکه بتواند در خدمت به اقتصاد کشــور 

نقش آفرینی کند.
اخلاقی تصریح کرد: پروژه های بزرگی نظیر انتقال 
آب از دریای عمان به فلات مرکــزی، از طرح های 
ملی هســتند کــه با حضــور مؤثر فــولاد مبارکه 

می تواند به حل مشکلات کشور کمک کند.

کردستان اصفهان
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان  مطرح کرد:

حمایت از دانش بنیان کردن واحدهای صنعتی مستقر 
در شهرک های صنعتی کردستان

به منظور تسهیل در روند اجرای پروژه های توسعه ای صورت گرفت؛
میان  همكاری  تفاهم نامه  امضای 
شرکت فولاد مبارکه و بانك تجارت

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان کرمانشاه:

حفاظت از منابع طبیعی با مشارکت همه مردم امكان پذیر است
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان: 

 نانوایی آزاد پز درایلام وجود ندارد
 ایلام - آمنه حســن بیگی رییس ســازمان جهاد کشــاورزی 
ایلام  در نشســت خبری با اصحاب رســانه که در فضای مجازی و در 
کارگروه کار، کرامت و پاسخگویی برگزار شــد،با بیان این که تمامی 
تعهدات این سازمان در خرید گندم تضمین شده است اظهار داشت: 
کشــاورزان از بابت پرداخت هیچ نگرانی نداشــته باشند و اعتبارات 

خرید تضمینی در حال واریز به حساب کشاورزان است.
آذرنوش عموزاد با تاکید بر اینکه این ســازمان آمادگی دارد تا گندم 
کشــاورزان را خریداری کند و در این زمینه هیچ گونه مشکلی وجود 
ندارد، یادآور شد: بیشترین تولید گندم مربوط به شهرستان دهلران 

با ۲۳۰ هزار تن است.
رییس ســازمان جهاد کشــاورزی ایلام با اشــاره به تجهیز نمودن 
اراضی کشــاورزی به سیســتم های نوین آبیاری گفت: در این راستا 
از مجموع ۱۳۶ هزار هکتار ۱۱۷ هکتار مجهز به این سیســتم شــده 
که از این میزان ۹۸ هزار هکتار قابل استفاده و مابقی با افتتاح سامانه 

گرمسیری از این مهم بهره مند خواهند شد.
عموزاده ادامه داد:قیمــت آرد یارانه ای هیچ گونــه تغییری نکرده و 

همچنان ارد با همان قیمت قدیم عرضه می شود.
وی با بیان اینکه تا کنون دولت برنامه ای برای افزایش قیمت نان نداشته 
است، افزود: تعیین قیمت جدید نان در بعضی استان ها مختص نانوایی 

های ازاد پز هستند که با قیمت گذاری جدید ابلاغ شده است.
رییس سازمان جهاد کشاورزی ایلام گفت: در حال حاضر نانوایی ازاد پز در 
استان وجود ندارد و افزایش قیمت نان که در برخی استان ها اجرایی شده 

است برای واحدهایی می باشد که آرد آزاد دریافت می کنند.
عمو زاده تاکید کرد: هر نانوایی در استان اقدام به افزایش خودسرانه 

قیمت نان کرده است با این واحد برخورد جدی خواهد شد.

 

مدیرعامل سازمان  پسماند شهرهای گلستان:
فاضلاب تخلیه  تداوم 

قلا آق  پسماند  درسایت   
گرگان-مهنازمحمدزمانی  مدیرعامل ســازمان مدیریت پسماند 
شهرهای گلستان گفت: تخلیه سپتاژ در سایت پسماند آق قلامعضلات 
زیادی خواهدداشت دســتگاه های ذیربط و شــورای تامین ورود کند. 
حسن ملک شاهکویی اظهار کرد: تداوم تخلیه فاضلاب در سایت پسماند 

آق قلا مخاطرات زیادی برای شهروندان خواهد داشت.
مدیرعامل ســازمان مدیریت پسماند شهرهای گلســتان ادامه داد: 
تخلیه ســپتاژ )فاضلاب( در ســایت زباله آق قلا بنا به درخواســت 
استاندار وقت انجام شد و قرار بود تنها ۳ ماه این تخلیه باشد اما امروز 

با گذشت ۴ سال هنوز فاضلاب در این سایت تخلیه می شود.
وی ادامه این شــرایط را منجر به آســیب سلامت ســفره های آب 
زیرزمینــی و انتقال بیمــاری واگیردار دانســت و گفــت: با وجود 

پیگیری های انجام شده تاکنون نتیجه مثبتی حاصل نشده است.
مدیرعامل ســازمان مدیریت پسماند شهرهای گلســتان با بیان اینکه 
تاکنون بیش از ۲۰ جلسه درباره رفع این مشکل برگزار شده، افزود: تداوم 

چنین فرایندی به سلامت جامعه و همکاران آسیب وارد می کند.
ملک شــاهکویی اضافه کرد: در حال حاضر دریاچه ای از ســپتاژ در 
سایت پسماند آق قلا ایجاد شــده که باید دستگاه هایی مانند محیط 

زیست، مرکز بهداشت و شورای تأمین ورود کنند.
وی در خاتمه یادآور شــد: انتظــار داریم تا دســتگاه های ذیربط در 
این حوزه وارد شوند و با سازمان پســماند در این باره مکاتبه کنند تا 

سازمان جلوی این آلودگی را بگیرد

در دهه اول محرم توسط داوطلبان 
جمعیت هلال احمر صورت گرفت؛

تهیه و توزیع بیش از 16 هزار پرس
درخوزستان غذا   

اهواز – محمد مجدم بیــژن فتاحــی راد معاون امــور داوطلبان 
استان  خوزستان گفت: به مناســبت آغاز ماه محرم و با تاسی از فرهنگ 
حســینی)ع(، خیرین و داوطلبــان جمعیت هلال احمــر پررنگ تر از 
همیشه، خدمت رسانی به عزاداران در اقصی نقاط استان و عزت جویان 

مناطق کمتر برخوردار را در دستور کار خویش قرار دادند.
او افزود: در همین راستا و همســو با طرح حمایت ماندگار، داوطلبان 
هلال احمر اســتان با اهدای ۲۳۶ سی سی خون ســالم به بیماران و 

نیازمندان فرآورده های خونی،به اجرا درآوردند.
فتاحی راد تصریح کرد: با مشارکت و حمایت خیرین، ۱۶ هزار و ۵۵۵ 

پرس غذای گرم بین عزاداران حسینی)ع( و نیازمندان توزیع شد .
معاون امور داوطلبان استان با اشــاره به توزیع دیگر مواد غذایی بین 
محلات و مناطــق کمتر برخوردار در قالب نــذورات دهه اول محرم، 
عنوان کرد: ۶ هــزار و ۹۰ پرس نذورات اعم از حلیم، شــله زرد و آش 
رشته، ۳۴۱ بسته معیشتی و ۲۹۵ بسته گوشت گوسفندی و گوشت 

مرغ در مناطق کمتر برخوردار سطح استان را شامل می شد.
فتاحی اضافه کرد: در سطح ۳۴ ایستگاه سلامت همزمان با دهه اول 
محرم امسال برپا و دو کاروان سلامت به مناطق کم برخوردار و دور از 
دسترس خدمات بهداشــتی و درمانی اعزام شد و ضمن ارائه خدمات 
غربالگری فشــارخون و تســت قندخون به مراجعیــن و بهره وران، 
بیماران نیازمند نیز از ویزیت رایگان پزشــکان عمومی و متخصص 

داوطلب جمعیت هلال احمر بهره مند شدند.

اصفهان آهن  ذوب  کارگران 
ایران در  ماهرترین 

اصفهان-مریم مومنی   کارگران ذوب آهن اصفهان در دومین دوره 
مسابقات ملی مهارت کارگران  موفق به کسب رتبه اول تیمی شدند. 

به همت مدیریت آموزش و توسعه سرمایه های انسانی، ضمن شناسایی 
استعداد ها و پتانسیل های مهارتی شرکت، تیمی متخصص و توانمند به 

دومین دوره مسابقات ملی مهارت کارکنان اعزام گردید.
در این مســابقات که از ۱۸ تا ۲۰ مرداد توسط ســازمان آموزش فنی و 
حرفه ای کشور در کرج برگزار شد، ذوب آهن اصفهان با کسب یک مدال 

طلا و سه نقره با   اقتدار موفق به کسب رتبه اول تیمی این رقابت ها شد.
مقام اول در رشــته طراحی ســازه ها با نرم افــزار ETABS به بهنام 
 CNC زهتاب اختصاص یافت، فرزاد ایمانی به جایگاه دوم در رشــته
رسید، امین زمانی مدال نقره رشته جوشکاری با گاز آرگون را کسب 
 CO۲ کرد و  احمد پارسی در جایگاه دوم جوشــکاری با گاز محافظ

قرار گرفت.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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شهرکرد –علی مراد مصیبی  مدیر بیمــه آتیه سازان حافظ استان 
چهارمحال و بختیاری گفت: بیمه آتیه ســازان حافظ وابســته به بیمه 
سلامت و زیرمجموعه وزارت بهداشت و درمان با هدف کاهش پرداختی 
از جیب بیمه شــدگان و با شــعار ارتقا ســطح ســلامت جامعه، با ارائه 

بســته های متنوع بیمه ای طبق درخواست بیمه گذار از طریق ۴۲ شعبه 
و بیش از یک هزار و ۲۲ نمایندگی و بیــش از ۶ هزار و ۶۸۹ مرکز درمانی 
طرف قرارداد به هفت میلیون و ۵۰۰ هزار نفر بیمه شــده در سطح کشور 

خدمت رسانی می کند.
پژمان احمدی گفت: بیمه آتیه ســازان حافظ استان از سال ۱۳۸۲ آغاز 
بکار کــرده و با بیش از ۱۷ نمایندگی در سراســر اســتان و عقد قرارداد 
با کلیه بیمارســتان های دولتی، بیمارســتان پارســیان بعنــوان تنها 
بیمارســتان خصوصی اســتان، مرکز جراحی دکتر درخشان و بیش از 
۱۰۰ مرکز پاراکلینیکــی و داروخانه به بیش از ۸۰ هزار بیمه شــده در 

استان ارائه خدمت می نماید.
وی افزود : بیمه آتیه ســازان حافظ جزو شرکت های بیمه تکمیل درمان 
دولتی و زیرمجموعه ســازمان بیمه سلامت ایران اســت که از ۲۲ سال 
پیش تاکنون صرفا در زمینه ارائه خدمــات بیمه تکمیل درمان بصورت 

تخصصی فعالیت دارد.
مدیر بیمه آتیه ســازان حافظ اســتان تصریح نمود که ارائه خدمت به 

بیمه شــدگان در مراکز درمانی طــرف قرارداد بصــورت آنلاین، بدون 
دریافت هیچ هزینه ای به بیمه شــدگان ارائه می شود و تنها با ارائه کارت 
ملی صورت می گیرد که این موضوع می تواند ســهولت دریافت خدمات 

توسط بیمه شدگان را ارتقا دهد.
وی افزود: برای خدمت رسانی مطلوبتر به بیمه شدگان با مرتفع نمودن 
بعضی از معضلات، توجه و تمرکز به گســترش موسسات درمانی طرف 
قرارداد جهت تســهیل در دریافت خدمات و الکترونیکی نمودن تمامی 
خدمات می باشــد که درهمین راستا طبق دستور مســاعد مدیرعامل 
بیمه ، هزینه های کولونوســکوپی انجام شــده در مطب پزشکان که با 
دســتور وزارت بهداشــت و درمان قابل انجام و پرداخت نبود و موجب 

نارضایتی بیماران گردیده بود تحت پوشش قرار گرفت.
احمدی با بیان سیاســت گــزاری بیمه آتیه ســازان حافظ درخصوص 
پرداخت مداوم و منظم مطالبات مراکز و موسسات درمانی طرف قرارداد 
، آمادگی شعبه جهت عقد قرارداد بامراکز درمانی دارای مجوز در سطح 

استان را اعلام نمود

مدیر بیمه آتیه سازان حافظ اســتان چهارمحال و بختیاری:

می شود پرداخت  پزشكان  مطب  در  شده  انجام  پی  کولونوسكو های  هزینه 

چهار محال و بختیاری

مازندران

ســاری-امیری فر در راســتای تحقق منویات مقام معظم 
رهبری مدظله العالی، ســاکنین محلات بصــورت اجتماع محور 
برای مشکلات محله تصمیم گیری می نمایند و با امکان سنجی، 
اولویت محله خود در نظر می گیرند و مــا در کنار آنها و خادم این 
عزیزان بوده و آنها را یــاری می کنیم تا با بهــره گیری از ظرفیت 
ســاکنین محلات و بخش های دولتی، توانمندســازی ساکنین 
محقق گردد. در واقع ما در این برنامه نماد بارز فعل خواســتن در 
محرومیت زدایی و توسعه پایدار در طرح ۲۰۲۰ را بصورت بهینه 

به چشم می بینم.
 دکتــر فریبا بریمانــی مدیر کل بهزیســتی مازنــدران در آئین 
افتتاح نمایشگاه »حرکـــت مبـــارک ۲۰۲۰ محلـه« در استان 
مازندران که با حضور دکتر آقامحمدی، عضو مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام و جانشین وزیر کشــور در طرح محرومیت زدایی 
و توانمندســازی اجتماعی محلات کشــور،دکتر حســینی پور 
اســتاندار مازندران، دکتر موســوی معاون ســلامت اجتماعی 
سازمان بهزیستی کشور و مســوولین دستگاههای متولی اجرای 

طرح برگزار شد، گفت: مفتخریم که امروز »حرکت مبارک ۲۰۲۰ محله« در 
استان مازندران با برگزاری نمایشــگاه طرح توانمندسازی و تحول اجتماع 

محور محلات وارد مرحله جدیدی شده است.
وی افزود: بالاترین ســعادت در دنیا، توفیق خدمت گــذاری به مردم در هر 
جایگاه، طیف و قشر است و خرســندیم که توفیق ارائه خدمت برای افردی 
شامل شود که به زحمت کش ترین اقشــار و نجیب ترین افراد شهره اند و در 
نظام جمهوری اسلامی همواره این قشر در پاسداشت نظام و انقلاب پیشتاز 

بوده اند و در مطالبه گری برای نظام، ایثار و گذشت پیشه کردند و محرومیت 
ها و محدودیت ها را تاب آوردند و وظیفه ما بعنــوان خادمین مردم در بدنه 

دولت بسیار مهم و سنگین است.
مدیرکل بهزیســتی استان با اشــاره به فرمایشــات رهبر معظم انقلاب در 
خصوص خدمت به محرومین، تصریح کرد: همانظور که مقام معظم رهبری 
مدظله العالی تاکید داشتند و فرمودند نظام جمهوری اسلامی نظامی است 
که باید در زیر ســایه امید، هر گونه ناکامی و تلخ کامی از قشرهای محروم را 
برطرف کند و فاصله بین قشرهای مختلف جامعه کم گردد. بنابراین وظیفه 

بسیار سنگینی برعهده همه ما گذاشته شده است.
وی ضمن تشــریح بعد اجتماعــی طرح توانمندســازی و تحول 
اجتماع محور مناطق کم برخــوردار، گفت: در راســتای تحقق 
منویــات مقام معظم رهبــری مدظله العالی، ســاکنین محلات 
بصورت اجتماع محور برای مشــکلات محلــه تصمیم گیری می 
نمایند و با امکان ســنجی، اولویت محله خود در نظر می گیرند و 
ما در کنار آنها و خادم این عزیزان بوده و آنهــا را یاری می کنیم تا 
با بهره گیری از ظرفیت ساکنین محلات، توانمندسازی ساکنین 
محقق گردد. در واقع ما در این برنامه نماد بارز فعل خواســتن در 
محرومیت زدایی و توسعه پایدار در طرح ۲۰۲۰ را بصورت بهینه 

به چشم می بینم.
وی با مهم برشمردن وظایف محوله نهاد های متولی طرح ۲۰۲۰، 
اظهار داشت: بهزیستی، کمیته امداد امام خمینی) ره(، ســـتاد 
اجرایی فرمان امــام)ره( و هلال احمر در کنار هــم با همکاری و 
همدلی نهاد ها، دســتگاهها و معتمدین محلــی تلاش می کنند 
تا اتفاقات خوبی را در این محلات با ارائــه کلیه خدمات حمایتی 
و مددکاری رقم بزنند تا شــاهد خودباوری و توانمندســازی ســاکنین این 

محلات باشیم.
دکتر بریمانی با ابراز خرسندی از هم افزایی بین دســتگاه های اجرایی متولی 
ســلامت اجتماعی، تصریح کرد: با مدیریت استاندار و همراهی معاون سیاسی، 
امنیتی و اجتماعی اســتاندار، اقدامات موثری در طرح توانمندســازی و تحول 
اجتماع محور صــورت گرفتــه و امیدواریم با حمایت های مکرر دســتگاهها، 

مشکلات و نیاز محلات کم برخوردار و محروم استان مازندران مرتفع گردد.

مدیرکل بهزیستی مازندران مطرح کرد؛
توانمندسازی ساکنین محلات کم برخوردار با بهره گیری از ظرفیت ساکنین
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پرداخت نزدیک  به ۸۰۰ هزار میلیارد ریال 
تسهیلات برای نهضت ملی مسکن

مدیرعامل بانک مســکن گفت: بانک مســکن تا نیمه مردادماه ســال 
جاری مبلغ ۷۹۵ هزار و ۹۸۶ میلیارد ریال تسهیلات برای اجرای طرح 

نهضت ملی مسکن پرداخت کرده است.
ســید عباس حســینی مدیرعامل بانک مســکن با بیان اینکه تا نیمه 
مردادماه ســال جاری قرارداد ۲۷۰ هزار و ۱۴۵ واحد مسکونی در این 
بانک منعقد شــده اســت، گفت: اجرای طرح نهضت ملی مســکن در 
ابعاد مختلف از جمله تأمین مالی، تأمین زمین و رســیدگی به پرونده 
متقاضیان طرح در حال انجام است و سازمان های مختلف در این حوزه 
با همکاری یکدیگر در حال تلاش هستند تا دولت به وعده شفاف خود 
در حوزه خانه دار کردن قشــر متوســط و کمتر برخوردار جامعه عمل 

کند.
وی افــزود: طرح نهضت ملی مســکن در بانک توســعه ای و تخصصی 
مسکن با شتاب مناســبی در حال پیگیری است و عمده کار تسهیلاتی 
بانک نیز مربوط به همین طرح اســت. در همین راستا، قرارداد ۳۲ هزار 
و ۸۲۰ پروژه ذیل طرح نهضت ملی مسکن منعقد شده که بانک طی آن 

متعهد به پرداخت ۹۲۰ هزار و ۴۸۳ میلیارد ریال شده است.
مدیرعامل بانک مســکن تصریح کرد: بانک مســکن تاکنون از محل 
آورده متقاضیان و منابع خــود، مبلغ ۷۹۵ هــزار و ۹۸۶ میلیارد ریال 
تسهیلات پرداخت کرده اســت که با توجه به اینکه پرداخت تسهیلات 
نهضت ملی مســکن به طور مرحلــه ای و همراه با پیشــرفت پروژه ها 
انجام می پذیرد با تکمیل مراحل بعدی میــزان مبلغ تعهدی بانک نیز 

پرداخت خواهد شد.

شرایط دریافت ارز اربعین چیست؟
برای دریافت ارز اربعین باید در سامانه سماح ثبت نام کرده باشید.

هر زائر می تواند مبلغ ۲۰۰ هــزار دینار معادل ۶ میلیــون و ۲۰۰ تا ۶ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان را دریافت کند، بــرای دریافت این ارز ابتدا 
باید در سامانه سماح ثبت نام کرده و سن بالای پنج سال داشته باشید، 
همراه داشتن اصل کارت ملی و گذرنامه و یا برگ تردد اربعین نیز برای 

دریافت این ارز الزامی است.
بانک های فروشنده این ارز نیز عبارتند از: ملی، تجارت، صادرات، سپه 

و پست بانک.

ازسویمرکزآمار
وستایی  هزینه سالانه خانوارهای شهری و ر

اعلام شد
مرکز آمار اعلام کرد ســال گذشته متوســط هزینه  خالص سالانه  یک 
خانوار شهری و یک خانوار روستایی به ترتیب ۱۳۷ و ۷۹ میلیون تومان 

بوده است.
طبق آنچه در گزارش مرکز آمار آمده است، متوسط درآمد اظهار شده  
ســالانه  یک خانوار شــهری ۱,۶۶۹,۶۴۱ هزار ریال بوده که نسبت به 

سال قبل، ۴۸,۵ درصد افزایش داشته است.
بر این اساس در سال گذشته، رشد متوســط درآمد سالانه خانوارهای 

شهری بیشتر از رشد متوسط هزینه کل سالانه است.
طرح آمارگیری هزینــه و درآمد خانوار با قدمتی بیش از ۵۰ ســال، از 
مهم ترین طرح  های آماری مرکز آمار ایران است. هدف کلی این طرح، 
برآورد متوســط هزینه ها و درآمد یــک خانوار شــهری و یک خانوار 

روستایی در سطح کشور و استان هاست.
نگاهی به اهم نتایج طرح درســال ۱۴۰۱ در مناطق شهری و روستایی 

نشان می دهد:
-  متوســط هزینه  کل خالص ســالانه  یک خانوار شهری ۱,۳۷۱,۴۶۰ 
هزار ریال بوده است که نســبت به رقم مشابه در سال قبل ۴۸,۳ درصد 
افزایش نشان می دهد. از هزینه  کل ســالانه  خانوار شهری ۳۷۶,۸۲۲ 
هزار ریال با ســهم ۲۷.۵ درصد مربوط به هزینه های خوراکی و دخانی 
و ۹۹۴,۶۳۸ هــزار ریال با ســهم ۷۲.۵ درصد مربوط بــه هزینه های 

غیرخوراکی بوده است.
در بین هزینه های خوراکی و دخانی، بیشــترین سهم مربوط به هزینه  
گوشت با سهم ۲۰.۷ درصد و در بین هزینه های غیرخوراکی بیشترین 
سهم با ۵۲.۵ درصد مربوط به هزینه مســکن، سوخت و روشنایی بوده 

است.

-  متوســط درآمد اظهار شده  ســالانه  یک خانوار شهری ۱,۶۶۹,۶۴۱ 
هزار ریال بوده اســت که نســبت به ســال قبل، ۴۸,۵ درصد افزایش 
داشته است. بر این اساس، در ســال ۱۴۰۱ رشد متوسط درآمد سالانه 

خانوارهای شهری بیشتر از رشد متوسط هزینه کل سالانه است.
منابع تامین درآمد خانوارهای شهری نشــان می  دهد که ۸/۳۲ درصد 
درامد از مشــاغل مزد و حقــوق بگیــری، ۱۶ درصد از مشــاغل آزاد 
کشاورزی و غیر کشاورزی و ۵۱/۲ درصد از محل درآمدهای غیرشغلی 

خانوار تأمین شده است.
- مقایســه درصد خانوارهای شــهری اســتفاده کننده از لوازم عمده 
زندگی در ســال ۱۴۰۱ نســبت به ســال ۱۴۰۰، نشــان می  دهد که 
خانوارهای اســتفاده کننده از اجاق گاز از ۹۸.۵ بــه ۹۸.۸ ، تلویزیون 
رنگی از ۹۷ به ۹۷.۶، جاروبرقی از ۹۱.۶ به ۹۲.۱، ماشین لباسشویی از  
۸۸ به ۸۸.۱، یخچال فریزر از ۶۷.۷ به ۷۰.۸ ، اتومیبل شخصی از ۵۳.۷ 
به ۵۳.۹ ، مایکروویو و فرهــای هالوژن دار از ۱۱.۹ به ۱۲.۹ و ماشــین 

ظرفشویی از هشت درصد به ۸.۳ درصد تغییر یافته است.
- در ســال ۱۴۰۱، عمده ترین نوع ســوخت مصرفــی ۹۵.۲ درصد از 

خانوارهای شهری برای گرما، گاز طبیعی)شبکه عمومی( بوده است.
- متوســط هزینه  کل خالص ســالانه  یک خانوار روستایی ۷۸۸,۵۹۴ 
هزار ریال بوده است که  نســبت به سال قبل ۵۱,۹ درصد افزایش نشان 
می دهد. از هزینه  کل سالانه  خانوار روســتایی ۳۲۸,۵۲۷ هزار ریال با 
سهم ۴۱.۷ درصد مربوط به هزینه های خوراکی و دخانی و ۴۶۰,۰۶۸ 
هزار ریال با ســهم ۵۸.۳ درصد مربوط به هزینه های غیرخوراکی بوده 
اســت. در بین هزینه های خوراکی و دخانی، بیشترین سهم مربوط به 
هزینه  گوشت با سهم ۲۰.۷ درصد و پس از آن هزینه  آرد، رشته، غلات، 
نان و فرآوردهای آن با ۲۰.۴ درصــد و در بین هزینه های غیرخوراکی، 
بیشترین ســهم با ۳۲.۸ درصد مربوط به مســکن، سوخت و روشنایی 

بوده است.
- متوســط درآمد اظهار شده  ســالانه  یک خانوار روستایی ۹۸۶,۳۸۳ 
هزار ریال بوده است که نسبت به سال قبل ۵۴,۸ درصد افزایش داشته 
است. منابع تامین درآمد خانوارهای روســتایی نشان می  دهد که ۳۲ 
درصد از مشــاغل مزد و حقوق بگیــری، ۳۰/۱ درصد از مشــاغل آزاد 
کشاورزی و غیرکشاورزی و ۳۷/۹ درصد از محل درآمدهای غیرشغلی 

خانوار تأمین شده است.

براینخستینباراززمانمعاهدهسال13۵1انجامشد
بازدید هیأت فنی ایران از ایستگاه آبسنجی 

دهراود هیرمند
معاون آب و آبفای وزارت نیرو گفت: برای نخســتین بار از زمان معاهده 
سال ۱۳۵۱ رودخانه هیرمند و تشکیل کمیســاران آب این رودخانه، 
هیأت فنی جمهوری اســلامی ایران از محل ایستگاه آبسنجی دهراود 

در بالادست سد کجکی روی رودخانه هیرمند بازدید به عمل آورد.
 محمد جوان بخت با اشاره به پذیرش درخواســت کمیسار ایران برای 
بازدید از ایســتگاه دهراود، اظهار کرد: براســاس معاهده، در مواقعی 
که تأمین حقابه کشــورمان از سوی افغانســتان صورت نمی پذیرد، با 

درخواست طرف ایرانی، از ایستگاه دهراود بازدید می شود.
معاون وزیر نیرو تصریح کرد: هیئت کارشناســی ایران پس از مشاهده 
میزان آب رودخانه در ایســتگاه آب ســنجی دهراود، خواستار تحویل 
حقابه جمهوری اسلامی ایران شــد و توافق شد در نشست های کمیته 
فنی در آینــده نزدیک درخصوص نحوه تحویــل حقابه تصمیم گیری 

شود.
طبق اعلام وزارت نیرو، جوان بخت اعلام کرد که در ســالهای گذشته 
امکان بازدید کمیســاران از ایســتگاه دهــراود فراهم نشــده بود اما 
با پیگیــری  و هماهنگی های دیپلماتیــک وزارت امــور خارجه، این 
امکان برای اولین بار فراهم شــده است و هیاتی متشــکل از مدیرکل 
رودخانه های مرزی و آب های مشترک وزارت نیرو، مدیرعامل شرکت 
آب منطقه ای سیســتان و بلوچستان و معاون اســتاندار این استان  از 

محل ایستگاه بازدید به عمل آوردند.

اوجیدرنشستشورایپدافندغیرعاملمطرحکرد
وزانه نزدیک به ۳.۲ میلیون   ثبت تولید ر

بشکه نفت
 وزیر نفت با اعلام اینکه تولید نفت خام در پایان مــرداد به ۳ میلیون و 
۳۰۰ هزار بشکه می رسد، گفت: امسال ۱۵ میلیارد دلار پروژه نیمه کاره 

به بهره برداری خواهد رسید.
جواد اوجی در نشست شــورای پدافند غیرعامل با اشاره به نیاز داخلی 
و بین المللی به فرآورده های نفتی اشــاره کرد و گفت: هرچه نفت و گاز 
بیشــتری در پتروپالایشــگاهها به فرآورده تبدیل کنیم، به دلیل آنکه 

تحریم نیستند،می توانیم محصولات خود را در دنیا بفروشیم.
وی از برنامه ریزی برای سرمایه گذاری در پروژه های صنعت نفت و گاز 
اشاره کرد و افزود: امســال ۱۵ میلیارد دلار پروژه های نیمه کار به بهره 

برداری می رسد که این میزان در سال گذشته ۱۲ میلیارد دلار بود.
اوجی از فشــار افزایی پارس جنوبی به عنوان اولویــت دار ترین پروژه 
وزارت نفت برشمرد و گفت: ۷۰ درصد گاز مورد نیاز کشور از این میدان 

که با قطر مشترک است، تامین می شود.
وی با یــادآوری اینکه از یک میلیارد مترمکعب گاز تولیدی در کشــور 
۷۰۰ میلیون مترمکعــب آن از پارس جنوبی تامین می شــود، اظهار 
داشت: ۵۰ درصد تولید بنزین کشور که از خوراک میعانات گازی تولید 
می شود از این میدان است یعنی بسیاری از پالایشگاه های کشور مانند 
ســتاره خلیج فارس که ۳۶ میلیون لیتر تولید بنزین در کشور دارد، از 

میعانات گازی این میدان خوراک خود را تهیه می کند.

وزیر نفت با بیان اینکه انــرژی موجود در میدان پارس جنوبی فناناپذیر 
نیست، افزود: برداشت از میادین نفت و گاز به تدریج آن میدان را با افت 
فشــار روبه رو می کرد و به همین دلیل پیش بینی می شود از چند سال  

آینده این میدان کاهش تولید خواهد داشت.
اوجی یادآور شــد که مطالعات این کار رو به اتمام اســت و با استفاده از 
ظرفیت ها و پتانسیل شــرکت های داخلی که امروز بیش از ۸۰ درصد 
تجهیزات و نیازهــای صنعت را تولید می کنند، ایــن کار انجام خواهد 
شــد.وزیر نفت با بیان اینکه در زمســتان ۱۴۰۰ برابر ۲۵ درصد سقف 
ذخایر سوخت مایع در نیروگاهها پایین تر از همیشه بود، افزود: ناترازی 
انرژی در زمســتان ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ را که به دلیل عدم ســرمایه گذاری 
در صنعت نفــت و گاز بوجود آمده بود را مدیریت کردیم و نگذاشــتیم 
در بخش خانگی قطعی گاز صورت بگیــرد و در عین حال امنیت انرژی 

صنایع نیز تامین شد.
اوجی به حمله سایبری به چهار هزار و ۴۰۰ جایگاه سوخت در کشور در 
ابتدای دولت سیزدهم اشــاره کرد و گفت: به لطف الهی و با تلاش مردم 
و همه ارکان صنعت نفت، خوشــبختانه نگذاشتیم مشکلی برای مردم 
پیش آید.وی با اعلام اینکه تولید نفت خام در کشور روزانه به ۳ میلیون 
و ۱۹۰ هزار بشکه رسیده است، اظهار داشت: این میزان در پایان مرداد 

به ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار بشکه در روز می رسد.
اوجی گفــت: ۱۰۰ درصد تعهــدات بودجه ای وزارت نفــت در تامین 
درآمد ارزی کشور در ســال ۱۴۰۰ تحقق یافت و در ۱۴۰۱ هم فروش 
نفت هم میعانات بیش از ۹۴ درصد و در تبصره ۱۴ هم بیش از ۸۵ تا ۸۷ 

درصد بوده است.
وی همچنین تصریح کرد: فاز ۱۱ در نقطه صفر مرزی، میدان مشترک 
پارس جنوبــی ایران و قطر قرار گرفته اســت و تا یــک مدتی هیچ کار 
اجرایی انجام نمی شــد در نهایت با یک کار خلاقانه ای که انجام شد، فاز 

۱۱ سه سال زودتر بهره برداری شد.

کاهش تهدیدها در صنعت نفت با کمک 
وه های پدافند غیرعامل کارگر

 معاون وزیر نفت در امور مهندســی، پژوهش و فناوری گفت: با کمک 
کارگروه هــای پدافند غیرعامــل تهدیدهای موجــود در صنعت نفت 

کاهش یافته است.
 وحیدرضــا زیدی فــرد در نشســت کمیته هــای پدافنــد غیرعامل 
دســتگاه های اجرایی کشــور که به میزبانی وزارت نفت برگزار شــد، 
اظهار کرد: صنعت نفت به عنوان پیشــانی جبهه افتخار کشــور است و 
بیشترین تهدیدها نیز امروز متوجه  این بخش است. تهدیدها کم شده، 
اما هیچ گاه قطع نشده است.وی افزود: از سال ها پیش تاکنون سازمان 
پدافند غیرعامل، ســازمانی همــراه صنعت نفت بوده و مشــکل های 

زیادی را برای این صنعت برطرف کرده است.
معاون وزیر نفــت در امور مهندســی، پژوهش و فنــاوری اظهار کرد: 
بسیاری از پروژه هایی که در صنعت نفت اجرا شده، به پیشنهاد سازمان 
پدافند غیرعامل بوده اســت.در این نشست جعفر میعادفر، معاون وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشــکی نیز با بیان اینکه وزارت بهداشت به 
تهیه پایگاه داده زیرساخت های حوزه ســلامت پرداخته است، گفت: 
وزارت بهداشت همچنین در انجام مسئولیت های خود در امور پدافند 
غیرعامل بــه ارزیابی مخاطرات و تهیه نقشــه های رخدادی کشــور، 
بررسی های میدانی و علمی درباره آلودگی های محیط زیستی، ارزیابی 
و پایش مستمر دانشگاه ها و ســازمان های زیرمجموعه در قالب برنامه 

عملیاتی ستاد پدافند غیرعامل نیز پرداخته است.
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خ سود تسهیلات بانکی از ۲۳ به ۱۸ درصد کاهش نر

خریدار  وزیر راه و شهرســازی گفت: واحدهای 
مســکونی در شــهرک ها و شــهرهای جدید با 
مشــارکت انبوه ســازان احداث می شــود و یک 
میلیــون و ۵۵۰ هــزار واحد مســکونی نهضت 
ملی در حال ســاخت اســت. به نقل از وزارت راه 
و شهرســازی، مهــرداد بذرپــاش در نشســت 
هم اندیشــی اعضای کانون انبوه ســازان ضمن 
تاکیــد بر اینکــه نهضــت ملی مســکن یکی از 
اولویت های اصلــی وزارتخانه اســت، گفت: در 
بخش تولید مســکن برای تســریع و تسهیل در 
ساخت و ســاز نیازمند مشــارکت بیشتر بخش 
خصوصی و انبوه سازان هســتیم که برنامه ریزی 
شــده تا با روش هایی مناســب حضــور بخش 
خصوصی در تولید مســکن در کنار دولت تقویت 
شود.وی با اشــاره به اینکه سیاست دولت قبل در 
بخش مسکن مبتنی بر ســاخت و تولید مسکن 
نبوده اســت، اظهار داشــت: تولید مسکن قانون 
مجلس بوده و با شــروع به کار دولت سیزدهم به 
عنوان یکی از سیاســت های اصلی دولت در نظر 
گرفته شــد و هم زمان برنامه ریــزی برای تأمین 
و تخصیص زمیــن و دیگر مواردی کــه مرتبط با 

ساخت مسکن است در این باره آغاز شد.
عضو کابینه دولت ســیزدهم یکی دیگر از اقدامات 
وزارت راه و شهرســازی را در کنار اجــرای قانون 
جهــش تولید مســکن و ســاخت مســکن برای 
متقاضیان واقعی آن، ساماندهی بازار اجاره مسکن 
عنوان کــرد و توضیح داد: لایحه ســاماندهی بازار 
اجاره با تلاش های ۵ تا ۶ ماهه مراحل تصویب خود 
را می گذراند و در صــورت تصویب می تواند کمک 
قابل توجهی در بازار اجاره و ســاماندهی آن داشته 
باشــد.بذرپاش گفت: ساخت مســکن نیاز سالانه 
کشــور اســت و چنانچه بخواهیم تقاضای مسکن 
را پاســخ بدهیم و رشد اقتصادی مســکن و تولید 
ناخالص داخلی را افزایش بدهیم نیازمند مشارکت 
بیشتر بخش خصوصی و مشارکت مردمی در رونق 

دهی به بازار تولید مسکن هستیم.

حذف قیمت زمین برای متقاضیان مسکن 
نهضت ملی

وی تصریح کرد: با نگاه توســعه اقتصادی یکی از 
اهرم های وزارت راه و شهرســازی و اولویت های 

این وزارتخانه تولید مسکن است.
بذرپاش ادامه داد: وزارت راه و شهرســازی برای 
تولید مســکن تلاش کرد تا بــا ابزارهای قانونی و 
وضــع مقــررات لازم در همکاری بــا مجلس و 
ســایر ارکان دولت تولید مســکن را رونق بدهد. 
اســتراتژی وزارتخانه در بخش مســکن تأمین 
زمین و حذف قیمت زمین از ســاخت مســکن و 

افزایش تسهیلات مسکن بود.
وزیر راه و شهرسازی توضیح داد: تشکیل جلسات 
منظم شورای عالی مسکن و حضور رئیس جمهور 
و سایر دستگاه ها و وزارتخانه های مرتبط امکانی 
را فراهم کرده است تا تولید مسکن در همراهی با 

سایر ارکان دولت تقویت شود.
وی رایزنی برای کاهش نرخ سود تسهیلات بانکی 
مســکن از ۲۳ به ۱۸ درصد را بخــش دیگری از 
این تلاش ها عنوان کرد و گفــت: افزایش میزان 
تســهیلات ودیعه مســکن، رشــد ۳۵ درصدی 
تســهیلات صنعتی سازی بخشــی از تلاش های 
مجموعه دولت برای رونق بخشی به تولید مسکن 

بوده است.
بذرپاش با اشــاره به اینکه هم اکنون الحاق زمین 
در شــهرهای زیر ۲۵ هزار نفــر جمعیت بر عهده 
شورای مسکن استان اســت؛ از برنامه ریزی برای 
دادن اختیارات به اســتان ها برای الحاق زمین به 
محدوده شهرها برای شهرهای زیر ۲۰۰ هزار نفر 

جمعیت خبر داد.

استفاده از تجربه مسکن مهر در نهضت 
ملی مسکن

وزیر راه و شهرسازی بر اهمیت مکانیابی مناسب 
برای احداث مسکن تاکید کرد و افزود: همانگونه 
که تولید مسکن حائز اهمیت است اینکه کجا و با 

چه کیفیت بســازیم نیز برای مــا در اجرای طرح 
نهضت ملی مســکن نیــز دارای اهمیــت بوده، 
بنابراین تلاش خواهیم کرد تا از تجربیات مسکن 

مهر در تولید مسکن بهره لازم را ببریم.
وزیر راه و شهرسازی گفت: مسکن از سخت ترین 
و پیچیده ترین موضوعات کشــور است که در آن 
مشارکت مردم دارای اهمیت اســت. هم اکنون 
تأمین آورده توســط متقاضیان مســکن یکی از 
مشکلات پیش روســت که تلاش خواهیم کرد تا 

مشارکت مردم را در این خصوص تقویت کنیم.
بذرپاش تعدد مراکــز تصمیم گیــری در تولید 
مسکن را بخش دیگری از مشکلات عنوان کرد و از 
انبوه سازان خواست تا بخشی از بار تولید مسکن را 
برعهده بگیرند و در ایــن میان نفع مردم را در نظر 

داشته باشند.

تشکیل کارگروه تولید مسکن با انبوه سازان
وی توضیــح داد: هم اینک بیــش از یک میلیون 
و ۵۵۰ هزار واحد مســکونی نهضت ملی در حال 
ســاخت اســت که در مراحل مختلف قرار دارند؛ 
بنابراین در کنار برنامه ریزی و سیاستگذاری، کار 
ساخت و نظارت بر ساخت و ساز نیز دنبال شده و 
دولت در این بخش تمامی اهتمــام خویش را به 

کار بسته است.
وزیر راه و شهرسازی از موافقت خود برای تشکیل 
کارگروه تولید مســکن با انبوه ســازان خبر داد و 
افزود: در برنامه اســت تا زمیــن در اختیار انبوه 
سازان برای تولید مسکن قرار بگیرد و انبوه سازان 
بخشی از تولید مســکن را برای نهضت ملی عهده 

دار شوند.
بذرپاش با اشــاره بــه اینکه تولید یــک میلیون 
واحد مســکونی در مشــارکت بخش خصوصی 
و انبوه ســازان انتظاری اســت که دولت و وزارت 
راه و شهرســازی از بخش خصوصی دارد، گفت: 
در برنامه اســت تا تولید مســکن در شهرک ها و 

شهرهای جدید در مشارکت با انبوه سازان باشد.

خریدار   مدیرعامل شــرکت توزیع برق استان 
تهران گفت: درگذشــته بیشــتر ســیم مسی به 
سرقت می رفت، اما این روزها سایر تجهیزات نیز 
به سرقت می رود و میزان ســرقت آنها در استان 

بسیار بالا است.
»قاسم شهابی« در نشســت خبری، میزان برق 
غیرمجاز اســتان تهــران را بین ۵۰ تــا ۶۰ هزار 
مشــترک اعلام کرد و افــزود: فقــط نزدیک به 

پنج هزار مورد از این میزان شناسایی می شوند.
مدیرعامل توزیع برق اســتان تهــران ادامه داد: 
سرقت تجهیزات برقی بیشتر در »مرتضی گرد«، 
دماوند، »فرون آباد« و چنــد منطقه دیگر انجام 

می شود.
وی با بیان اینکه مقرر شــده امسال به مشترکان 
غیرمجاز برق موقت داده شــود، خاطرنشان کرد: 
در شهرهای اســتان تهران )به جز تهران بزرگ( 
افزون بر ۲ میلیــون و ۷۰۰ هزار مشــترک برق 

داریم کــه از این تعــداد ۲ میلیون مشــترک در 
بخش خانگــی، ۵۰ هــزار مشــترک در بخش 
صنعتــی و بقیه در بخــش کشــاورزی، اداری و 

تجاری هستند.
به گفته شــهابی، طبــق برنامــه کلان مدیریت 
مصرف بــرق در ســال ۱۴۰۲، مهم ترین اولویت 
همه شرکت های توزیع برق استانی جلوگیری از 
خاموشی برق خانه ها اســت. به همین منظور در 
یک اقدام منسجم مقرر شده اســت همه ادارات 
در ساعت های اداری نسبت به پارسال ۳۰ درصد 
و در ساعت غیراداری ۶۰ درصد مصرف برق خود 
را نســبت به پارســال کاهش دهند. همچنین از 
واحدهای تجاری درخواســت شــده تا از کاربرد 
لامپ های روشــنایی مــدادی و پرمصرف جدا 

خودداری کنند.
وی افــزود: در همیــن حــال، همــه چاه های 
کشــاورزی اســتان تهران به دو گروه تقســیم 

شده اند که گروه نخســت، هر روز از ساعت ۱۱ 
صبح تــا ۱۶ بعدازظهــر و گروه دوم، هــر روز از 
ســاعت یک بعدازظهر تا ۱۸ خامــوش خواهند 

شد.
مدیرعامل شــرکت توزیــع برق اســتان تهران 
اضافه کــرد: در بخش صنعتی هــم از واحدهای 
تولیدی درخواســت شــده تا یــک روز در هفته 
مصرف برق خــود را مدیریــت و فعالیت تولیدی 
خود را به روز دیگــر منتقل کننــد. همچنین از 
واحدهای صنعتی درخواست شــده برای تامین 
انرژی الکتریکــی موردنیــاز از مولدهای دیزلی 
خودشــان بهره بگیرند تا فشــار مصرف از روی 

شبکه برداشته شود.
وی خاطرنشــان کــرد: این روش منجــر به ۵۰ 
مــگاوات صرفه جویــی روزانه مصــرف برق در 
استان تهران می شود که معادل مصرف ۴۰ هزار 

مشترک خانگی است.

گاز

به خاطر اعتصاب در تاسیســات 
گازی اســترالیا، قیمت گاز برای 
تحویل در ماه ســپتامبر در بازار 
اروپــا ۴۰ درصد افزایــش پیدا 
 ،CNBC کرده اســت. به نقل از
آمارهای بورس بین قاره ای لندن 
نشــان می دهد که در معاملات 
روزهای اخیــر، قیمــت گاز در 
اروپا به بالاتریــن میزان در چند 
ماه گذشته رسیده است.درواقع 
قیمت هــر مگاوات ســاعت گاز 
خانگی در اروپا بــرای تحویل در 
ماه سپتامبر با ۴۰ درصد افزایش 
فقط در یک روز معاملاتی به ۴۷ 

دلار رســید. البته پس 
از ساعتی قیمت گاز در 
اروپا کمی عقب نشینی 
کــرد و کارشناســان 
آنجــا  از  می گوینــد 
کــه اســترالیا در کنار 
قطر و آمریــکا از جمله 

صادرکننــدگان  بزرگ تریــن 
LNG در جهان به شمار می رود، 
خبــر اعتصــاب احتمالــی در 
تأسیسات گازی این کشور قیمت 
گاز در اروپــا را بالا برده اســت.

رســانه های محلی در اســترالیا 
اعــلام کرده انــد کــه کارگران 

وودساید  شرکت های 
و شــورون، برای بهبود 
امنیت شغلی و دریافت 
حقــوق بیشــتر قصد 
اعتصــاب دارند و گفته 
می شــود بــه احتمال 
زیــاد ایــن اعتصــاب 
چند روز دیگر در ۵ تأسیســات 
گازی در اســترالیا آغــاز خواهد 
شد.زونگ کیانگ لو، کارشناس 
مؤسســه ریســتاد انرژی اعلام 
کــرد: اعتصاب می توانــد نیمی 
از صــادرات LNG اســترالیا را 
مختلف کنــد.وی تأکید کرد: بر 

اســاس پیش بینی ها مــا انتظار 
بازار افزایشــی برای گاز در اروپا 
را داریم؛ چراکه واردات LNG به 

این قاره کاهشی خواهد بود.
ذخیرگاه های  ظرفیــت  اگرچه 
گازی اروپــا ۸۸ درصد پر شــده 
اســت، اما کمبود صادرات گاز از 
سوی استرالیا به کاهش عرضه به 
بازار جهانی و متعاقباً بالا گرفتن 
رقابت بــرای خرید ایــن حامل 
انرژی بین مشــتریان آســیایی 
و اروپایــی منجر خواهد شــد و 
می تواند به افزایش قیمت منجر 

شود.

وپا در شوک افزایش قیمت گاز ار

شعبه

آمار

انرژی  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

مدیرعاملشرکتتوزیعبرقاستانتهران:

آمار سرقت تجهیزات برقی در استان تهران بالا است


